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 اكران نمايش 
افزايش قيمت بنزين 

والدين معتاد و اعتماد 
كودكان

 تلاش براي جبران 
كمبود دارو

 سياست هاي جديد 
براي بازارها

 ماليات ستاني 
و فرار سرمايه 

خطر ايجاد سلسله گراني ها 
در كشور

صحنه نمايش يك  بار ديگر بر 
پا شده است؛ فقط بازيگران اين 
صحنه تغيير كرده اند. صحنه اي 
كه طي دهه هاي گذشته بارها و 
بارها برپا شده تا فشار معيشتي 
افزون ت��ري را بر دوش اقش��ار 
محروم و متوسط جامعه سوار 
كند. اما اين صحنه بر اس��اس 
چه سناريو و با چه بازيگراني پيش مي رود؟ رييس سازمان 
برنامه و بودجه ديروز راهي مجلس شد تا درباره بودجه با 
نمايندگان درباره يك موضوع كليدي صحبت كند. در بطن 
اظهارات ميركاظمي اما گزاره اي وجود دارد كه تحليلگران 
را متوجه همان سناريوي قديمي )براي افزايش قيمت ها( 
كرده است. همان سناريويي كه قبلا در خصوص افزايش 
نرخ ارز، آزادس��ازي قيمت ها و... تكرار شده بودند. رييس 
سازمان برنامه و بودجه در اين نشست اعلام كرد كه 200 
هزار ميليارد تومان كسري بودجه در اقتصاد وجود دارد. 
نكته مهم اما دليلي است كه اين مقام مسوول براي كسري 
بودجه برشمرده است. بر اساس اعلام ميركاظمي، كسري 

بودجه ناشي از عدم گراني بنزين در سال جاري است!
در واقع رييس سازمان برنامه ريشه كسري بودجه را نه 
به دليل عدم به��ره وري در اقتصاد، بزرگ بودن دولت، 
فس��اد افسار گس��يخته، خاصه خرجي هاي دولت و... 
بلكه ناشي از عدم گراني بنزين و ساير حامل هاي انرژي 
تحليل كرده اند! اظهاراتي كه براي تحليلگران آشناست 
و نمايانگر تصميمات پشت پرده اي است كه برخي افراد 
و جريانات بي تاب اتخاذ آن هستند و نهايتا نيز به سمت 
اجراي آن مي روند. نمايشي كه نهايتا دولت و مجلس 
را مجاب به افزايش قيمت بنزين مي كند. همان افراد 
و جرياناتي كه در گذش��ته مدام در گ��وش دولت ها و 
روس��اي جمهور زمزمه مي كردند كه افزايش نرخ ارز 
باعث افزايش دامنه هاي صادراتي كشور مي شود، امروز 
هم مي گويند، افزايش قيمت بنزين مش��كل كسري 
بودجه را ح��ل مي كند. اما همان طور ك��ه گراني ارز، 
فايده اي جز فشار بيشتر به معيشت مردم )و پر كردن 
جيب گروهي س��وداگر( نداش��ت، افزايش نرخ بنزين 
هم جز اين نتيجه اي نخواهد داشت. اين روزها كه نرخ 
ارز ركورد مي شكند، داروها كمياب شده اند و معيشت 
مردم آنچنان تنگ ش��ده كه اقلام اساسي يكي يكي از 
سفره هاي آنان حذف مي ش��ود، باز هم عده اي به اين 
قانع نيستند و مي خواهند بيشتر از جيب مردم بيرون 
بكشند. واقع آن است كه افراد بي صلاحيت و فاقد درك 
اقتصادي و سياسي زماني كه در مسووليت هاي مهم قرار 
مي گيرند، تنها راهي كه مي شناسند افزايش قيمت و رها 
كردن فنر اقتصاد است. محصول و نتيجه كار اين افراد نيز 
بيشتر از اينكه به نفع مردم باشد به نفع دشمنان است. اين 
افراد همواره از فنر فشرده شده اقتصاد يك مفهوم مبتذل 
ساخته اند كه مردم را فقيرتر و سوداگران را ثروتمند تر 
كرده است. اما كساني كه يك چنين تصميماتي مي گيرند 
نهايتا روز و روزگاري بايد پاس��خگوي تصميمات خود 
باش��ند. نمايندگاني كه مدتي قبل رييس جمهوري را 
تشويق مي كردند كه نبايد بترسد و بايد نرخ ارز را افزايش 
بدهد، امروز كه مردم معترض به خيابان ها ريخته اند، چه 
مي كنند و بايد پرسيد چرا نهادهاي نظارتي با آنها برخورد 
نمي كنند؟ آثار اين سياست ها امروز در كف خيابان ها 
نمايان است و ترديد نكنيد كه برخي افراد و جريانات 
به دنبال دميدن بر آتش آش��وب ها در كشور از طريق 
تشديد ش��كاف ميان مردم و حكومت هستند. اين در 
حالي است كه رييس دولت سيزدهم قبل از حضور در 
پاس��تور اعلام كردند كه براي تيم اقتصادي دو شرط 
گذاشته اند؛ يكي اينكه تصميمات شان منجر به تضعيف 
پول ملي نش��ود )يعني ارز گران نشود( و بعد هم اين 
تصميمات باعث افزايش نرخ تورم نش��ود و تورم را به 
ادامه در صفحه 5 نصف كاهش بدهد.   

كودكاني كه كنار والدين معتاد 
بزرگ مي شوند، از نظر احساسي 
و رشد گرفتاري هاي متعددي 
پي��دا مي كنند. اي��ن كودكان 
معمولا در خطر بدرفتاري هاي 
فيزيك��ي، احساس��ي يا حتي 
جنس��ي هس��تند. اي��ن نوع 
بدرفتاري ها مي تواند به كودكان 
صدمه زده و پيامدهاي منف��ي طولاني مدت و ويرانگري 
روي آنها داشته باش��د. والدين معتاد نمي توانند در قبال 
فرزندان شان احساس مس��ووليت كنند و كودكان دچار 
مشكلات بس��ياري ش��ده و در خطر ابتلا به افسردگي، 
اضطراب، اعتياد، عزت نفس پايين، اختلال كم توجهي-

بيش فعالي يا روابط نامناسب قرار مي گيرند. اين كودكان 
حتي در خطر ابتلا به آسم، ميگرن و اختلال هاي ذهني يا 
احساسي هستند. كودكان، نوع زندگي را ابتدا از خانواده  
و والدين ش��ان مي آموزند و وقتي از همان كودكي شاهد 
مصرف مواد مخدر يا الكل در خانه هس��تند، آن را نوعي 
زندگي »عادي« تلقي مي كنند. آنها تصور مي كنند اعتياد، 
رفتارهاي دمدمي مزاج و مخرب، زندگي عادي همه مردم 
است و البته بي ثباتي موجود در خانه، آنها را به اختلال هاي 
اضطرابي مبتلا مي كند. همچنين اين كودكان از والدين 
خود روش استفاده از مواد مخدر را به راحتي مي آموزند و به  
دليل در دسترس بودن اين مواد، احتمال اينكه خود آنها 
هم به سراغ استفاده از اين مواد بروند، بسيار زياد خواهد بود. 
كودكان اينگونه خانواده ها تمام روابط و تعاملات موجود 
در محيط زندگي خود را اضط��راب آور و حتي خطرناك 
مي بينند و به همين دليل در بيرون از خانه نمي توانند به 
ديگران اعتماد كنند و اين بي اعتمادي گاه تا پايان عمر با 
آنها باقي خواهد ماند. آنها حتي ممكن است در نوجواني يا 
بزرگسالي وارد روابط نامناسب و ناكارآمد شوند تا به نوعي 
به همان زندگي به اصطلاح »عادي« كه در خانواده تجربه 
كرده و مي شناسند، دست يابند. بدتر از همه، كودكان به طور 
خودكار به والدين خود، به عنوان بزرگ تر، اعتماد مي كنند 
و نمي توانند درك كنند مشكلات موجود در خانواده از چه 
چيزي نشات مي گيرد و در نهايت تصور مي كنند هر رفتار 
مخرب يا پيش بيني نشده والدين، ناشي از خطاي آنهاست 
و مقصرهاي واقعي اين شرايط بد خانواده هستند.كودكان 
والدين معتاد بيشتر مواقع تنها هستند. والدين آنها موقع 
مصرف مواد مخدر، هوش و حواس خود را ساعت ها از دست 
ادامه در صفحه 8 مي دهند و... 

بررس��ي هاي صورت گرفته در 
حال حاضر وضعيت موجودي 
حدود 450 قل��م دارو كه توليد 
داخلي دارد، مطلوب نيس��ت. 
ع��لاوه ب��ر آنتي بيوتيك هاي 
خوراكي ك��ه به دليل ش��يوع 
آنفلوآنزا در كش��ور ب��ا كمبود 
مواجه شده، برخي ديگر از اقلام 
داروهاي اعصاب و روان، ديابت و داروهاي قلب و عروق نيز 
در مرز كمبود قرار گرفته اس��ت و فعالان بخش  خصوصي 
در صنعت دارو، براي جلوگيري از ت��داوم كمبودها و بروز 
مش��كلات براي مردم و بيماران، طي فراخواني سراسري، 
ش��ركت هاي داروساز كش��ور را براي مقابله با كمبودهاي 
دارويي در كشور بسيج كرده است. به رغم آنكه توليد برخي 
اقلام دارويي در كش��ور در حاش��يه زيان اس��ت اما تلاش 
كرده ايم تا ش��ركت ها را براي ادامه توليد اين اقلام متقاعد 
كنيم تا كشور از وضعيت پيش آمده در تامين دارو عبور كند 
و سلامت جامعه و مردم در آسيب قرار نگيرد. طي جلسات 
س��نديكاي صاحبان صنايع داروهاي انساني، تصميماتي 
فوري نيز براي تامين كسري مواد اوليه شركت هاي دارويي 
در كشور با هماهنگي وزارت بهداشت و سازمان غذا و دارو 
نيز اتخاذ ش��ده و اين جلسات به صورت مداوم تا رفع كامل 
مشكل كمبود دارو در كشور ادامه دارد. در حالي ارديبهشت 
ماه امسال به دنبال مصوبه سران سه قوه، ماليات ارزش افزوده 
كالاهاي ضروري به يك درصد تبديل شد كه دارو و تجهيزات 
پزشكي به رغم ضرورتي كه براي اين اقلام وجود داشت، از اين 
استثنا جا ماند و پس از چندين ماه مذاكره و رايزني با مقامات 
مسوول، سرانجام دارو نيز به فهرست ماليات ارزش افزوده 
يك درصد اضافه شد. من اعتقاد دارم در صورتي كه از ابتداي 
امسال مصوبه كاهش ماليات ارزش افزوده براي دارو نيز اعمال 
مي شد، مش��كلات رخ داده در كمبود دارو پيش نمي آمد. 
يكي ديگر از موضوعات مهمي كه در اين سال ها ما شاهد آن 
بوده ايم، بحث كاهش سرمايه گذاري در صنايع دارويي است. 
در حالي كه اين صنعت بايد همواره با مدرن ترين تجهيزات 
جهان خود را وفق بدهد، كاهش سرمايه گذاري هاي جديد 
موجب افزايش روند استهلاك شده و اين موضوع مي تواند 
براي ما زنگ خطري جديد باش��د. در صورتي كه اين روند 
اصلاح نشود، ممكن اس��ت در سال هاي آينده براي توليد 
و تامين نيازهاي كشور با مش��كل مواجه شويم و از اين رو 
شرايط بايد به شكلي مديريت ش��ود كه اين صنعت براي 

سرمايه گذاران جذاب باشد.

در غياب اخبار مثبت برجامي 
و باتوجه به بحران هاي سياسي 
موجود، طبيعي است كه فعالان 
بازار توج��ه زيادي به نرخ دلار و 
ش��رايط حاكم بر بازار ارز و طلا 
داشته باش��ند. افزايش حجم 
تقاضاي ارز در معاملات روزهاي 
اخير سبب ورود شاخص دلار 
بازار آزاد به كانال 36 هزار تومان شد كه همين امر موجب 
شد بانك مركزي سياست عرضه ارز در معاملات نيمايي را 
در پيش بگيرد. در شرايط كنوني باتوجه به شرايط تورمي 
موجود، نبود چشم انداز اقتصادي مثبت، افزايش تحريم ها، 
شرايط سياسي حاكم و خط و نشان  كشيدن هاي حاكمان 
قدرت، به نظر مي رسد دلار همچنان تمايل به صعود داشته 
و نرخ واقعي آن بيش از اعدادي باشد كه اين روزها به ثبت 
مي رس��د. در ايرانِ ما همواره آنچه اتفاق مي افتد با آنچه از 
آمار و اعداد منتشر مي شود متفاوت است؛  بنابراين به نظر 
نمي رسد كه سياست سركوب نرخ ارز با ادعاي وجود منابع 
ارزي بيش از نياز مفيد واقع شود، زيرا اين فنر آنچنان فشرده 
است كه ميل به آزاد شدن دارد. در حال حاضر در بازار طلا، 
سكه با دلار 42 هزار تومان معامله مي شود )آن را با توجه به 
نرخ كنوني دلار، حباب سكه تعريف مي كنيم(، ولي حاكي از 
آن است؛ خريدارانِ اين دارايي ايمن كلاسيك همچنان نرخ 
ارز را بالاتر از قيمت هاي موجود مي دانند. از طرفي با توجه به 
حجم نقدينگي موجود به نظر مي رسد سياست مديريت و 
كنترل بانك مركزي اين بار جوابگو نباشد. باتوجه به افزايش 
دلار آزاد و ب��ه تبع آن دلار نيما، بح��ث بودجه و نرخ آن در 
1402 بسيار مهم و حياتي است؛ بنابراين بايد توجه داشت 
كه اگر در بودجه 1402 چندين نرخ ارز تعريف شود و گپ 
قيمتي دلار نيما و آزاد بالا باشد، شرايط مطلوبي براي بازار 
سرمايه رقم نخواهد خورد. همچنين در حال حاضر شرايط 
حاكم بر اقتصاد و از طرفي گپ قيمتي بالاي دلار نيما و آزاد 
موجب شده تا فعالان بازارهاي مالي به اين باور برسند كه 
شرايط براي كاهش گپ قيمتي فراهم بوده و بازار سرمايه 
مي تواند تحليل هاي خود را با دلار نيماي بالاتر به روز رساني 
كند. بديهي است كه اگر گپ قيمتي نيما و آزاد همچنان 
بالا بماند و حتي شروع به رشد بيشتر كند، صادر كنندگان 
تمايلي به فروش ارز در سامانه نيما نخواهند داشت و اين خود 
بانك مركزي را با چالش كمبود ارز روبه رو مي كند و همين 
امر موجب شده تا تحليلگران شرايط را براي نزديك شدن 
ادامه در صفحه 5 دلار نيما و آزاد مطلوب ارزيابي كنند. 

قواني��ن مبه��م و م��وازي، 
يك��ي از موانع مهم بر س��ر راه 
فعالي��ت بنگاه ه��اي توليد و 
دانش بنيان هاست. در اين ميان 
ام��ا، اجراي قان��ون ماليات بر 
ارزش افزوده نه تنها توليد، بلكه 
صادرات محصولات را هم دچار 
مشكلات زيادي كرده است. به 
 طوري كه بس��ياري از شركت هاي توليدي، هم در زمان 
تامين مواد اوليه مجبور به پرداخت ماليات هستند و هم در 
زمان صادرات محصول نهايي به سرزمين اصلي. از سويي، 
عدم اجراي قوانين مناط��ق آزاد و از بين رفتن جذابيت 
اي��ن مناطق با وضع قوانيني در س��طح ملي با ماهيت و 
روح مناطق در تضاد اس��ت. نابساماني در موارد گمركي 
از ديگر مصائبي است كه توليد كننده با آن درگير است. 
مطابق تبصره »3«  ماده »1۷« قانون ماليات ارزش  افزوده 
مصوب سال    1400 كه در تاريخ سيزدهم تيرماه 1400 به 
رييس جمهور ابلاغ شد، مقرر شده: »واردكنندگان كالا از 
مناطق آزاد تجاري -    صنعتي به سرزمين اصلي مكلفند 
كالاهاي مزبور را به گمرك اظهار كنند. گمرك موظف 
است از قسمتي از كالاهاي اظهارشده به موجب بند    »ب« 
ماده »65« قانون احكام دايمي برنامه هاي توسعه كشور 
فقط ماليات و عوارض و از قسمت باقي مانده كه »كالاي 
وارداتي« محسوب مي ش��ود، ماليات و عوارض و حقوق 
ورودي دريافت و ماليات و عوارض آن را به حساب سازمان 
واريز كند.« همچنين بنا بر ماده » 5۷« قانون، اين قانون 6 
   ماه پس از ابلاغ به رييس جمهور يعني در تاريخ سيزدهم 
دي ماه 1400 لازم   الاجرا ش��ده است. اما با وجود فرصت 
قابل توجه پيش   بيني  شده در قانون، رييس سازمان امور 
مالياتي كشور تنها در تاريخ 29 آذر سال 1400 در قالب 
بخش��نامه   اي كوتاه و بدون تدقيق در اصول و مضامين 
كليدي ماليات ارزش  افزوده، به صورت مبهم لزوم اجراي 
تبصره ياد شده را به گمركات كشور ابلاغ كرد. پس از آنكه 
به دليل فقدان زيرساخت    لازم نزد گمركات كشور، امكان 
اجراي قانون از تاريخ سيزدهم دي ماه سال گذشته فراهم 
نشد، از ارسال كالاي توليدي واحدهاي مستقر در مناطق 
آزاد ممانعت به عمل آمد، تا جايي كه جريان ارسال كالا 
تقريبا در عمده مناطق مختل شد و تنها در معدود مناطقي 
با ورود مسوولان محلي، اجراي قانون تا زمان ايجاد بستر 
لازم ب��راي دريافت ماليات م��ورد بحث به حالت تعليق 
ادامه در صفحه 6 درآمد.  

اقتصاد ايران در ش��رايطي قرار 
دارد كه متغيرهاي فراواني آن را 
را در بر گرفته است؛ از يك طرف 
نرخ ارز به اعداد و ارقامي بالاي 
3۷ ه��زار تومان صع��ود كرده 
است. از سوي ديگر چشم انداز 
پيش روي برجام با نوع خاصي 
از سكون همراه است و مهم تر 
از همه رخدادهاي اعتراضي اخي��ر نوعي عدم ثبات را در 
فضاي اقتصادي كشور شكل داده اس��ت. در اين شرايط 
انتشار خبري با موضوع افزايش قيمت بنزين به جز اينكه 
باعث انتظارات تورمي افزون تر، التهاب بيشتر و نااطميناني 
بيشتر معنايي ندارد. اما خبر احتمال افزايش نرخ بنزين در 
فضاي اقتصادي و عمومي كشور چه اثري دارد؟ در ادامه 

تلاش مي كنم به دامنه اين اثرات بپردازم. 
1( در وهله نخست پس از شوكي كه پس از حضور دولت 
س��يزدهم به قيمت دلار و حذف ارز ترجيحي وارد ش��د، 
اقتصاد ايران از خردادماه به بعد تورم افسارگسيخته  اي را 
در نرخ خوراكي ها و س��اير اقلام مصرفي و خدمات تجربه 
كرد. روندي كه معيشت شهروندان را با تكانه هاي متعددي 
مواجه كرد و موجب افزايش نارضايتي ها شد. در اثر تصميم 
دولت براي حذف ارز ترجيحي، ت��ورم موارد خوراكي به 
بالاي ۷0 درصد رس��يد و در ش��رايطي كه اعلام شده بود 
اين افزاي��ش قيمت ها فقط در برخي اقلام خاص خلاصه 
مي شود اما بس��ياري از كالا ها و خدمات را در بر گرفت. به 
نظر مي رسد، پس از اين حادثه اقتصاد ايران تحمل شوك 
جديدي را نداشته باشد؛ چه افزايش قيمت بنزين باشد و 

چه هر شوك ديگري.
2( فراموش نبايد كرد كه حذف ارز 4200 توماني، قرار بود 
چند كالاي خاص را دربر بگيرد، اما اين تصميم قيمت همه 
اقلام را تحت تاثير قرار داد. وقتي حذف ارز ترجيحي يك 
چنين تكانه اي مي آفريند، طبيعي است كه افزايش نرخ 
بنزين تبعات بيشتري ايجاد كند. بنزين به دليل وضعيت 
بنياديني كه دارد، دامنه وسيعي از اقلام و خدمات را متاثر 
مي كند و باعث افزايش تورم در جامعه مي ش��ود. افزايش 
تورم هم فقر را توس��عه مي دهد و گرفتاري هاي بعدي را 
شكل مي دهد. در واقع گراني بنزين و فرآورده هاي نفتي در 
صورت وارد آمدن شوك قيمتي، اثراتي بالاتر به مراتب بالاتر 
از حذف ارز 4200 توماني خواهد داشت و بخش اعظمي از 
اقلام و كالاها را از نظر قيمت متاثر مي سازد. چرا كه بسياري 
ادامه در صفحه 6 از ايرانيان از... 

حسين راغفر

بهاره روحي محمود نجفي عرب وحيده موسوي  رضا راجي   كرماني هادي حق شناس

 سرمايه گذاران خرد مشغول انباشت و نهنگ ها 
در حال فروش بيت كوين هستند

 امريكا تحريم نكرد؛ اشكال 
در مكانيزم محدود مالي است!

 سقوط دوباره بيت كوين 
به 19 هزار دلار

صفحه 6     صفحه 7    

 مشكل دارو
 جاي ديگري است

تهراني ها سالانه بيش از يك ميليارد 
متر مكعب آب مصرف مي كنند

ديروز اعضاي شوراي اسلامي ش��هر در حالي طرح 
الزام شهرداري تهران براي ارايه لايحه احيا و مديريت 
بازچرخان��ي آب را تصوي��ب كردند ك��ه هم اينك 
شهروندان تهراني در سال يك ميليارد و 50 ميليون 
متر مكعب آب مصرف مي كنند. در عين حال، ميزان 
آبي كه در فضاي سبز پايتخت سالانه مورد استفاده 
قرار مي گيرد 180 ميليون متر مكعب اس��ت، و تنها 
12 ميليون متر مكعب آن از آب هاي سطحي تامين 
مي ش��ود، 14 ميليون متر مكعب از پ��س آب و 21 
صفحه 5 را بخوانيد ميليون متر مكعب از...  

 بازچرخاني آب 
 براي عبور 
از بحران

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 

به شماره  30005320 در دسترس شماستسامانه پيامكي روزنامه تعادل 

 جوابيه وزارت صمت 
به گزارش »لابي، پيروز شكست استيضاح« 

 جوابيه وزارت صمت به گزارش 
»عامل گراني خودرو؛ دلار يا كمبود عرضه؟«

 برنامه هاي اقتصادي دولت 
بر مسير نقشه راه غيرتورمي دنبال مي شود

ارائه گزارش 
براي اقناع

پاسخ وزارت 
اقتصاد

 تقاضاي كاذب 
در بازار خودرو

بررسي جنجالي سرنوشت يك تبصره در مجلس

ميركاظمي:  بدون  افزايش قيمت حامل هاي انرژي نمي توانيم  از آسمان  پول  بياوريم

بنزين مقصر كسري بودجه



روز گذش��ته، صحن علني مجلس، ميزب��ان يكي از 
جنجالي ترين روزها در رابطه ميان بهارستان و پاستور 
بود. مجلس يازدهم و دولت س��يزدهم كه در ماه هاي 
گذشته، بارها زير سايه وحدت نظر سياسي از همراهي 
ب��راي نهايي كردن طرح ها و اجراي برنامه ها س��خن 
گفته اند، اين بار در ماجراي بررسي اجراي يك تبصره 
از قانون بودجه به چالش هايي رسيدند و در دل همين 

بحث ها از برخي اختلاف نظرها رونمايي شد.
بر اساس برنامه اي كه پيش از اين از سوي مجلس نهايي 
ش��ده بود، بنا بود ديروز مس��عود ميركاظمي - رييس 
سازمان برنامه و بودجه  -  به صحن علني آمده و درباره يك 
گزارش اقتصادي، توضيحاتي را به نمايندگان ارايه كند 
اما با وجود برنامه ريزي، ميركاظمي دير به جلسه مجلس 
رسيد و همين موضوع صداي اعتراض برخي نمايندگان 
از جمله رييس مجل��س را در آورد. محمدباقر قاليباف 
در جلس��ه علني مجلس و در جريان بررس��ي گزارش 
كميس��يون برنامه و بودجه و كميسيون جهش و رونق 
توليد در خصوص عملكرد دستگاه هاي مسوول در اجراي 
بند الف تبصره ۱۸ قانون بودجه سال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ كل 
كشور خطاب به معاون پارلماني رييس جمهور، بيان كرد: 
از روز چهارشنبه هفته گذشته هيات رييسه دعوتنامه اي 
را به دولت ارس��ال كرده و از آق��اي ميركاظمي رييس 
س��ازمان برنامه و بودجه دعوت كرده تا در جلسه امروز 
مجلس حضور پيدا كند. بر اساس قانون ايشان موظف 
هستند تا در جلسه حضور يابند. امروز ساعت 7:3۰ صبح 
گفته اند كه كاري پيش آمده و نمي توانند در جلسه حضور 
يابند. وي ادامه داد: چه كاري مهم تر از پيگيري اجراي 
قانون وجود دارد؟ نمي شود مجلس كار نظارتي خود را بر 
روي زمين بگذارد. اين رفتار اصلا درست نيست و آقاي 

ميركاظمي بايد در جلسه امروز حضور پيدا كنند.
پس از ورود ميركاظمي به صحن مجلس، او توضيحاتي 
را درباره عل��ت تاخير خود بيان كرد. جلس��ه نظارتي 
مجل��س ادامه پيدا ك��رد تا اينك��ه ميركاظمي حدود 
ساعت ۲۰ :۹ در مجلس حاضر شد؛ او با حضور در پشت 
تريبون مجلس توضيح داد: عذرخواهي مي كنم امروز 
همايش برنامه و بودجه و برنامه هفتم توسعه با روساي 
سازمان ها از استان هاي مختلف برگزار شده بود كه به 
دليل نامنظمي به وجود آمده اطلاع نداشتم كه بايد در 
صحن باشم؛ به محض اطلاع، سخنراني را قطع كردم و 
به مجلس آمدم. محمدباقر قاليباف رييس مجلس هم 
گفت: آقاي ميركاظمي درباره علت تاخيرش در مجلس 
توضيحاتي را ارايه داد اما ما در تاريخ 7 آبان نامه دعوت 
ايشان به مجلس را به سازمان برنامه داديم به اضافه اينكه 
وقتي موضوعي در دستور مجلس مي آيد به معناي دعوت 
آن مسوول است؛ به هر حال از اينكه آقاي ميركاظمي 

خودشان را به موقع به مجلس رساند، تشكر مي كنم.
با اين وج��ود اما اختلاف نظرها صرف��ا به بحث تاخير 
در ورود ميركاظمي محدود نش��د. گزارشي كه بنا بود 
بررسي شود، يك سوال مهم داشت و آن اين بود كه آيا 
دولت منابع در نظر گرفته ش��ده در تبصره ۱۸ بودجه 
براي اش��تغال زايي را اختص��اص داده يا منابع آن را به 
بودجه جاري و حمايت هاي معيشتي اختصاص داده 
است. محمدباقر قاليباف در خصوص بند الف تبصره ۱۸ 
قوانين بودجه ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱، گفت: به همان اندازه كه 
معيشت براي ما مهم و داراي اولويت است، اشتغال هم 
اولويت دارد. وي ادامه داد: ما در برنامه شش��م و بودجه 
س��ال هاي ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ منابعي را براي اش��تغال و 
معيش��ت پيش بيني كرديم. قصد ما اين نيست كه از 
معيشت بزنيم و به اش��تغال بدهيم. ما مي گوييم بايد 
منابع در جاي خود هزينه شود. رييس مجلس همچنين 

گفت: در س��ال ۱۴۰۰ از بند 3۸ تبصره ۱۴، 3۲ همت 
)۱۰۰۰ ميليارد تومان( براي بحث مربوط به تبصره ۱۸ و 
اشتغال پيش بيني شد طبق گزارش تفريغ بودجه ۱۰۰ 
درصد منابع تبصره محقق شد. شما ۱۰۰ درصد منابع را 
براي معيشت داديد؟ اما چرا منابع را به اشتغال نداديد. به 
جاي 3۲ همت حدود ۱۹ همت پرداخت شد يعني ۱3 
همت از درآمد قطعي به بخش اشتغال پرداخت نشده 
است. حال اينكه بايد س��ازمان برنامه و بودجه اين ۱3 
همت را به وزارتخانه هاي مربوطه براي اشتغال پرداخت 
مي كرد. رييس مجلس شوراي اسلامي تاكيد كرد: وقتي 
قانون نوشته مي شود بايد در جاي خود هزينه شود به 
خصوص در دو موضوع معيشت و اشتغال وقتي كه اين 

اتفاق رخ نمي دهد مجلس بايد چه كاري انجام دهد.
قاليباف خطاب به ميركاظمي و خاندوزي، گفت: ۱۹ 
همت در حساب هاي مس��دودي قرار گرفت و بانك ها 
هم دو برابر براي آن مي توانس��تند وام بگذارند پس در 
حقيقت سال گذش��ته اگر ۱3 همت را براي اشتغال و 
توليد پرداخت مي كرديم حدود 7۵ همت براي اشتغال و 
توليد اختصاص پيدا مي كرد؛ از هزينه هاي غير معيشتي 
و ج��اري تا جايي كه مي توانيد كنار بگذاريد تا قانون را 
اجرا كنيد. رييس مجلس درباره عملكرد سازمان برنامه 
و بودج��ه در خصوص بند الف تبصره ۱۸ قانون بودجه 
۱۴۰۱، گفت: وقتي مجلس قانوني را مصوب مي كند 
توقع مي رود كه آن قانون اجرا ش��ود. ما سال گذشته 
منابع تبصره ۱۸ را در اختي��ار وزارت اقتصاد قرار داده 
و آن را در صندوقي گذاش��تيم كه سازمان برنامه با آن 
مخالف بود. امسال اين منابع در اختيار سازمان برنامه 
گذاشته شد كه تا الان سازمان برنامه قراني از آن را نداده 
است. پس با اين وضعيت توقع داريم كه سال آينده باز 
هم اين منابع را به سازمان برنامه بدهيم؟ عملكرد نشان 
مي دهد كه بايد اين مناب��ع در صندوق وزارت اقتصاد 
باشد. رييس مجلس با تاكيد مجدد بر اينكه اشتغال و 
معيشت دو موضوع مهم است، گفت: آقاي ميركاظمي 
من با پيشنهاد ش��ما در موضوع معيش��ت در بودجه 
۱۴۰۱ مخال��ف بودم و حتي گفتم كه س��قف تعيين 
ش��ده براي معيشت پاسخگو نيس��ت، پيشنهاد 3۲۰ 
همت را داش��تم و شما اصرار بر ۱۶۰ همت داشتيد؛ ما 
حواسمان به معيشت و اشتغال هست البته بي انصافي 
هم نمي كنيم و شرايط سخت دولت را هم مي فهميم، 
گزارش درآمدهاي دولت را هم مي بينيم. رييس مجلس 

همچنين گفت: تصميمي در جلسه س��ران قوا براي 
فروش اموال مازاد و اتمام پروژه هاي نيمه تمام گرفته 
شده كه ان شاءالله ظرف يك ماه آينده طرح يا لايحه دو 
فوريتي آن در مجلس بررس��ي مي شود و اين موضوع 
تعيين تكليف خواهد شد. قاليباف همچنين خطاب به 
وزير اقتصاد گفت: آقاي خاندوزي شما يا خسته شديد 
يا رودربايس��تي داريد، انتظار مي رود كه شما مطالبه 
گرايانه پيگيري كنيد همانطور كه پارسال اين اقدام را 
انجام مي داديد. رييس مجلس با بيان اينكه در شرايط 
سخت اقتصادي اشتغال و معيش��ت دو موضوع مهم 
اس��ت، يادآور شد: دولت قبل در تبصره ۱۸ عملكردي 
نداشت اما آقاي ميركاظمي شما هم بايد قانون بودجه 
را رعايت كنيد. ما علاوه بر بحث يارانه موضوع ۹ ميليارد 
دلار ارز با هم��ان ارز يارانه ۴۲۰۰ در اختيار دولت قرار 
داديم. البته كه دولت سامانه ETS ارزي را هم راه اندازي 
نكرده است ما بر اساس ميزان تحقق درآمدهاي دولت 
 LPG صحبت مي كنيم. مشخصا بحث تعيين تكليف

درآمدي بالاي ۱۰۰ همت براي دولت خواهد داشت.
رييس سازمان برنامه و بودجه پس از مطرح شدن اين 
انتقادات از سوي قاليباف پاس��خ هايي را ارايه كرد كه 
نشان از مشكلاتي داشت كه دولت با آن رو به روست. 
او حتي تلويحا از رييس مجلس انتقاد كرد و خواست 
پيگي��ري برخي سياس��ت هاي اقتصادي بر اس��اس 
واقعيت ها و منابعي كه دولت در دست دارد دنبال شود. 
وي در ادامه با بيان اينكه س��ال گذشته در تبصره ۱۴ 
قانون بودجه رقمي مع��ادل 33۰ هزار ميليارد تومان 
)همت( منابع و مصارف ديده شده بود كه بايد معادل 
3۲ همت براي اش��تغال پرداخت مي شد، اظهار كرد: 
زماني كه سازمان را تحويل گرفتم، ريالي بابت اشتغال 
پرداخت نش��د و منابع و مصارف موجود نيز با كسري 
مواجه بود. رييس س��ازمان برنامه و بودجه با تاكيد بر 
اينكه در نيمه دوم سال ۱۴۰۰ و در دولت سيزدهم ۱۹ 
همت براي اشتغال پرداخت كرديم كه اين رقم علاوه 
بر ساير پرداختي ها در تبصره ۱۴ بود، ادامه داد: علاوه 
بر اين رقم تكاليف و پرداختي هايي به دس��تگاه هاي 
حمايتي نظير كميته امداد امام)ره(، غذاي دانشجويان 
و مواردي اينچنيني بود كه نمي توانستيم حتي از يكي 
از آنها نيز صرف نظر كني��م. ميركاظمي عنوان كرد: 
در نشستي كه با روساي سازمان هاي برنامه و بودجه 
استان ها داشتيم، موضوع اشتغال يكي از اصلي ترين 

مباحثي بود كه مطرح ش��د. در حوزه رشد اقتصادي، 
اقداماتي صورت گرفته كه حتي در برخي شهرستان ها 
تعيين شده كه چه ارقامي به بخش صنعت، چه مبلغي 
به بخش توليد و چه مبلغي به ساير بخش ها اختصاص 
يابد؛ بنابراي��ن در اين حوزه مي ت��وان گفت كه تا ۹۰ 
درصد تكاليف انجام شده و مابقي نيز بايد طي ماه هاي 
آتي صورت گيرد. وي با بيان اينكه »عملكرد تبصره ۱۴ 
سال قبل حدود 33۰ همت بوده است كه منابع آن از 
محل فروش گاز داخلي، ف��رآورده و صادرات فرآورده 
است« اظهار كرد: بر اساس پيشنهادي كه دولت ارايه 
كرد، حدود ۱۰۰ همت به منابع تبصره ۱۴ سال ۱۴۰۰ 
اضافه شد؛ اما در مجلس با وجود مخالفت هاي سازمان 
و دولت عدد به ۶۴۰ همت رسيد؛ چطور مي شود بدون 
اينكه قيمت انرژي تغيير كند يا توليد را افزايش دهيم، 
اين رقم به ۶۴۰ هزار ميليارد تومان برس��د؟ آيا واقعاً 
چنين پيش بيني تحقق مي يابد؟ از روز اول مشخص 
بود كه اين منابع قابل وصول نيست. وقتي تبصره ۱۴ 
در بودجه س��ال گذش��ته 3۴۰ همت درآمد دارد، به 
هيچ وجه به ۶۴۰ هزار ميليارد تومان در س��ال آينده 
نخواهد رسيد. رييس سازمان برنامه و بودجه تاكيد كرد: 
بارها از دوستان خواهش كرديم كه منابع و مصارف را به 

گونه اي ببينند كه با ۵ الي ۱۰ درصد خطا تحقق يابد.
ميركاظمي با بيان اينكه »تا جايي كه وسع ما رسيد، 
كميته امداد و بهزيستي را مورد حمايت قرار داديم«، 
افزود: وقتي ۲۰۰ همت عدم تحقق داريم، بايد مقداري 
مدارا كرد. از س��وي ديگر باره��ا عزيزاني مثل آقاي 
قاليباف در جلسات مشترك دولت و مجلس موضوع 
معيشت را مورد تاكيد قرار مي دادند؛ وقتي مجموعاً 
تصميمي گرفته مي ش��ود كه يارانه مردمي از محل 
تبصره ۱۴ پرداخت ش��ود، بايد جوانب آن نيز در نظر 
گرفته شود؛ در حال حاضر ۲۸ همت از محل تبصره 
۱۴ يارانه پرداخت مي كنيم. وي ادامه داد: همين رقم 
اگر جمع زده شود، مي توان محاسبه كرد كه آيا براي 
اش��تغال مي توان اقدامي انجام داد يا خير؛ البته بايد 
انجام دهيم، ولي از محل تبصره ۱۴ كار سختي است.

رييس سازمان برنامه و بودجه با بيان اينكه »امسال تنها 
سالي اس��ت كه ۴۰ درصد از درآمدهاي نفتي به حساب 
صندوق توسعه ملي واريز مي شود«، اظهار كرد: خدمت 
رهبري نامه اي از طرف رييس جمهوري داده ش��ده است 
و از ايشان اجازه خواس��ته ايم كه اجازه دهند از ۲۰ درصد 
اين درآمدها در دو موضوع تملك و اشتغال استفاده كنيم. 
ميركاظمي افزود: حت��ي در نامه اي كه رييس جمهوري 
تدوين كردند به هيچ عنوان موضوع جاري مطرح نش��ده 
و اجازه اي در اين زمينه گرفته نش��ده اس��ت؛ رهبري نيز 
با برداشت ۱۰ درصد موافقت فرمودند و اميدواريم بانك 
مركزي نيز زودتر مقدمات اين مساله را فراهم كند تا نسبت 
به موضوعات تملك و اشتغال اقدامات لازم صورت گيرد. به 
اين ترتيب عالي ترين مقام دولت در زمينه مديريت بودجه و 
اعتبارات رسما از اين گفت كه بودجه سال جاري ۲۰۰ هزار 
ميليارد تومان منابع محقق نشده دارد و حتي كار به جايي 
رسيده كه رييس جمهور از رهبر معظم انقلاب، در خواست 
مجوز استفاده از برخي منابع صندوق توسعه ملي را داده 
است. اين صحبت ها در حالي مطرح شده كه حدود چهار ماه 
تا پايان سال جاري باقي مانده و مشخص نيست رقم كسري 
بودجه تا پايان سال به چه عددي خواهد رسيد. از سوي ديگر 
در حالي پرده از برخي اختلاف نظرها ميان دولت و مجلس 
برداشته شده كه دو قوه در روزهاي آينده بايد فرايند بررسي 
لايحه بودجه و قانون هفتم توسعه را آغاز كنند و بايد ديد در 
نهايت چه جمع بندي درباره هدف گذاري هاي اقتصاد ايران 
براي سال آينده و البته پنج سال پيش رو انجام خواهد شد. 
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پيروزي احتمالي جمهوري خواهان 
در انتخابات دو مجلس

يك كارشناس مس��ائل بين الملل با بيان اينكه پيروزي 
جمهوري خواه��ان در انتخابات كنگ��ره احياي برجام 
را دش��وارتر مي كن��د، گفت: در صورت پي��روزي حزب 
جمهوري خواه، ممكن اس��ت آنها مانع از اقدامات دولت 
بايدن براي احياي برجام ش��وند يا وي را تحت فشار قرار 
دهند تا تنها در صورت دس��تيابي به امتيارات بيشتر به 
توافق برگردد. رضا ذبيحي درباره انتخابات ميان دوره اي 
امريكا و نتايج احتمالي آن اظهار ك��رد: انتخابات ميان 
دوره اي در امريكا روز سه شنبه ۸ نوامبر برگزار مي شود كه 
طي آن سرنوشت 3۵ كرسي از ۱۰۰ كرسي مجلس سنا 
و تمامي ۴3۵ كرسي مجلس نمايندگان امريكا مشخص 
خواهد شد. اين استاد روابط بين الملل دانشگاه افزود: در 
هفته هاي اخير شانس جمهوري خواهان براي پيروزي 
در انتخابات بيشتر ش��ده است و به نظر مي رسد دلايلي 
نظير افزايش قيمت سوخت، انتقادها در تامين واكسن 
آبله ميمون و نيز انتقاد به دليل انجام هزينه هاي هنگفت 
براي جنگ اوكراين، در كاهش اين محبوبيت موثر بوده 
اس��ت. اين كارشناس مس��ائل بين الملل اظهار كرد: در 
حال حاضر، مجل��س نمايندگان با يك اكثريت ضعيف 
در اختيار دموكرات ها اس��ت و تعداد سناتورهاي هر دو 
حزب ۵۰ نفر است، ولي نتايج نظرسنجي هاي اخير حاكي 
است كه احتمال در دست گرفتن هر دو مجلس توسط 
جمهوري خواهان افزايش يافته است. ذبيحي ادامه داد: 
انتظار مي رود ك��ه در صورت پيروزي جمهوري خواهان 
در انتخاب��ات كنگ��ره، احياي برج��ام با دش��واري ها و 
پيچيدگي هاي بيش��تري روبرو ش��ود، به خصوص در 
شرايطي كه هر دو مجلس توسط جمهوري خواهان اداره 
شود و در اين صورت، آنها حتي مي توانند رييس جمهور را 
از انعقاد توافق جديد منع كنند.اين استاد دانشگاه تصريح 
كرد: پس از پيروزي بايدن و با توجه به اينكه در عمل، در هر 
دو مجلس، دموكرات ها اكثريت داشتند، احتمال احياي 
برجام جدي تر بود، اما با پيروزي جمهوري خواهان احتمالا 
آنها تلاش خواهند كردند بايدن را از انجام توافق منصرف 
يا منع كنند و در غير اين صورت، وي را براي انجام توافق با 
دريافت امتيازهاي بيشتر تحت فشار قرار دهند. ذبيحي 
افزود: از جمله ديگر آثار پي��روزي جمهوري خواهان در 
حوزه بين المللي، اثراتي است كه بر جنگ اوكراين خواهد 
داش��ت و به ويژه احتمال دارد ميزان كمك هاي امريكا 
به اوكراين براي اين جنگ كاهش يابد. اين كارش��ناس 
مسائل بين الملل ادامه داد: همچنين در صورت پيروزي 
جمهوري خواهان، ترامپ براي پيروزي در انتخابات ۲۰۲۴ 
مصمم تر خواهد شد. وي تصريح كرد: در حال حاضر ترامپ 
در كارزارهاي انتخاباتي جمهوري خواهان بس��يار فعال 
است و به نظر مي رسد وي براي حضور در انتخابات ۲۰۲۴ 
تصميم خود را گرفته است. با اين وجود وي براي قطعي 
كردن تصميم خود منتظر نتيجه انتخابات كنگره است. 
ذبيحي ادامه داد: البته برخي از جمهوري خواهان تمايل 
و تلاش دارند كه از ترامپ عبور كنند و نامزد ديگري را به 
عنوان نامزد حزب خود معرفي نمايند، اما محبوبيت ترامپ 
در ميان جمهوري خواهان در حال حاضر قابل توجه است 
و اين انتظار وجود دارد كه در صورت نامزدي وي، او نامزد 

نهايي جمهوري خواهان در سال ۲۰۲۴ باشد.

مگر مي شود اصل نظام را
به رفراندوم گذاشت؟

معاون پارلماني رييس جمهور با تاكيد بر اينكه دانشگاه 
محيط علمي اس��ت و گفت وگو و تضارب آرا قابل قبول 
اس��ت، يادآور شد كه فحش هاي ركيك زيبنده دانشگاه 
نيست. وي ادامه داد: ما پذيراي اعتراض هستيم، اما نظام 
اسلامي ۵۰ روز است كه اغتشاش را تحمل كرده است. جان 
بولتون ديروز اعلام كرد كه مخالفان در ايران مسلح شده اند. 
حسيني با بيان اينكه آزادي از شعارهاي اساسي انقلاب بوده 
است، گفت: اختناق و استبداد ستمشاهي با حمايت امريكا 
در ايران برقرار بود. ما آن موقع جوان بوديم و آن وضعيت را 
ديديم. هر اعتراضي را سركوب مي كردند. ما با تمام وجود به 
آزادي اعتقاد داريم. تنها نظامي هستيم كه نظام را براساس 
رفراندوم انتخاب كرده ايم. در اين لحظه دانشجويان شعار 
دادند »دشمن ما همينجاست دروغ ميگن امريكاست« 
كه حسيني هم گفت: امريكا از اغتشاشات حمايت كرده 
اس��ت. ۸ سال در جنگ از عراق حمايت كردند. منافقين 
كه در كشور تريبون داشتند و اكنون از اعتراضات حمايت 
مي كنن��د، ۱7 هزار نفر را ترور كردند ام��ا امريكا آنها را از 
ليس��ت ترور خارج ك��رد و اكنون م��ورد حمايت امريكا 
هستند. بررسي كنيد كه كومله و دموكرات كه در سقز آدم 
مي كشند چه كساني هستند؟ ببينيد ريگي چه جنايتي 
در سيستان انجام داد؟ وي افزود: در اين يك سال مقابل 
مجلس تجمعات زيادي انجام شد و ما حقوق بازنشسته و 
فرهنگي را دنبال كرديم اما ديديم كه اين روزها برخي افراد، 
مسلحانه نيروهاي بسيج را به شهادت رساندند. همين ها 
در دادگاه، وكيل دارند. معناي آزادي هجمه به ديگران و 
حمله به تماميت ارضي كش��ور نيست. آزادي خط قرمز 
دارد. ما اجازه نمي دهيم كسي ايران را تجزيه كند. ما كمك 
كرديم داعش شكست بخورد. سردار سليماني و همداني و 
جواناني مثل حججي داعش را سرجايش خود نشاندند و 
با خشونت مقابله كردند. معاون رييس جمهور تاكيد كرد: 
قبول داريم كه كاستي وجود دارد و در تلاش براي رفع آنها 
هستيم. رييس جمهور هم تاكيد دارد، حرف ها شنيده شود. 
در مجلس هم حرف هاي زيادي زده مي ش��ود. در قانون 
اساسي رفراندوم پيش بيني شده، اما مگر مي شود اصل 
نظام به رفراندم گذاشته شود؟ رفراندوم براي مواردي است 
نه اصل نظام. حسيني در پاسخ به يكي از آنها كه به انتقاد از 
دستگيري دانشجويان پرداخت گفت: من نام چهل نفر را 
دارم كه دروغين گفته شده كشته شدند. دستگيرشدگان 
اگر جرمي مرتكب نشده باشند، آزاد مي شوند، اما وقتي 
كسي را مي كشند يا امنيت جامعه را بهم مي ريزند، برخورد 
مي شود.بناي نظام برخورد با رحمت بوده و افراد زيادي آزاد 
شده اند، ولي با افراد مسلح برخورد مي شود. اگر دانشجو 
تخلفي كرد، كميته انضباط��ي بايد برخورد كند. در اين 
لحظه برخي از دانشجويان شعارهاي ساختارشكنانه سر 
دادند كه حسيني در پاسخ به اين عده گفت: قبله آمال 
برخي غرب است. ببينيد فرانسه چه برخوردي با جليقه 
زردها كرد. در اول انقلاب منافقين فعاليت داشتند، ولي 

وقتي دست به اسلحه بردند با آنها برخورد شد. 

سياست دولت پول پاشي نيست
وزير امور اقتصادي و دارايي تاكيد كرد: سياس��ت دولت 
س��يزدهم در اج��راي برنامه هاي اش��تغالزايي صرفا به 
پول پاشي ختم نمي ش��ود بلكه تسهيلات اشتغال بايد 
به دس��ت كارآفرينان واقعي رس��يده و سپس بر اجراي 
طرح هاي اش��تغالزايي نيز نظارت ش��ود. سيد احسان 
خاندوزي در جريان بررسي گزارش كميسيون جهش 
و رونق توليد و كميس��يون برنامه و بودجه در خصوص 
عملكرد دستگاه هاي مس��وول در زمينه اجراي بند الف 
تبصره ۱۸ قانون بودجه سال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ بيان كرد: تا 
قبل از سال ۱۴۰۰ ما از پشت تريبون ها وعده تسهيلات 
اشتغال زايي را داده اما قريب به ۹۰ درصد تسهيلات در 
سال هاي قبل تخصيص پيدا نمي كرد و آن ۱۰ درصدي كه 
تخصيص مي يافت به دست كارآفرينان واقعي اشتغالزايي 
نمي رسيد. از طرفي كساني كه به وزارتخانه هاي تعاون 
و س��اير وزارتخانه هاي مرتبط دسترسي داشتند از اين 
تسهيلات بهره مند مي شدند و خروجي عملكرد اشتغالزايي 
آنطور كه انتظار مي رفت نبود.وي در ادامه اظهار كرد: اما 
با زحمت مجلس دستاورد جديدي در حوزه قانونگذاري 
توس��ط مجلس يازدهم رقم خورد و از سال ۱۴۰۰ ارايه 
تسهيلات در حوزه اش��تغالزايي در ريل اصلي خود قرار 
گرفت. امروز يك تقسيم كار ملي براي اجراي تبصره ۱۸ 
قانون بودجه شكل گرفته است. وزارت اقتصاد به عنوان 
سياست گذار و هماهنگ كننده دس��تگاه ها ورود پيدا 
كرده است. سازمان برنامه و بودجه نيز موظف است منابع 
لازم را تخصيص دهد. تمام وزارتخانه هاي مرتبط با حوزه 
اشتغال به علاوه خود استان ها پاي كار آمدند. ديگر كسي 
نمي تواند از پايتخت براي پروژه هاي استاني تصميم گيري 
كند بلكه خود استان ها تصميم مي گيرند كه كدام پروژه 
براي اشتغالزايي با اولويت دنبال شود. وزير اقتصاد در ادامه 
تصريح كرد: هدف ما فقط پرداخت تسهيلات نيست، بلكه 
تسهيلات بايد به دست كساني برسد كه واقعا با كارآفريني 
به سمت اشتغالزايي گام بر مي دارند و در مرحله بعدي بر 
اجراي پروژه هاي اشتغالزايي نظارت مي شود. اين تقسيم 
كار ملي چهارگانه باعث ش��ده فقط از س��ه ماهه پاياني 
سال ۱۴۰۰ تا شش ماهه اول ۱۴۰۱ عملكرد تبصره ۱۸ 
قانون بودجه از ۱۰ درصد به ۱۰۲ درصد افزايش يابد. اين 
رقم افزايش بيش از ۱۰۰ درصدي را نش��ان مي دهد كه 
با به كارگيري نظارت وزارت كار و دس��تگاه هاي استاني 
گام بزرگي در حوزه اش��تغالزايي برداشته شده است. در 
اجراي طرح هاي اشتغالزايي نيز سه مرحله راستي آزمايي 
صورت مي گيرد. سياست دولت سيزدهم در اجراي برنامه 
اشتغالزايي صرفا پول پاشي نيست بلكه تسهيلات اشتغال 
بايد به كارآفرينان براي ايجاد اش��تغال تخصيص يابد و 
سپس در اجراي طرح هاي كارآفريني نيز نظارت شود. 
خاندوزي افزود: بر اساس سامانه نظارتي كه راه اندازي شده 
اكنون به صورت برخط مي توان مشاهده كرد كه تسهيلات 
طرح اشتغالزايي در چه مرحله اي قرار دارد. در سال گذشته 
3۲ هزار ميليارد تسهيلات براي اشتغالزايي پيش بيني 
ش��ده بود كه ۱۸ ميليارد تومان آن محقق شد. ۴3 هزار 
طرح اشتغالزايي تا به امروز تس��هيلات دريافت كرده و 
۸۰۰۰ طرح نيز در كميته هاي اس��تاني در حال بررسي 
هستند. اين عملكرد ۱۰۲ درصدي در پرداخت تسهيلات 
اشتغال نش��ان مي دهد كه مصوبه مجلس بيش از ۱۰۰ 
درصد عملكرد داشته باشد. رهبري فرمودند كه ما در سال 
حمايت از توليد بايد تاكيد ويژه اي بر توليد داشته باشيم. 
براي شروع نهضت اشتغالزايي نيز ۴3 هزار طرح بالغ بر 3۱ 
همت تسهيلات دريافت كرده اند. انتظار مي رود مجلس 
كمك كند تا پايان سال منابع تبصره ۱۸ از سوي سازمان 
برنامه و بودجه تخصيص يابد وگرنه اصلاحي كه مجلس 
در مسير اشتغالزايي آغاز كرده است بر زمين مي ماند. وزير 
اقتصاد با طرح درخواست از نمايندگان عضو كميسيون 
برنامه و بودجه و محاسبات مجلس براي كمك به پيشبرد 
و تداوم تحولي كه از سال گذشته در بودجه نويسي شروع 
شده است، گفت: ما تلاش كرده ايم، مبتني بر اعداد و ارقام 
و مستندات، نشان دهيم، سازمان امور مالياتي به معناي 
واقعي كلمه، در مسير تحول نظام مالياتي و رهايي از اقتصاد 
نفتي، به عنوان خواسته سال هاي طولاني همه شما، در 
حال حركت است. وي با بيان اينكه اين مسير در گذشته 
خيلي كند طي مي شد، عنوان كرد: خوشبختانه وقتي ما 
عملكرد سال اول فعاليت دولت سيزدهم را با سال پيش 
از آن و حتي س��ه يا چهار سال قبل تر مقايسه مي كنيم، 
نشان دهنده اين است كه با سرعت خيلي زيادي در حوزه 
تامين درآمد هاي بودجه از ماليات در حال حركت هستيم.

رونق توليد
به تامين مالي نياز دارد

رييس كميسيون ويژه جهش و رونق توليد و نظارت بر 
اجراي اصل ۴۴ مجلس گفت: رونق توليد به سرمايه گذاري 
و س��رمايه گذاري هم به تامين مالي نياز دارد. بر همين 
اساس در بند )الف( تبصره ۱۸ بودجه منابعي مالي توليد 
و اشتغال پيش بيني شد. سيدشمس الدين حسيني در 
جلسه علني مجلس شوراي اسلامي و در جريان بررسي 
گزارش مشترك كميسيون هاي برنامه و بودجه و ويژه 
جهش و رونق توليد و نظارت بر اجراي اصل ۴۴ مبني بر 
نحوه عملكرد دستگاه هاي مسوول درباره بند الف تبصره 
۱۸ قوانين بودجه ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ كل كشور گفت: طي 
يك دهه گذشته رشد اقتصادي كشور سالانه به صورت 
متوسط در حدود نيم درصد و رشد سرمايه گذاري كشور 
به طور متوسط منفي ۴ درصد بوده و بيكاري حدود ۱۶ 
درصد اس��ت؛ قطعا در چنين شرايطي توليد و اشتغال 
اهميت زيادي دارد. وي با اش��اره به نامگذاري امسال به 
نام توليد دانش بنيان و اشتغال آفرين، گفت: رونق توليد 
به سرمايه گذاري و سرمايه گذاري هم به تامين مالي نياز 
دارد. بر همين اس��اس در بند )ال��ف( تبصره ۱۸ بودجه 
منابعي مالي توليد و اشتغال پيش بيني شد. با توجه به 
اهميت دو موضوع توليد و اشتغال بايد تخصيص اين منابع 
مورد توجه قرار گيرد. حس��يني با اشاره به اصلاحات 
مجلس در تبصره ۱۸ گف��ت: در تبصره ۱۸ بودجه 
۱۴۰۰ منابع كم و به صورت كمك پيش بيني شده 
بود كه ما در مجلس اين منابع را افزايش داديم يعني 
از كمك به سمت سرمايه گذاري با هدف هم افزايي 
و اهرم كردن منابع حركت كرديم؛ با توجه به توليد 

و اشتغال، مي توان مساله تامين مالي آن را حل كرد.

بررسي جنجالي سرنوشت يك تبصره در مجلس

سخنگوي قوه قضاييه خبر داد

بودجه 200 هزار ميليارد تومان كسري دارد!

صدور 1024 كيفرخواست درباره حوادث اخير در تهران
سخنگوي قوه قضاييه مي گويد پرونده نيلوفر حامدي و الهه 
محمدي خبرنگاران بازداشتي روزنامه هاي شرق و هم ميهن 
در شرف اتخاذ »تصميم نهايي« است. سخنگوي قوه قضاييه 
ادام��ه داد: تدابير قوه قضاييه و دس��تگاه هاي حاكميتي 
از ابت��داي حدوث بر آن اس��توار بوده ك��ه ابعاد اصلي اين 
آشوب طلبي براي آحاد ملت شناخته شود. طي دستورات 
صادره بنا شد نهايت صبر و مدارا صورت گيرد تا مردم صف 
خود را از برملاكنندگان آتش و آشوب طلبان جدا كنند. نگاه 
قوه قضاييه از ابتداي تحول، نگاه حل نگرانه به مسائل بوده نه 
صرفا رفع مقطعي مسائل. وي گفت: دشمنان كشته سازي 
كردند و شرايط حاضر را در برخي مناطق پيش آوردند و 
دشمن درصدد بود با به راه انداختن جنگ تركيبي، نيروهاي 
كف ميدان را تحت تاثير قرار داده و قدرت خويشتنداري 
را از آنها سلب كند تا به افزايش خشونت ها اقدام كنند كه 
به هيچ وجه موفق نش��دند و شكست خوردند. ستايشي 
تاكيد كرد: اكنون صف آشوبگران و مخلين نظم و امنيت 
شهروندان با مردم جدا ش��ده است و قوه قضاييه با اقتدار 
كامل براي حمايت از مردم و احقاق حقوق آنها -كه تضمين 
امنيت يكي از برجسته ترين حقوق عامه است- اقدام كرده 
و دستورات لازم از سوي رياست قوه قضاييه صادر و ابلاغ 
شده است.  قوه قضاييه با افرادي كه موجب اخلالگري شدند 
و دست به جنايت زدند برخورد قاطعي خواهد داست.  وي 
درباره اقدامات قوه قضاييه در برابر حوادث اخير گفت: قوه 
قضاييه و دادگاه هاي صالح در قوه قضاييه اعم از طرح دعوا 
و شكايت كيفري آمادگي كامل دارند كه در مقام پاسخ به 
مطالبات مردم باشند. هر كس در اين اغتشاشات متحمل 
خسارات شده حق دارد طبق قانون مطالبات را از مرجع 
قضايي ذيربط درخواست كند. سخنگوي قوه قضاييه 
افزود: كساني هم كه مرتكب آشوب شدند و اغتشاشات 
را مسبب بوده و عامل بودند و معاون و مباشر بودند، آنها 

هم در هر سطح و شرايطي كه هستند براي قوه قضاييه 
يكسان هستند و در صورت رسيدگي به اتهاماتشان و 
احراز مجرميتش��ان مطمئن باشيد نسبت به اعمال و 
خساراتي كه وارد كردند بايد پاسخگو باشند. شكايات هم 
شروع شده و رسيدگي مي شود. وي از بيان آمار مربوط به 

كشته هاي حوادث اخير خودداري كرد.
ستايشي در پاسخ به سوالي مبني بر اينكه آقاي القاصي 
رييس دادگستري استان تهران دوشنبه ۹ آبان گفته بود 
كه تاكنون قريب به هزار فقره كيفرخواست در استان تهران 
براي بازداشتي ها صادر ش��ده است. آيا اين تعداد افزايش 
يافته تا امروز و براي رسيدگي به اين پرونده ها چند شعبه 
دادگاه در نظر گرفته شده است؟ گفت: تاكنون ۱۰۲۴ مورد 
كيفرخواست صادر شده است. قطعا نسبت به رسيدگي به 

اغتشاشگران و تفكيك آنها با دقت كامل انجام مي شود و 
رسيدگي متضمن مولفه سرعت و دقت و صحت خواهد 
بود و اين اقدامات بايد بازدارندگي و عبرت آموزي داشته 
و پشيمان كننده باشد و تمام تلاش اين است كه حقي از 
احدي تضييع نشود. وي افزود: دادگاه ها علني است مگر 
اينكه قرار غيرعلني صادر شود. به تعداد متناسب با حجم 
فرايند نتايج حاصل مي شود.  سخنگوي قوه قضاييه افزود: 
چهار شعبه »دادگاه انقلاب« براي رسيدگي به اين پرونده ها 
تعيين شده است. يك ش��عبه »دادگاه كيفري دو« براي 
سرعت در رس��يدگي و يك شعبه »دادگاه كيفري يك« 
براي رسيدگي به جرايم مهم هم در نظر گرفته شده است. 
همچنين در شهرستان هاي تهران مثل اسلامشهر و دماوند 
و پرديس و ورامين يك شعبه »دادگاه انقلاب« اختصاص 

داده شده است. ستايشي در پاسخ به سوالي مبني بر اينكه 
در اغتشاشات اخير چه تعداد پرونده تشكيل شده و بيشترين 
عناوين مجرمانه براي چه موضوعاتي بوده اس��ت؟ گفت: 
در هر پرونده اي كه تشكيل شده به محض اينكه متهمان 
شناسايي شدند، اولين اقدامي كه دادسراي محل وقوع بزه 
انجام داده بررسي با دقت و كامل بوده است. در صورت احراز 
مقدماتي وقوع جرم از ناحيه مرتكب، قرار تأميني مناسب 
صادر مي شود. نهايت تلاش اين است افرادي كه مرتكب 
جرمي نشدند، بلا درنگ آزاد شوند. اگر مرجع رسيدگي 
به اين نتيجه رسيد كه افراد متنبه شدند، اين شرايط براي 
قاضي در صورت ارسال پرونده، لحاظ مي شود. وي افزود: 
آنهايي كه مسببين و زمينه ساز اغتشاشات بوده و مرتكب 
جرح شدند و با چاقو به پهلوي بسيجي زدند و طلبه را در 
عين مظلوميت به قتل رساندند از چنگال قانون نمي توانند 
فرار بكنند. برخي سوال مي كنند كه )سلبريتي ها( افراد به 
ظاهر شاخص كه مسبب بودند چه مي شوند؟ در پاسخ بايد 
گفت همه براي قانون يكسان هستند. پذيرفته نيست كسي 
بگويد نمي دانستم در حالي كه فعاليت ۲۴ ساعته دشمن 
در رسانه و فضاي واقعي را ديده است. در كنار رسيدگي، 
قضات به موضوع مجازات تكميلي و جايگزين هم توجه 
خواهند كرد. سخنگوي قوه قضاييه در پاسخ به سوالي 
درباره اينكه دو خبرنگار شرق و هم ميهن )نيلوفر حامدي 
و الهه محمدي( به چه اتهامي بازداشت شده اند؟ گفت: اين 
دو نفر به اتهام اجتماع و تباني به قصد ارتكاب جرم عليه 
امنيت ملي كشور و فعاليت تبليغي عليه نظام بازداشت 
شدند و با صدور قرار بازداشت موقت در زندان هستند. 
وي افزود: پرونده در ش��رف تصميم نهايي است. در اين 
فاصله در جمع بندي اگر عناوين اتهامي ديگري مطرح 
شود مورد رسيدگي قرار مي گيرد و اگر ثابت شود اقدامات 

مجرمانه اي انجام دادند قطعا رسيدگي خواهد شد.



التهاب بازار ارز همچنان ادامه دارد و اين بازار ارز گوش 
به فرمان هيچ دستوري نيست. قيمت دلار در بازار روز 
گذشته به مسير افزايشي خود ادامه داد. نرخ دلار روز 
دوشنبه 36 هزار و 400 تومان بسته شد اما ديروز تا 

36 هزار و 800 تومان بالا رفت.
قيمت دلار در س��اعات پاياني روز گذشته 36 هزار و 
750 تومان بود كه نس��بت به روز قبل بيش از 300 

تومان افزايش پيدا كرده بود. 
 به گزارش رسانه ها، عده اي از معامله گران معتقدند در 
صورتي كه نرخ دلار به بالاي 36 هزار و 800 برسد و 
در اين مرز باقي بماند اين امر ممكن است باعث ورود 
خريداران جديد به بازار ش��ود و حتي كانال 37 هزار 

تومان هم لمس شود .
معامله گران مي گفتند مرغ ب��ازار دلار يك پا دارد. از 
نظر اين دس��ته از بازيگ��ران ارزي التهابات داخلي و 
خارجي كشور جو رواني و هيجاني براي دلار را تقويت 

كرده است.
برخي معامله گران مي گفتند فروش دلار كم شده و 
تعداد قابل توجهي از متقاضيان خريد دلار در صفوف 
طولاني مقابل صرافي هاي مج��از خريد و فروش ارز 
توافقي حضور دارند. به گفته فعالان عموم معامله گران 
با هدف كسب سود اقدام به جمع آوري ارز مي كنند. 

ع��ده اي از كارشناس��ان انتظارات تورمي ناش��ي از 
ناآرامي هاي اخير را دليل مناسبي براي افزايش تمايل 
افراد به خريد ارز مي دانند. در س��وي ديگر به عقيده 
برخي ديگر از اين كارشناس��ان شكاف قيمتي ايجاد 
شده ميان ارقام رسمي و غير رسمي بازار عامل اصلي 

حضور خريداران در صف دلار است.
ديروز در آغاز ب��ه كار فعاليت بازار توافقي ارز، قيمت 
خري��د دلار توافقي 34 ه��زار و 170 تومان و قيمت 
فروش دلار توافقي 34 هزار و 304 تومان بوده است.

فاصله قيمت دلار توافقي و دلار آزاد بيش از 2 هزار و 
500 تومان است. 

در روز هاي گذش��ته معامله گران ي��ك ترس ديگر 
داش��تند، در بازار ش��ايعه ش��ده بود خريداران دلار 
سهميه اي با خطر قطع يارانه معيشتي مواجه هستند. 
ديروز سخنگوي سازمان هدفمندسازي يارانه ها در 
پاسخ به اين پرس��ش كه آيا يارانه كساني كه با اجاره 
كارت ملي خود به ديگران سهميه 2 هزار دلار دريافت 
مي كنند قطع مي ش��ود، گفت: ما نمي گوييم يارانه 
آنها قطع مي شود، اما كساني كه طبق دهك بندي و 
معيارهاي وزارت رفاه در دهك دهم پردرآمدي قرار 

بگيرند، از يارانه حذف مي شوند.
از طرفي نرخ دلار در هرات در شروع معاملات ديروز 

ت��ا 35 هزار و 600 تومان بالا رفت كه نس��بت به روز 
گذشته تقريبا 500 تومان بالاتر بود. در ادامه معاملات 
نقدي دلار از نيمه كانال 35 هزار تومان پايين آمد و 
بر روي 35 هزار و 370 تومان رس��يد و اين قيمت در 
مقايسه با روز قبل 270 تومان رشد را نشان مي دهد.

   بازگشت دلار به كانال ۳۳ هزار توماني
حميدرضا جيهاني كارشناس بازارهاي مالي با تاكيد 
بر اينكه قيمت دلار از منظر تكنيكالي سقف را زده و 
منتظر حركت اصلاحي قيمت هستيم به تجارت نيوز 
مي گوي��د: در حال حاض��ر قيمت دلار ب��ا توجه به 
روندهاي تكنيكالي در سقف اس��ت و از سوي ديگر 
فضاي مديريت بازار توسط دولت و بانك مركزي نويد 

كاهش قيمت را مي دهد.
او با اشاره به تاثير قيمت دلار از موضوعات سيستماتيك 
و غيرسيستماتيك محيطي مي افزايد: ريسك هاي 
سيس��تماتيك به حوزه بازارهاي اقتصادي كش��ور 
وابسته است و غيرسيستماتيك حوزه هاي اجتماعي 
و سياسي داخل كشور نظير مذاكرات هسته اي برجام 
و بي اعتمادي سرمايه گذاران و ناآرامي هاي اجتماعي 
روي آن اثرگذار اس��ت. با توجه به اينكه كشورمان از 
ابتداي سال تاكنون شرايط رشد دلار را داشته بنابراين 
دولت ها به جاي س��ركوب قيمتي و جهش يك باره 
بايد اجازه دهند اين روند رشد به صورت مداوم اما با 
حركت هاي اصلاحي كوچك و تدريجي به سمت جلو 
حركت كند. تا سرمايه گذاران، تريدرها و معامله گران و 
صادركننده ها و واردكننده ها مبتني بر سازوكارهاي 

تعيين قيمت در بازار برنامه ريزي داش��ته باش��ند و 
بتوانند نظام بازار و اقتصاد ملي را تامين كنند.

اين كارش��ناس اقتصادي درباره روند تصميم گيري 
براي قيمت دلار اب��راز عقيده مي كن��د: دولت ها به 
جاي دستكاري قيمتي بايد اجازه دهند نرخ افزايشي 
ارزهاي خارجي نسبت به پول ملي با  روندي مطابق با 
ساختارها و چارچوب هاي اقتصادي و بازاري تعريف 
شود. تا زماني كه مولفه هاي اقتصادي كشور شكوفايي 
چنداني ندارد س��ير كاهشي ارزش پول ادامه خواهد 

داشت.
جيهاني رون��د قيم��ت دلار را در هفته هاي پيش رو 
بازگش��ت به محدوده كانال قيمتي 33 هزار تومان 

پيش بيني كرد.

   دلايل عجيب رييس بانك مركزي
 براي افزايش قيمت دلار

با توجه به التهابات ارزي فراكسيون انقلاب اسلامي 
با حضور اعضاي مجمع عموم��ي و با دعوت از صالح 

آبادي، رييس بانك مركزي تشكيل جلسه داد.
سخنگوي فراكسيون انقلاب اسلامي مجلس شوراي 
اسلامي در تشريح نشس��ت اين فراكسيون گفت: با 
توجه به التهابات ارزي و حساسيت پيش آمده ناشي 
از ش��رايط فعلي بازار، فراكسيون، صبح امروز و پيش 
از نشست علني مجلس ش��وراي اسلامي، با حضور 
اعضاي مجمع عمومي و با دعوت از علي صالح آبادي 

رييس بانك مركزي تشكيل جلسه داد.
ابوالفضل عمويي، سخنگوي كميسيون امنيت ملي 

در گفت وگو با »فرداي اقتصاد« افزود: در اين جلسه 
15 نفر از نمايندگان به بيان نظرات، ديدگاه ها و نظرات 
خود درخصوص نحوه عملكرد بانك مركزي در بازار ارز 
و ضرورت تقويت عملكرد بانك ها ارايه كردند و ادامه 
جلسه صرف بحث كارشناسي درخصوص چگونگي 
مديريت بازار و كنترل نرخ دلار ش��د.  نماينده مردم 
ته��ران، ري، ش��ميرانات، اسلامش��هر و پرديس در 
مجلس يازدهم ادامه داد: در اين جلسه صالح آبادي با 
اشاره به تحولات روز دنيا و جنگ اوكراين و تاثير اين 
وقايع بر تورم جهاني و افزايش تورم در اكثر كشورهاي 
دنيا تاكيد كرد كه پس از بحران اوكراين، شاهد كاهش 
ارزش پول ملي بيشتر كشورها در برابر دلار و تضعيف 
يورو، پوند، لير و بسياري از ارزها در برابر دلار بوده ايم 
به طوري كه به ترتيب؛ لير، پوند و يورو، 108 درصد، 
32 درصد و 22 درصد در برابر دلار تضعيف شده اند. 

عمويي خاطرنش��ان كرد: براس��اس گ��زارش آقاي 
صالح آبادي، وضعي��ت تخصيص ارز ب��راي واردات 
در س��امانه نيما ب��ا قيمت متعادل ح��دود 27 تا 28 
هزار تومان با رواني ت��داوم دارد و كالاهاي مورد نياز 
وارداتي براي كش��ور با اين قيمت تامين ارز مي شود 
و از ابتداي س��ال 26 ميلي��ارد دلار در اين س��امانه 
ب��راي مايحتاج اصلي تامين ش��ده اس��ت. دولت در 
روزهاي آت��ي، در چارچوب اقدام��ات مداخله اي در 
بازار ب��ا همكاري صادركنن��دگان و عرضه كنندگان 
ارز به س��مت ايجاد آرامش و كاهش نوس��انات ارزي 
و مقابل��ه ب��ا دلالان و نوسان س��ازان حركت خواهد 
كرد.  سخنگوي فراكسيون اكثريت مجلس شوراي 
اس��لامي خاطرنش��ان كرد: اقدامات رواني، دلالي و 
بازارسازي برخي از واسطه ها در بازار و فضاي مجازي 
كه بعضا از خارج كشور مديريت مي شود، و همچنين 
تاثيرات تورم داخلي از علل اصلي افزايش قيمت ارز 
در روزهاي اخير است و بانك مركزي درصدد مقابله 

با آن و كنترل بازار است. 
عمويي تاكيد كرد كه بنا به گزارش آقاي صالح آبادي 
شرايط فروش نفت نيز نسبت به گذشته مطلوب بوده و 
بانك مركزي در تامين ارز وارداتي در چارچوب سامانه 

نيما و بازار متشكل ارزي مشكلي ندارد.
سخنگوي فراكس��يون انقلاب در پايان خاطرنشان 
كرد: مقرر شد به منظور بررسي بيشتر عملكرد بانك 
مركزي در حوزه مديريت بازار ارز و همچنين نظارت 
بر بانك ها و تسهيلات ارايه شده جلسات ديگري در 
چارچوب فراكسيون اكثريت مجلس تشكيل شود و با 
توجه به حساسيت فراكسيون بر كنترل بازار و كاهش 

فشار بر مردم اين جلسات تداوم يابد...
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 برنامه هاي اقتصادي دولت
 بر مسير نقشه راه غيرتورمي 

دنبال مي شود
دولت همواره خود را متعهد به حركت بر مسير 
نقشه راه غيرتورمي دانسته و موضوعات مهمي 
همچون عادلانه سازي يارانه ها، هوشمند سازي 
يارانه نان و افزايش حقوق بازنشستگان هيچگاه 
معطل و بلاتكليف نبوده و دولت همواره خود را 
ملزم و موظف به ارايه اطلاعات و آخرين وضعيت 

دانسته است.
 ب��ه  گ��زارش ش��ادا، مرك��ز رواب��ط عمومي و 
اطلاع رس��اني وزارت امور اقتصادي و دارايي در 
پاس��خ به گزارش م��ورخ 1401/8/12 روزنامه 
تعادل به عنوان »مثلث نان، كالابرگ و حقوق« 
تاكيد كرد: اين ادعا ك��ه برنامه ريزي هاي كلان 
و راهبردي دولت به  طور مشخص دولت در سه 
موضوع افزايش حقوق بازنشستگان، يارانه نان 
و عادلانه س��ازي يارانه ها با سرنوشت نامعلومي 
مواجهند، ادعاي درستي نيست. دولت همواره 
خود را متعهد و ملزم به حركت بر مس��ير نقشه 
راه غيرتورمي دانسته و درباره هر سه اين موارد 
باره��ا خود را ملزم و موظف ب��ه ارايه اطلاعات و 

آخرين وضعيت دانسته است.
درب��اره موض��وع افزايش حقوق بازنشس��تگان 
همچنان كه رييس س��ازمان برنام��ه و بودجه 
در مجل��س اعلام كرد در صح��ن علني مجلس 
بخش هايي به آن اضافه ش��د كه مورد مخالفت 
دول��ت و كميس��يون )برنامه و بودج��ه( بود و 
درخواس��ت دولت اين بود كه حذف شود، زيرا 
مازاد ب��ر بودجه اي بود كه مورد موافقت دولت و 
كميسيون برنامه و بودجه مجلس بوده است. اما 
اعلام اين نظر به معناي مخالفت دولت با افزايش 
حقوق بازنشستگان نيست و قطعا قانون پس از 

ابلاغ از سوي دولت اجرايي مي شود.
لايحه دوفوريتي دولت ب��راي افزايش حقوق و 
دستمزد كاركنان دولت و دريافتي بازنشستگان 
از سوي دولت به مجلس رفته بود و سيداحسان 
خاندوزي، وزير امور اقتصادي و دارايي پيش از 
بررس��ي آن در مجلس تاكيد كرده بود كه براي 
اين منظور منابع لازم در نظر گرفته شده تا منجر 

به كسري بودجه نشود.
وزير اقتصاد تسريع در رس��يدگي دوفوريتي به 
اين لايحه را از مجلس خواس��ته ب��ود؛ بنابراين 
ادعاي مخالفت دولت با اين لايحه ادعاي درستي 
نيست. هرچند كه ممكن است در جزييات همان 
طور كه در همه طرح ها و لوايح اين امكان وجود 
دارد، بين نظرات دولت و مجلس اختلافي باشد 

كه در رويه قانونگذاري طبيعي است.
يكي ديگر از مواردي ك��ه در اين گزارش به آن 
اشاره و ادعا شده كه دولت هنوز بلاتكليف است 
طرح اصلاحات يارانه اي و عدم اعطاي كالابرگ 

به جاي يارانه نقدي است.
در اي��ن مورد هم ادعاي مطرح ش��ده درس��ت 

نيست.
البته متول��ي اصل��ي كالاب��رگ وزارت تعاون، 
كار و رف��اه اجتماع��ي و وزير اقتص��اد به عنوان 
سخنگوي اقتصادي دولت در نشست اخير خود 
با خبرنگاران توضيح داده بود كه تصميم دولت 
براي ارايه كالاب��رگ الكتروني��ك تغيير نكرده 
است اما تاخيري كه پيش آمده به دليل حصول 
اطمينان از فراهم بودن زيرساخت هاي لازم براي 
اجراي آن در تمام ش��هرها و روس��تاهاي كشور 
است و به همين دليل يك مرحله آزمايشي ديگر 
نيز براي اجراي اين طرح در نظر گرفته ش��د كه 
بعد از اتمام آن، و ايجاد اين اطمينان كه مردم در 
شروع طرح بتوانند كامل از اين ظرفيت استفاده 
كنند و ش��اهد پدي��ده صف نباش��يم، كالابرگ 

الكترونيكي اجرا مي شود.
بنابراين منتفي ش��دن طرح كالاب��رگ ادعاي 
درس��تي نيس��ت چرا كه طرح كالابرگ، قانون 
است و بر اس��اس مصوبه مجلس بايد اجرا شود 
و پيچيدگي و حساس��يت طرح موجب ش��ده تا 
دولت با حساسيت بيشتري مراحل پايلوت را تا 

رسيدن به اجراي همگاني دنبال كند.
موضوع هوشمند سازي يارانه نان هم يكي ديگر 
از برنامه ه��اي اس��تراتژيك دولت اس��ت كه در 
راس��تاي پياده س��ازي اقتصاد مبتني بر داده از 
س��وي دولت كليد خورده و دولت درباره اجراي 

آن بلاتكليف نيست.
راهبرد دولت در برنامه مديريت هوشمند يارانه 
نان بر دو اصل اس��توار بود؛ اصل اول عدم تغيير 
قيمت ن��ان براي مردم با ح��ذف ارز ترجيحي و 
دوم عدم اعمال س��هميه بندي ن��ان بود و با اين 
دو اصل همه بار جلوگي��ري از انحراف مصارف 
آرد غيريارانه اي در سمت دولت باقي مانده و بر 
پايه داده هايي كه س��امانه در اختيار دولت قرار 
مي دهد با يك الگوي هوشمند جلوي انحرافات 

گرفته مي شود.
دولت نقشه راه رشد غيرتورمي و فقرزدا كه سه 
ماه پس از آغاز به كار در ستاد اقتصادي دولت به 
تصويب رساند و پايبندي حداكثري به آن را در 

دستور كار خود قرار داده است.
از مهم تري��ن گام ه��اي دولت در مس��ير تحول 
اقتصاد كه به اذعان اقتصاددانان امري ضروري 
و البته شجاعانه بود حذف ارز 4200 توماني بود 
و از آثار آن اهميت يافتن توليد داخلي كالاهاي 
اساسي و غلات بود و دولت توانست بدون تغيير 
قيمت نان با ضمن افزايش خريد تضميني گندم، 
افزايش 3 ميليون تني توليد گندم يعني 25.3 
درصد افزايش و كاهش 2.7 ميليون تني واردات 
اين محصول استراتژيك را داشته باشد و در واقع 
يارانه اي كه براي واردات هزينه مي شد براي رونق 

توليد داخل به جيب كشاورز رفت.

پيش بيني صندوق بين المللي پول 
درباره تورم جهاني

قله تورمي در راه است؟
رييس صن��دوق بين المللي پول اع��لام كرد تورم 
جهاني به اوج خود نزديك مي شود، اما مختل شدن 
زنجيره هاي جهان��ي عرضه مصرف كنندگان را در 
معرض مواجهه دايم با هزينه ه��اي بالاي زندگي 

قرار داده است.
به گزارش  تسنيم، كريس��تالينا جورجيوا، رييس 
صندوق بين الملل��ي پول ضمن تاكي��د بر اينكه 
اوج ت��ورم جهان��ي نزدي��ك اس��ت هش��دار داد 
مصرف كنندگان در خطر مواجهه با فش��ار دايمي 
افزايش هزينه هاي زندگي به خاطر مختل ش��دن 

زنجيره هاي جهاني عرضه هستند.
وي گفت نشانه هايي وجود دارد كه افزايش جهاني 
قيمت هاي مصرف كننده كه از بحران كرونا آغاز و 
با جنگ اوكراين تشديد شده، به اوج خود نزديك 
مي شود. جورجيوا اظهار داشت، بانك هاي مركزي 
سراس��ر دنيا براي مقابله با تورم متحد شده اند اما 
در صورت شكست، زيرساخت هاي رشد كه همان 
ثبات قيمت هاست آسيب مي بينند. وي هشدار داد 
ازهم گسيختگي زنجيره هاي عرضه بازگرداندن نرخ 
تورم جهاني به سطح قبل از بحران كرونا را سخت تر 
مي كند. صندوق بين المللي پول در گزارش سالانه 
خود از سلامت اقتصاد دنيا كه ماه گذشته منتشر شد 
اعلام كرد تورم جهاني در سه ماهه سوم سال جاري 
ميلادي به اوج ۹.5 درصد مي رسد و بعد تا 2024 تا 

4.1 درصد كاهش مي يابد.
سرمايه گذاران جهاني در بازارهاي مالي از نزديك 
نش��انه هاي اوج تورم دني��ا را بررس��ي مي كنند. 
پيش بيني مي ش��ود بانك هاي مركزي سياس��ت 
افزايش شديد نرخ بهره براي مقابله با تورم را كنار 
بگذارند. اما اقتصاددان ها هشدار داده اند تورم فعلي 
بسيار بادوام تر از گذشته است و دليل آن مي تواند 
شدت گرفتن تنش هاي ژئوپليتيكي و پيكربندي 
دوباره زنجيره هاي عرضه جهاني باشد. كسب وكارها 
طي بحران كرونا مجبور شدند منابع عرضه خود را به 
خانه نزديك تر كنند، حتي اگر هزينه بالاتري داشته 
باشد. بانك مركزي انگليس هفته گذشته اعلام كرد 
تورم در اين كش��ور با 11 درصد در ماه اكتبر به اوج 
مي رسد و بعد طي يك سال بعد از آن كاهش مي يابد. 
تورم در انگلي��س به خاطر بالا رفتن هزينه انرژي و 
مواد غذايي تا 10.1 درصد در ماه سپتامبر افزايش 

يافت كه بالاترين رقم از 1۹82 بود.

 رييس كميسيون اقتصادي مجلس 
اعلام كرد

رونمايي  بسته  جديد  تعيين  
نرخ  خوراك  پتروشيمي ها

بس��ته جديد تعيين نرخ خوراك پتروش��يمي ها در 
جلسه مشترك دولت و مجلس در هفته آتي رونمايي 
مي شود. قرار است بسته پيشنهادي مجلس براي تغيير 
روش محاس��به نرخ خوراك پتروشيمي ها به شخص 
رييس جمهور تحويل شود. همچنين قرار است تا پيش 
از تدوين لايحه بودجه 1402 روش هاي نوين تعيين 
نرخ خوراك صنايع پتروشيمي تغيير كند. محمدرضا 
پورابراهيمي،  رييس كميسيون اقتصادي مجلس با اعلام 
اين خبر به فرداي اقتصاد گفت: در حال متقاعدسازي تيم 
اقتصادي دولت هستيم كه ابزارهاي تشويقي را براي بازار 
سرمايه در بحث نرخ خوراك پتروشيمي ها بگنجانند و 
به نحوي سياستگذاري كنند كه خروجي تصميمات در 
اين حوزه مانند امسال نشود. به گفته پورابراهيمي اگر 
تصميم گيري ها درباره تعيين نرخ خوراك پتروشيمي 
در راستاي تداوم وضع موجود باشد، حتما بازار سرمايه 
دچار چالش خواهد شد. بنابراين با وزير اقتصاد صحبت 
كرده ايم تا قبل از اتمام بررسي لايحه بودجه در مجلس 

اين موضوع را جمع بندي كنيم.

لغومصوباتقبلينرخخوراكپتروشيميها
رييس كميس��يون اقتصادي مجلس با بي��ان اينكه 
ابزارهاي تشويقي براي حمايت از بنگاه هاي اقتصادي 
طراحي خواهد شد، از لغو برخي مصوبات قبلي مجلس 
كه اثر منفي داشته خبر داد و گفت: يا با ايجاد مصوبات 
جديد مي توان مش��وق ايج��اد كرد يا رف��ع مصوبات 
قبلي. پيشنهادات اوليه ما آماده شده و در حال دريافت 
پيشنهادهاي دولت هستيم. پورابراهيمي درباره نگراني 
شركت ها درباره افزايش نرخ خوراك پتروشيمي گفت: 
تلاش مي كنيم در خصوص اين صنايع به صورتي عمل 
نكنيم كه نرخ بازارشان به  شدت پايين بيايد و اثر منفي 
بر بازار آنها بگ��ذارد. بايد اين را تغيير دهيم. اراده دولت 
هم بر همين است كه سازوكارهاي جديدي را در حوزه 

فعاليت هاي اقتصادي ايجاد كند.

بيانگيزگيدربورسنتيجهتصميماشتباه
مجلسودولت

»پارسال هر چه ما در مجلس به همكاران مان گفتيم نرخ 
خوراك پتروشيمي ها را به اين روش تعيين نكنيد، زيرا 
به صلاح بنگاه هاي اقتصادي و ذي نفعان بازار سرمايه 
نيس��ت آنها اصلا توجه نكرده و آن را تصويب كردند.« 
پورابراهيمي با بيان اين مطلب عنوان كرد: محال است 
كه با تداوم وضعيت موجود، قيمت گذاري دس��توري، 
 افزايش نرخ دس��تمزد،  افزايش نرخ سوخت و تعيين 
دستوري قيمت بنگاه هاي اقتصادي بتوانند باقي بمانند. 
وي افزود:  روش تعيين نرخ خوراك پتروشيمي ها نه تنها 
مغاير با علم اقتصاد است، بلكه غيرعقلي و غيرشرعي نيز 
بوده و بايد چاره اي براي آن انديشيد. وي گفت: با وزير 
اقتصاد و متوليان بازار سرمايه كشور هم صحبت كرديم 
كه قطعا ادامه اين مسير امكان پذير نيست، لذا درباره اين 
موضوع بايد تصميماتي اتخاذ كرد. به گفته پورابراهيمي، 
اصلا انگيزه براي ورود به بازار س��رمايه وجود خارجي 
ندارد. اين نتيجه تصميمات اشتباهي است كه مجلس و 
دولت در بحث افزايش نرخ خوراك پتروشيمي ها گرفت. 

دلايل عجيب رييس بانك مركزي براي افزايش قيمت دلار

گزارش مركز آمار نشان مي دهد 

قيمت ارز گريزان از دستور

ركوردهاي تازه تورم توليدكننده خدمات در تابستان 
تورم توليدكننده در بخش خدمات ركوردهاي تازه اي 
در فصل تابستان به جا گذاشته است. شاخص قيمت 
توليدكننده كه س��طح قيمت محصولات ارايه شده 
توس��ط توليدكنندگان داخلي را دنب��ال مي كند، به 
صورت فصلي از سوي مركز آمار انتشار عمومي مي يابد. 
اطلاعات تمام بخش هاي توليدي هنوز منتشر نشده اما 
گزارش بخش خدمات ارايه شده است. تورم نقطه اي 
خدمات )نسبت به فصل مش��ابه سال قبل( براساس 
ش��اخص توليدكننده از 50 درصد هم در تابس��تان 
عبور كرده و به 56.1 درصد رس��يده اس��ت. اين نرخ 
بالا از ابتداي دهه ۹0 يك ركورد حس��اب مي ش��ود. 
قيمت توليدكننده مبلغي اس��ت كه توليدكننده در 
ازاي يك واحد كالا يا خدمات خود از خريدار دريافت 

مي كند؛ در واقع اين مبلغ برابر اس��ت با قيمت پايه به 
علاوه ه��ر نوع ماليات غيرقابل كس��ر بر محصول كه 
توليدكننده بايد پرداخت كند منه��اي يارانه اي كه 
توليدكننده بر محصول خود دريافت مي كند. پس به 
نوعي شاخص قيمت توليدكننده مي خواهد اصطلاحا 
قيمت در كارخانه را بسنجد. ماليات بر ارزش افزوده و 
همچنين سود ناخالص عمده فروشي يا خرده فروشي 
عرضه كنن��دگان و هزينه ه��اي بيم��ه و حمل ونقل 
كه به طور مجزا فاكتور ش��ده، در قيمت توليدكننده 

نقشي ندارد.
كمترين تورم سالانه در بخش اطلاعات و ارتباطات رخ 
داده و در طرف ديگر رقم بالا و عجيب 117 درصدي 
نمايان گر تورم فعاليت هاي خدماتي مربوط به تامين 

جا و غذاس��ت. فعاليت هاي مربوط به تعمير وسايل 
نقليه موتوري و موتوس��يكلت در رده دوم تورم هاي 
خدمات قرار دارند، به طوري كه بنا بر اعلام مركز آمار، 
قيمت ارايه خدمات در اين مشاغل 75 درصد بيشتر 
از تابستان قبلي بوده است. به گزارش فرداي اقتصاد، 
تورم بالاي توليدكننده در بخش تامين جا و غذا همراه 
بوده با تورم بالاي مصرف كننده در بخش خوراكي ها 
در تابس��تان و همچنين تورم بالاي اجاره بها و قيمت 
مسكن. اين بخش كه از طرفي خدماتي مثل هتلداري 
را شامل مي ش��ود و از طرف ديگر، انواع رستوران ها را 
در بر مي گيرد، دچار افزايش قيمت زيادي در بخش 
نهاده ها شد. براي مثال، يك رستوران كه مواد اوليه اش 
جزو خوراكي ها به شمار مي رود، بعد از حذف ارز 4200 

هزينه اوليه بسيار بيشتري پيدا كرده است. هم زمان 
به نظر مي رس��د صاحبان كس��ب وكارهاي خدماتي 
در بسياري از بخش ها حاش��يه سود درصدي نسبتا 
ثابتي را در قيمت گذاري هاي شان در نظر مي گيرند؛ 
براي مثال دس��تمزد يك تعميركار معمولا متناسب 
با هزينه قطعاتي اس��ت كه در تعمير خودرو استفاده 
مي كند. در بخش رستوران ها هم به نظر مي رسد چنين 
رويكردي وجود دارد. پس مي توان حدس زد افزايش 
هزينه هاي اوليه خوراكي باعث شده هزينه خدمات 
تامين غذا با سرعت بيشتري افزايش پيدا كند. تورم 
117 درصدي خدمات جا و غذا در حالي است كه تورم 
سالانه خوراكي ها طبق شاخص مصرف كننده حدود 

80 درصد بوده است.

ريي�سمجم�ععال�يواردكنن�دگانگفت:
نگاههاياقتص�اديوتوليدكنندگانبس�ت
نشستهاندوفروشكالاهايتوليديراتقريبا
قطعكردهاندچراكهتصويرروش�نيازآينده

ندارندونميدانندكهچهخواهدشد.
عليرضامناقبيدرپاسخبهاينپرسشكهآيا
نوسانهاينرخارزدروارداتكالاهاياساسي
تاثيريميگذارد؟گفت:تغييرنرخارزنهتنها
برروندوارداتكالاهاياساسيتاثيرميگذارد
بلكهاقتصادكش�وررابيثباتميكندچراكه
درش�رايطفعليفع�الاناقتصاديريس�ك
خريدوف�روشكالارانميپذيرن�دبههمين
دلي�لبنگاههاياقتص�اديوتوليدكنندگان
بستنشس�تهاندوفروشكالاهايتوليديرا
تقريباقطعكردهاندچراكهتصويرروش�نياز
آيندهندارندونميدانندكهچهخواهدش�د.
اينفعالاقتصاديبااشارهبهنابهسامانينرخ
ارزدردولتس�يزدهم،گف�ت:دردولتهاي
گذشتهاگربرابرينرخريالباارزعددكوچكي
تغييرميك�ردصداياعت�راضهم�هاعماز
مردموفعالاناقتصاديبلندميشدكهارزش
سرمايههايمليكمشدهاست؛امانميدانمچرا
دريكسالونيمگذشتهكهنرخارزحدود30
درصدافزايشپيداكردصدايازكسيشنيده
نميشود؟انگاركههيچاتفاقيرخندادهاست

وماهيچچيزيبرايازدستدادننداريم.
ريي�سمجم�ععال�يواردكنندگانب�ابيان
اينكهمسوولاندربارهچرايينوساننرخارز
اظهارنظرنميكنند،گف�ت:دلارنيماييبراي

وارداتكالاهاياساسيدرنظرگرفتهميشود
بهعنوانمثالمابااينارزيككالاياساس�ي
مانندآردراواردوبعدازتبديلآنبهكالاهاي
نهاييمانندماكارونيآنراصادرواينادعارا
مطرحكنيمكهعددص�ادراتماافرايشپيدا
كردهاس�تامابااينكاردرواقعش�يرهجان
مردمراميدهي�م،چراكهص�ادراتباقيمت
پايينانجامدادهايموضربهديگريبهاقتصاد
كشورواردميكنيم.ويباانتقادازشيوهفروش
ارزبهمردم،گفت:نميدانمچهمنطقيپشت
اينموضوعاستكهباهركدمليبهمردمارز
ميدهند؛وازآنجاييكهفاصلهنرخارزدربازار
آزادزيادش�دهاستمردمدرمقابلصرافيها
صفكشيدند؛مننميدانمتيماقتصاديدولت
پيشخودچهفكركردهاستآيادربارهمسائل
اساس�يكهمردمچهبايدبكنندروزهسكوت
گرفتهاست؟.مناقبيتاثيرنوسانهاينرخارز
برروندفعاليتتوليدكنندگانرامنفيتوصيف
كردوگفت:توليدكنندگانبايدنقدينگيخود
راچندبرابركنندبهعن�وانمثالاگرتاديروز
يكتوليدكنندهكالاييرا100تومانخريداري
ميك�ردباافزاي�ش30درصدين�رخارزبايد
همانكالاراام�روز130تومانخريداريكند
يعنيبايد30درصدنقدينگيمازادنسبتبه
گذشتهداشتهباشدپيامداينموضوعچيزي
جزافزايشقيمتتمامش�دهكالاهانيس�ت.
توليدكنندهبايدكالايتوليدشدهرابفروشد
ايندرحالياستكهمردمجيبهايشانبراي
خريدخالياس�تدرحالحاض�ربيشاز80

درصدم�ردمتواناييتامينضرورياتزندگي
رادارند.

ويدرپاس�خبهاينپرسشكهشمابهعنوان
فعالاقتص�اديچهپيش�نهاديبرايكنترل
نوسانهاينرخارزبهدولتپيشنهادميدهيد؟
اذعانكرد:دولتبايددس�تلجاجتبردارد،
بهم�ردماعتمادكندوكارآنه�ارابهخودآنها
واگذاركن�د.درحالحاضراقتصادكش�وربه
دستعدهايخاصافتادهاستومردمازچرخه
اقتصاديبيرونراندهشدهاند.افراديكهامروز
كاراقتصاديميكنندجزومردمهس�تنداما
دردس�تهبنگاههاياقتصاديشناسنامهدار
نيستندوهماندولتيهاكاراقتصاديرادنبال

ميكنند.
وياقتصادايرانرااقتصادسياس�يدانس�ت
وافزود:اگرنس�نجيدهحرفبزنيموارتباطو
تعاملدرستيبادنيانداشتهباشيموبرايهمه
چوببلندكنيموبخواهيمفراترازمناسبات
جهانيعملكنيم؛نتيجهاينكهمردمگرفتار
برايپيشبرداموراتزندگيبادشواريزيادي

دستوپنجهنرمميكنند.
ويادامهداد:مننميگوييمكهحاكميتهمه
اعتقاداتوباورهايشراكن�اربگذاردامابايد
نحوهتعاملب�ادنيارادرنظربگيرد؛دراقتصاد
چيزيغيرممكننيستماچندينسالاست
كهتحريمهستيموبرايتامينمايحتاجخود
وبرايدورزدنتحريمهابهاياضافهپرداخت
ميكني�مودورزدنتحريمبهمعنيپرداخت
پولاضافهازجيبمردماست؛تازمانيكهرانت

دركشوربرقراراستاوضاعاقتصادياصلاح
شدنينيست.

رييسمجمععاليواردكنندگاندرپاس�خبه
اينپرسشكهفكرميكنيدنرخارزهمچنان
روبهجلوباشد؟گفت:اينروزهاقدرتتحليل
ازهمهگرفتهشدهاستونميتوانپيشبيني
ازآيندهارايهداد؛امااينگمانهكههمچنانروند
افزايشيباشدمطرحوغيرمحتملنيستاما
اينسخنمننبايداينگونهمعنيشودكهمن

دربوقميزنمكهقيمتارزبالابرود.
ويب�الارفتننرخارزبرايص�ادراترامثبت
ندانستوافزود:نوس�اننرخارزجزاينكهبه
توليدكنن�دهوآحادم�ردمراگرفتاركندچه
نتيجهايدارد؟نميت�وانمنافععموميرابه
خاطرمناف�ععدهايخاصتحتش�عاعقرار
بدهيم؛همانگونهكهكش�ورني�ازبهتوليدو
صادراتداردبههمانميزاننيزنيازمندواردات
استهيچكشورينميتواندهمهمايحتاجاش

راخودتوليدوصادركند.
اينفع�الاقتص�اديدرپايانبيانك�رد:اين
ديدگاهك�هافزايشن�رخارزباع�ثافزايش
صادراتميش�ودازپايهغلطاستمگرتابه
امروزاينكارراانجامشدهاست؟وقتيارزبالا
برودقيمتتمامشدهمحصولاتبالاميرودو
باافزايشقيمتتمامشدهتوانصادراتتقليل
پيداميكندوتوليدكنن�دهتوانتوليدكالاي
باكيفي�تكهبرايصادراتمقبولباش�درااز
دس�تميدهداگراقتصادبهثباتنرسدهمه
منبع:ايلنا متضررميشوند.

تاثير افزايش نرخ ارز بر قيمت كالاهاي اساسي
بازتاب



در يك هفته اخير قيمت ارز روند صعودي به خود گرفته 
بود و به همين افزايش قيمت ساير بازارها نيز صعودي 
شدند و قيمت هاي جديدي ثبت كردند. اكنون قيمت 
دلار بازار آزاد در چند قدمي 37 هزارتوماني قرار دارد و 
بورس نيز از رقيب سرسخت خود جا نماند و در عرض 
تقربيا چهار روز بيش از 9 درصد رشد كرد و اين رشد در 
25 ماه اخير يك ركورد بسيار مطلوب حساب مي شود.

شاخص كل بورس چهارشنبه هفته گذشته روي عدد 
يك ميليون و 283 هزار واحد بود و در پايان معاملات 
روز گذشته به محدوده يك ميليون و 407 هزار واحدي 
رسيد. در اين چهار روز كاري بازدهي شاخص كل به 
9.6 درصد رسيد كه در دو سال اخير يك ركوردشكني 
به حساب مي آيد. اما برخي از كارشناسان عقيده دارند 
كه اين رشد واقعي نيست و شاخص كل بورس تهران 
در كوتاه مدت تغيير مسير خواهد داد. وضعيت بورس 
در م��اه اي اخير وخيم اس��ت و اين رش��د يك باره 
نمي تواند دو كانال رشد كند. يعني از محدوده يك 
ميليون و 200 هزار واحدي به محدوده يك ميليون 
و 400 هزار واحدي برس��د. اين رش��د كمي دور از 
انتظار است و بايد منتظر تغييرات بازار سهام ماند.

بورستاكجارشدميكند؟
فيروزه سالارالديني، كارشناس بازار سرمايه گفت: در 
كشور ايران كه تورم 40تا50 درصدي دارد و نرخ رشد 
واقعي اقتصادي آن در دو س��ال گذشته منفي و صفر 
بوده، اكثر نوسان ها و افزايش قيمت هاي سهام، ناشي 
از نوسان هاي نرخ ارز و تورم است. به دليل تحريم هاي 
اقتصادي و عدم سرمايه گذاري مناسب در طرح هاي 
توسعه شركت ها، بسياري از سودسازي ها ناشي از تورم 
و افزايش نرخ ارز اس��ت و ربطي به عملكرد شركت ها 
ندارد. در چند روز گذش��ته دلار رش��د قابل توجهي 
در مدت زمان بس��يار كوتاهي داشت. از آن جايي كه 
تحركات شاخص كل بورس در بلندمدت همبستگي 
بالايي با نوسانات نرخ دلار دارد، پيش بيني اين است 
كه افزايش نرخ دلار باعث افزايش شاخص كل شود. 
هر چند برخي از افراد معتقد به دستوري بودن رشد 
شاخص هستند، اما من مخالف اين نظريه هستم و اين 

دست رشدها كاملا طبيعي هستند. 
اين فعال بازار سهام تشريح كرد: علاوه بر قيمت دلار 
در چند روز گذشته قيمت نفت هم افزايش يافته است 
 G7 و اگر در فصل هاي سرد سال چين و هند با توافق
همكاري نكنند احتمال كم اثر شدن سقف قيمتي براي 
نفت روسيه وجود دارد. با توجه به اينكه روسيه در نظر 
دارد سياست عدم فروش نفت به كشورهاي همراه با 
سقف گذاري قيمتي را اعمال كند، به نظر ميرسد چين 
و هند با گروه G7 همكاري لازم را نداشته باشند و به 
نفتي ارزانتر و بيشتر از نفت ايران دسترسي پيدا كنند.

وي افزود: اين موضوع س��بب جلوگي��ري از كاهش 

رشد اقتصادي چين مي شود، هر چند تأثيرش عمده 
نيس��ت. پس تأثير عجيبي در افزايش قيمت فولاد 
و كاموديتي ها نخواهد داش��ت. عدم افزايش قيمت 
كاموديتي ها در كنار اين موضوع كه هنوز پيش بيني 
من براي قيمت نفت س��بك ايران تحويل در اروپاي 
غربي به طور متوسط حدود همان 90 دلار تا پايان سال 
است، سبب مي شود از لحاظ اقتصادي تأثير عمده اي 
در قيمت فروش محصولات ش��ركت هاي بورس��ي 
متصور نباشم. اما در يكي دو روز اخير شاهد افزايش 
شاخص كل و هم  وزن به همراه خروج پول حقيقي ها 
از صندوق هاي بادرآمد ثابت و افزايش س��رانه خريد 
حقيقي ها نسبت به فروش آنان بوديم كه نويدبخش 
رونق بازار سرمايه اس��ت. رونق شكل گرفته در بازار 
سهام را بيشتر ناشي از افزايش نرخ دلار، افزايش تورم 
و به كف رسيدن قيمت هاي سهام مي دانم. همچنين 
عدد ش��اخص را در انتهاي سال با نوسان در محدوده 

يك ميليون و 500 هزار واحد پيش بيني مي  كنم.

بازارازدريچهمعاملات
شاخص كل بورس تهران در ادامه روند صعودي يك 
هفته اخير، روز گذش��ته نيز با ۱7 ه��زار و 987 واحد 
افزايش، در ارتفاع يك ميليون و 407 هزار واحدي قرار 
گرفت. شاخص هم وزن با سه هزار و ۱00 واحد افزايش 

به 396 هزار و 2۱۱ واحد و شاخص قيمت با يك هزار 
و 849 واحد رش��د به 236 هزار و 339 واحد رس��يد. 
شاخص بازار اول، ۱3 هزار و 873 واحد و شاخص بازار 

دوم، 34 هزار و 53 واحد افزايش را ثبت كردند.
روز گذش��ته در معاملات بورس ته��ران، بيش از ۱3 
ميليارد و 636 ميليون سهم، حق تقدم و اوراق بهادار 
ب��ه ارزش 70 ه��زار و 82 ميليارد ريال معامله ش��د. 
همچنين معدن��ي و صنعتي چادرملو )كچاد( با يك 
ه��زار و 479 واحد، نفت و گاز و پتروش��يمي تامين 
)تاپيكو( با يك هزار و 453 واحد، پالايش نفت تهران 
)شتران( با يك هزار و 240 واحد، گسترش نفت و گاز 
پارس��يان )پارسان( با يك هزار و۱70 واحد، شركت 
سرمايه گذاري غدير )وغدير( با 894 واحد، شركت 
س��رمايه گذاري صندوق بازنشستگي )وصندوق( با 
859 واح��د و ملي صنايع مس ايران )فملي( با 843 

واحد تاثير مثبت بر شاخص بورس داشت.
در مقاب��ل معدني و صنعتي گل گه��ر )كگل( با 648 
واحد، توسعه معادن و فلزات )ومعادن( با ۱24 واحد، 
پتروشيمي شازند )شاراك( با ۱۱9 واحد، پتروشيمي 
نوري )نوري( ب��ا ۱۱9 واحد و گروه مپنا )رمپنا( با 86 
واحد تاثير منفي بر شاخص بورس به همراه داشت. بر 
پايه اين گزارش، ديروز نماد گسترش سرمايه گذاري 
ايران خودرو )خگستر(، ايران خودرو )خودرو(، سايپا 

)خس��اپا(، پالايش نف��ت اصفهان )ش��پنا(، پالايش 
نفت تهران )شتران(، ش��ركت سرمايه گذاري تامين 
اجتماعي )شستا( و پالايش نفت بندرعباس )شبندر( 
در نمادهاي پُرتراكنش قرار داشتند. گروه خودرو هم 
در معاملات روز سه شنبه صدرنشين برترين گروه هاي 
صنعت شد و در اين گروه سه ميليارد و 922 ميليون 
برگه س��هم به ارزش ۱۱ ه��زار و 903 ميليارد ريال 
دادوستد شد. شاخص فرابورس نيز روز اخير بيش از 
۱۱7 واحد افزايش داش��ت و به ۱8 هزار و 348 واحد 
رسيد. در اين بازار بيش از پنج ميليارد و 247 ميليون 
برگه س��هم و اوراق مالي دادوستد شد و تعداد دفعات 
معاملات روز گذش��ته فرابورس بيش از 259 هزار و 
294 نوبت بود. شركت آهن و فولاد ارفع )ارفع(، آهن 
و فولاد غدير ايرانيان )فغدير(، شركت سرمايه گذاري 
صبا تامين )صبا(، گروه توس��عه مالي مهر آيندگان 
)ومهان(، فرابورس ايران )فرابورس(، فولاد هرمزگان 
جنوب )هرمز( و بيمه پاس��ارگاد )بپ��اس( با تاثير 
مثبت بر ش��اخص فرابورس همراه بودند. همچنين 
تجلي توس��عه معادن و فل��زات )تجل��ي(، صنايع 
پتروش��يمي تخت جمشيد )ش��جم(، پتروشيمي 
زاگرس )زاگرس(، توس��عه سامانه نرم افزاري نگين 
)توسن( و داروسازي دانا )ددانا( و زغال سنگ پرورده 
طبس )كزغال( تاثير منفي بر اين شاخص داشتند.
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واريزسودسهامعدالت
دومرحلهايشد

ايس�نا| پيمان حدادي، مش��اور رييس سازمان 
بورس در امور س��هام عدالت درمورد س��ود سهام 
عدالت س��ال ۱400 توضيح داد: ميزان سود سهام 
عدالت سال ۱400 حدود دو برابر سال گذشته )سود 
سال ۱399( است. بر اين اساس در مرحله اول حدود 
500 هزار تومان براي هر مشمول تا اواخر پاييز واريز 
مي شود. وي درمورد زمان واريزي مابقي سود سهام 
عدالت نيز گفت: مابقي سود در اواخر سال جاري يا 
اوايل سال بعد واريز مي شود، زيرا سود شركت هايي 
كه به تازگي مجمع برگزار كرده اند بايد بر اس��اس 
جدول زمان بندي وصول شود و پس از آن پرداخت 
سود به مشمولان سهام عدالت صورت خواهد گرفت. 
به همين دليل واريز سود س��هام عدالت امسال دو 
مرحله اي شده است. بر اس��اس اين گزارش، سود 
سهام عدالت س��ال ۱399 براي 49 ميليون و ۱88 
هزار مشمول س��هام عدالت از 2۱ اسفند ماه سال 
گذشته آغاز شد و طبق آن سهام عدالتي هاي 452 
هزار توماني 489 هزار تومان، سهام عدالتي هاي 492 
هزار توماني 532 هزار تومان، سهام عدالتي هاي 532 
هزار توماني 575 هزار تومان و س��هام عدالتي هاي 
يك ميليون توماني يك ميلي��ون و 8۱ هزار تومان 
سود دريافت كردند. بنابراين با توجه به اينكه اعلام 
شده است سود سال ۱400 دو برابر سود سهام سال 
۱399 خواهد بود، احتمالا سهام عدالتي هاي 452 
هزار توماني حدود 978 تومان، سهام عدالتي هاي 
492 ه��زار توماني حدود يك ميلي��ون و 64 هزار 
تومان، س��هام عدالتي هاي 532 ه��زار توماني 
ح��دود يك ميلي��ون و ۱50 هزار تومان س��هام 
عدالتي هاي يك ميليون توماني حدود دو ميليون 

و ۱62 هزار تومان سود دريافت خواهند كرد.

فرمولتعييننرخخوراك
پتروشيميهاتغييرميكند؟

فرداي اقتصاد| بسته جديد تعيين نرخ خوراك 
پتروش��يمي ها در جلسه مشترك دولت و مجلس 
درهفته آتي رونمايي مي ش��ود. قرار اس��ت بسته 
پيشنهادي مجلس براي تغيير روش محاسبه نرخ 
خوراك پتروشيمي ها به ش��خص رييس جمهور 
تحويل شود. همچنين قرار است تا پيش از تدوين 
لايحه بودج��ه ۱402 روش هاي نوين تعيين نرخ 
خوراك صنايع پتروشيمي تغيير كند. محمدرضا 
پور ابراهيمي،  رييس كميسيون اقتصادي مجلس 
ب��ا اعلام اين خبر به فرداي اقتص��اد گفت: در حال 
متقاعدس��ازي تيم اقتصادي دولت هس��تيم كه 
ابزارهاي تش��ويقي را براي بازار س��رمايه در بحث 
نرخ خوراك پتروش��يمي ها بگنجانند و به نحوي 
سياس��ت گذاري كنند كه خروجي تصميمات در 
اين حوزه مانند امسال نشود. به گفته پورابراهيمي 
اگ��ر تصميم گيري ها درباره تعيي��ن نرخ خوراك 
پتروشيمي در راس��تاي تداوم وضع موجود باشد، 
حتما بازار سرمايه دچار چالش خواهد شد. بنابراين 
با وزير اقتصاد صحبت كرده ايم تا قبل اتمام بررسي 
لايحه بودجه در مجلس اين موضوع را جمع بندي 
كنيم. رييس كميسيون اقتصادي مجلس با بيان 
اينكه ابزارهاي تشويقي براي حمايت از بنگاه هاي 
اقتصادي طراحي خواهد شد، از لغو برخي از مصوبات 
قبلي مجلس كه اثر منفي داشته خبر داد و گفت: يا 
ايجاد مصوبات جديد مي تواند مشوق ايجاد كند يا 
رفع مصوبات قبلي. پيشنهادات اوليه ما آماده شده 
و در حال دريافت پيش��نهادهاي دولت هس��تيم. 
پورابراهيمي درباره نگراني شركت ها درباره افزايش 
نرخ خوراك پتروشيمي گفت: تلاش مي كنيم در 
خصوص اين صنايع به صورتي عمل نكنيم كه نرخ 
بازارشان به شدت پايين بيايد و اثر منفي بر بازار آنها 
بگذارد. بايد اين را تغيير دهي��م. اراده دولت هم بر 
همين است كه سازوكارهايي جديدي را در حوزه 
فعاليت هاي اقتصادي ايجاد كند. پارس��ال هرچه 
ما در مجلس به همكارانم��ان گفتيم نرخ خوراك 
پتروش��يمي ها را به اين روش تعيين نكنيد زيرا به 
صلاح بنگاه هاي اقتصادي و ذينفعان بازار سرمايه 
نيست آنها اصلا توجه نكرده و آن را تصويب كردند. 
پورابراهيمي با بيان اين مطلب، عنوان كرد: محال 
اس��ت كه با تداوم وضعيت موجود، قيمت گذاري 
دستوري،  افزايش نرخ دستمزد،  افزايش نرخ سوخت 
و تعيين دستوري قيمت بنگاه هاي اقتصادي بتوانند 
باقي بمانند. وي اف��زود:  روش تعيين نرخ خوراك 
پتروشيمي ها نه تنها مغاير با علم اقتصاد است، بلكه 
غيرعقلي و غيرشرعي نيز بوده و بايد چاره اي براي 
آن انديشيد. وي گفت: با وزير اقتصاد و متوليان بازار 
سرمايه كشور هم صحبت كرديم كه قطعا ادامه اين 
مسير امكان پذير نيست لذا درباره اين موضوع بايد 
تصممياتي اتخاذ كرد. به گفته پورابراهيمي، اصلا 
انگيزه براي ورود به بازار سرمايه وجود خارجي ندارد. 
اين نتيجه تصميمات اشتباهي است كه مجلس و 
دولت در بحث افزايش نرخ خوراك پتروشيمي ها 
گرف��ت. وي با بيان اينكه س��ال گذش��ته ميزان 
فروش شركت هاي توليدي در بازار سرمايه كشور 
حدود 500 هزار ميليارد تومان بود، به افزايش 50 
درصدي حجم فروش فروش شركت هاي عملياتي 
در حوزه فولاد، آلومينيوم و س��يمان اشاره كرد و 
گفت: ما انتظار داريم وقتي فروش شركت ها بيشتر 
مي شود، مردم انتفاع بيشتري ببرند. ميزان فروش 
اين شركت ها از 500 همت تقريبا به 750 همت 
رسيده اس��ت. به گفته پورابراهيمي، نمايندگان 
مردم در مجلس گاهي دقت ندارند كه 50 ميليون 
نف��ر )دارندگان س��هام عدالت( در بازار س��رمايه 
مش��غول به فعاليت بوده و از اين منظر ذي نفعان 
بورس هستند و نتيجه اين بي توجهي اين بود كه 
حاشيه سود شركت ها از 25 درصد سال گذشته به 
۱5 درصد رسيد. تداوم حركت در اين مسير، آلارم 

كاهش بيشتر سود را نيز به صدا درآورده است.

افزايشاعتمادبهبازارسهام
ايرنا| محمدمهدي بحرالعلوم، كارشناس بازار سرمايه 
در خصوص بسته حمايتي ۱0 بندي از بازار سرمايه، اظهار 
داشت: مديريت نرخ سود بانكي با همكاري مشترك بانك 
مركزي و وزارت اقتصاد يكي از پيشنهادها و پارامترهاي 
مهم بسته حمايتي سازمان بورس است كه مي تواند به 
كاهش ادامه دار هيجانات منفي در بازار سهام كمك كند؛ 
در اين ميان مديريت بازدهي صندوق هاي با درآمد ثابت 
بايد مورد توجه باشد.وي اظهار داشت: نرخ بهره بانكي 
به طور مستقيم به عنوان عامل تنزيل و اثرگذار )بر نرخ 
بازده انتظاري سرمايه گذاران( بر ارزش دارايي ها و قيمت 
سهام اثرگذار است و از طرف ديگر اثر مستقيم ديگر بر روي 
صورت مالي به عنوان هزينه مالي و كاهنده سود شركت ها 
در صورت س��ود و زيان دارد. بحرالعلوم بنيادي ترين و 
مهم ترين عامل موثر بر بازار سرمايه را در اين بسته ۱0 
بندي، مديريت نرخ سود بانكي عنوان كرد و اظهار داشت: 
مديريت نرخ سود و در كنار آن انتشار اوراق اختيار فروش 
تبعي به عنوان بيمه س��هام، روي سهام صندوق هاي با 
درآمد ثابت مي تواند اثر گذار باشد و اين صندوق ها را از 
ريسك مصون بدارد. اين كارشناس بازار سرمايه تصريح 
كرد: در حقيقت كاهش ارزش سهام اين صندوق ها منجر 
به عدم تحقق س��ود انتظاري طيفي از سرمايه گذاران 
مي ش��ود كه دنبال نرخ سود بدون ريسك هستند. وي 
بيان كرد: نوسان و كاهش بازدهي صندوق هاي با درآمد 
ثابت ابطال واحدهاي سرمايه گذاري و خروج پول از اين 
صندوق ها و مجدد فشار بر بخش سهام اين صندوق ها را 
در پي داش��ت؛ چراكه براي ابطال واحدها بخشي از اين 
نقدينگي ممكن بود از طريق فروش سهام تامين شود. 
اين استاد دانش��گاه اقتصاد دانشگاه علامه طباطبايي 
بيان كرد: مديريت بازدهي صندوق هاي با درآمد ثابت و 
هموارسازي سود )از طريق اختيار فروش تبعي و مديريت 
نرخ بهره بانكي(، دو عامل بنيادي است كه مي تواند در 
روزهاي پيش رو بر فضاي بازار سرمايه تاثير مثبتي داشته 
باشد. بحرالعلوم تاكيد كرد: اميدواريم شاهد از بين رفتن 

هيجانات منفي و بازگشت اعتماد به بازار سرمايه باشيم.

جزيياتراهاندازي»صندوقهاي
بخشي«تاهفتهآيندهابلاغميشود

در ادامه مجموعه نشست هاي مديران سازمان بورس 
و اوراق بهادار به ميزباني روابط عمومي اين س��ازمان، 
صبح ديروز )۱7آبان ماه( رييس اداره امور صندوق هاي 
سرمايه گذاري با جمعي از اصحاب رسانه به گفت وگو 
پرداخت. طي اين جلسه پرويزي نژاد بيان كرد: مهم ترين 
مسووليت اين واحد توسعه كمي و كيفي صندوق هاي 
سرمايه گذاري است. تلاش بر اين است كه تعداد و تنوع 
آنها را جهت توسعه فرهنگ سرمايه گذاري غيرمستقيم 
افزايش دهيم. وي با بيان اينك��ه اين اداره فرآيند اخذ 
مجوز صندوق ها تسريع و تسهيل مي كند، گفت: اين 
واحد براي راه اندازي صندوق ها مراحلي مش��مول بر 
صدور موافقت اصولي، مجوز تاسيس، پذيره نويسي و در 
نهايت مجوز فعاليت را تسهيل و به سرانجام مي رساند. 
البته افزايش سقف صندوق ها، تمديد مجوز و تغييرات 
در اركان آنها نيز از جمله وظايف اين واحد محس��وب 
ش��ده و به اين واس��طه ارتباط با نهادها همواره حفظ 
مي شود. يكي از وظايف اصلي اين اداره تدوين و تسهيل 
مقررات جديد س��رمايه گذاري است و در همين راستا 
صندوق هاي سهامي تضمين اصل سرمايه و همچنين 
صندوق املاك و مستغلات طي سال گذشته راه اندازي 
شده است و احتمالا طي هفته آينده نيز جزييات تاسيس 
صندوق هاي بخشي نيز ابلاغ بشود؛ با مشخص شدن 

ناشران و صنايع آنها، اين صندوق ها ايجاد مي شود.

دلار۴۰هزارتوماني
تاپايانسالطبيعياست

بورس نيوز| سجاد بوربور در خصوص نرخ اين روزهاي 
دلار عنوان كرد: آمار هايي كه از جانب بانك مركزي و مركز 
آمار درباره تورم منتشر مي شود با واقعيت تفاوت دارد، 
به طور مثال در دهه 80 تورم بر كاغذ 22 درصد بوده، اما 
آمار هاي منتشرشده حاكي از تورم ميانگين ۱5 درصدي 
بود. اين 7 درصد تفاوت، س��ركوب نرخ ارز و حامل هاي 
انرژي بوده كه به صورت يارانه به صنايع پرداخت مي شده 
و همچنان هم پابرجا است. يعني هرسالي كه تورم ۱5 
درصد باشد، رشد نرخ ارز س��الانه 3 درصد بوده و باعث 
سرازير شدن اجناس درجه 3 چيني به كشور شده است 
چراكه قيمت پايين دلار بر ميزان واردات مي افزايد. دولت 
در آن زمان توان سركوب نرخ ارز را به دليل وجود منابع 
ارزي داشت و همچنين ميزان فروش نفت در سال هاي 
مذكور، رقمي بالغ بر 200 ميليارد دلار بود كه اين امكان 
را بيش ازپيش فراهم مي س��اخت. اين كارشناس ارزي 
تبيين كرد: در شرايط فعلي روي كاغذ با احتساب سال 
پايه 8۱ )در سال 8۱، ارز تك نرخي شد، صادرات و واردات 
هم به آرامي انجام مي شد( اگر قيمت آن زمان را معيار قرار 
داده و با تورم فعلي رش��د دهيم، با نقدينگي موجود كه 
بيش از 5 همت اس��ت ارزش واقعي دلار 37 هزار تومان 
خواهد بود و با روند فعلي به 40 هزار تومان تا پايان سال هم 
مي رسد. بايد منابع دلاري و مخارج دولت را موردبررسي 
قرارداد كه چه ميزان عايدي از فروش نفت نصيب دولت 
خواهد شد. 80 ميليارد دلار برآورد هزينه هاي دولت است 
و با توجه به درآمد هاي دلاري كشور كه از منابع مختلف 
تأمين مي شود، مبلغي معادل ۱5 ميليارد دلار در اختيار 
آن قرار دارد كه به نظر براي سركوب نرخ ارز كافي نيست. 
وي افزود: س��ال قبل ۱6 ميليارد دلار ارز ترجيحي داده 
شد، اما سياست الان متفاوت است دلار فروخته و معادل 
ريالي آن پرداخت مي ش��ود كه بيانگر كمبود منابع در 
دولت است. حتي باوجود فروش 2 ميليون بشكه نفت 
در روز براي نيمه دوم س��ال، بازهم دست دولت خالي از 
نقدينگي دلاري است و توان سركوب نرخ ارز را نخواهد 
داشت. بوربور گفت: دلار به خاطر عمق كم در بازار ارز 
تا به اين لحظه وارد كانال 37 هزار تومان نشده است و 
همچنان در بازار ارز شاهد ركود هستيم. با 75 ميليون 
دلار مي توان بازار ارز را كنترل كرد كه در اين مس��ير 
دولت تا حدودي موفق هم بوده است ولي در شرايط 

فعلي دلار پايين تر از ارزش واقعي خود قرار دارد. 

»تعادل«گزارشميدهد

بورس پا به ميدان رقابت گذاشت

درخصوصشفافيتماليسرخابيهاشوخينداريم
حسين قربان زاده دوش��نبه شب در گفت وگويي با 
اشاره به جزييات پذيرش نويسي دو باشگاه استقلال 
و پرس��پوليس خاطرنش��ان كرد: در مورد جزييات 
پذيرش اين دو باشگاه در فرابوس و نظارت در كميته 
مص��ارف در جريان همه امور بودم و بايد اعلام كنم 
كاري كه انجام شد، يك كار جهادي و جمعي شبانه 
روزي در مدت چندماه بود كه در نهايت به سرانجام 
رسيد كه بدون شك چشم اندازي مثبتي براي نظام 

باشگاه داري حرفه اي ما دارد. 
وي ادامه داد: تمام آنچه كه اين دو باش��گاه تا امروز به 
صورت سنتي، غيراصولي و خارج از مناسبات رسمي 
حسابداري و حسابرسي، معاملات و قراردادهاي مالي 
خود را پيش مي بردند تبديل ش��د به يك نظام و نظم 
مالي خوب كه حتي اگر خارج از مصوبات كميته مصارف 
بدهي پرداخت كنند، ما اعلام مي كنيم اين مغايرت دارد 
و نماد بسته خواهد شد و الان باشگاه استقلال هم بايد 
در اين خصوص پاسخگو باشد و در تلاش است تا زودتر 
پاسخگوي فرابورس باشد تا نماد باز شود.  او خاطرنشان 
كرد: نكته مهم انضباط مالي و شفافيت در اين باشگاه ها 
اس��ت. كميته هاي حسابرس��ي مالي ك��ه در اين دو 
باشگاه ايجاد ش��د و و فرآيند كاملا منضبط بر اساس 
رسيدگي هاي مالي است و س��هامدار كه تا الان فقط 
هوادار بود تبديل شد به فردي كه مي داند در باشگاه چه 
مي گذرد. بلافاصله بعد از اينكه دو باشگاه بورسي شدن 
هم كميته نظارت بر مصارف ايجاد شد كه هر مصرفي 
بايد با مصوبه كميته مصارف انجام شود، البته اين شامل 
مبلغي است كه مردم پذيره نويسي كرده اند. قربان زاده 
تاكيد كرد: در مورد پرسپوليس اين مساله بدون مغايرت 
تا امروز انجام شده است اما در مورد استقلال چند بار هم 
اعلام كرده بوديم كه خارج از مصوبات كميته مصارف 
اقداماتي انجام ش��ده كه بايد باشگاه پاسخگو باشد. ما 
در اين موضوعات با هيچ فردي ش��وخي نداريم و قابل 
گذشت هم نيست. باشگاه استقلال بايد در اين خصوص 
مستندات خود را ارايه مي كرد كه 48 ساعت مهلت داده 
شد اما مستنداتي كه ارايه شد پاسخگوي ما نبود. امروز 
هم در سازمان خصوصي سازي با حضور مسوولان مالي 
باش��گاه و مسوولان مربوطه نشس��تي برگزار شد. وي 
ادامه داد: كميته اي با همكاري دس��تگاه هاي نظارتي 
در مورد بدهي هايي كه هر دو باش��گاه دارند تش��كيل 
ش��ده، متاس��فانه برخي از اين بدهي ها در تعامل يك 
عوض هيات مديره با شركت طرف قرارداد در گذشته 
ص��ورت گرفته كه امروز انبوه��ي از بدهي و طلبكار را 
براي دوباش��گاه ايجاد كرده اس��ت و همين طلبكاران 
مي توانند حساب باشگاه را مسدود كنند. رييس سازمان 

خصوصي سازي گفت: 2 نكته بسيار مهم در اين ميان 
وج��ود دارد، اول اينكه هيات مديره ب��ه لحاظ قوانين 
حاكميت شركتي شخصا مي تواند مصوبه داشته باشد و 
هزينه كند و در نهايت نيز به مجمع و حسابرس پاسخگو 
باشد و كسي جلوي دسته چك مديرعامل يا هيات مديره 
را نمي گيرد. نكته دوم؛ اما نظارت بر مصارفي كه حاصل از 
پول مردمي است كه پذيره نويسي شده )359 ميليارد 
تومان براي استقلال و 350 ميليارد براي پرسپوليس( 
كميته مصارف در اين خصوص باشگاه را ملزم كرده بود 
كه تا 25 درصد را صرف بدهي هاي معوقه، ۱0 درصد را 
صرف بازارگرداني سهام و بقيه را جهت سپرده گذاري 
كوتاه مدت براي س��ود هزين��ه كند و اگر قرار اس��ت 
سرمايه گذاري بلندمدت هم داشته باشد بايد از كميته 
مصارف مصوبه بگيرد. قربان زاده خاطرنشان كرد: باشگاه 
بايد شرايط خود را مديريت كند و طبق آنچه اعلام شده 
بود نبايد از مبالغي كه از پيش اعلام شده براي پرداخت 
بدهي ها اقدام مي ش��د، باش��گاه بايد يك روال جاري 
درآمدزايي داشته باشد و نبايد از منابع مالي كه مردم وارد 
كرده اند بيش از ميزان تعريف شده برداشت شود.  او در 
مورد تغييراتي كه در باشگاه هاي استقلال و پرسپوليس 
روي مي دهد و ممكن اس��ت يك عضو هيات مديره يا 
مديرعامل در مدت كوتاهي عوض ش��ود، تاكيد كرد: 
90 درصد آنها هنوز دولتي است و دستگاه تخصصي كه 
دستگاه هيات مديره را مشخص مي كند با وزارت ورزش 
و جوانان اس��ت. در اين حوزه با شخص وزير ورزش هم 
صحبت كردم و حتما بايد تغييرات اعضاي هيات مديره 
با برگزاري مجمع صورت بگيرد. در خصوص مساله اي 
كه مطرح شد پاسخگويي هم با اشخاص حقيقي و هم 

با افراد حقوقي است و حتي مديرعامل فعلي و قبلي و 
اعضاي هيات مديره و وزير ورزش را هم شامل مي شود. 
البته بايد 2 عضو مالي در اين بخش حضور داش��ته 
باشند چرا كه اشراف آنها كمك مي كند كه اتفاقات 
گذشته تكرار نشود.  رييس سازمان خصوصي سازي 
در مورد وضعيت سهام هواداران هم گفت: چشم انداز 
دو باش��گاه مثبت و ه��واداران مي دانن��د در آينده 

وضعيت مطلوبي پيش روي آنها خواهد بود.

فروشسهمدولت
درهلدينگخليجفارس۳برابرقيمتتابلو

رييس سازمان خصوصي س��ازي ضمن اعلام اينكه 
بلوك ۱2 درصدي هلدينگ خليج فارس را سه برابر 
قيمت تابلو در يك رقابت نفس��گير به خريدار داراي 
اهليت فروختيم و از اين مزايده لطمه اي به بازار سرمايه 
وارد نشد، گفت: امسال سازمان خصوصي سازي با يك 
مزايده بلوكي بدون لطمه  به بازار سرمايه، درآمد سال 
۱399 بورس را براي دولت تامين كرد و سالانه حدود 
27 هزار ميليارد تومان ديگر نيز در چهار سال آينده از 

اين مزايده، دولت كسب درآمد خواهد كرد.
حسين قربان زاده درباره بزرگ ترين مزايده تاريخ ايران 
توضي��ح داد: اين مزايده فقط از حي��ث ارزش معامله 
بي سابقه نبود، بلكه براي اولين بار يك بلوك ۱2 درصدي 
كه حتي در بخش��نامه بورس و استاندارد بين المللي 
KPMG نيز يك صندلي هيات مديره تلقي نمي شود، 
سه برابر قيمت تابلو فروخته شد. تاكنون سابقه نداشته 
كه 200 درصد اضافه ارزش بلوكي براي يك بلوك ۱2 
درصدي درنظر گرفته ش��ود. چهارشنبه هفته قبل از 

مزايده قيمت هر سهم 6۱۱ تومان و روز پاياني مزايده 
قيمت نهايي سهم فروخته شده دولت ۱85۱ تومان 
بود، يعني بيش از سه برابر. معاون وزير اقتصاد افزود: در 
سال ۱399 دولت با دعوت از مردم براي سرمايه گذاري 
در بورس، ح��دود 35 هزار ميليارد تومان تامين مالي 
كرد، ام��ا اكنون همه گله دارند مبن��ي بر اينكه نبايد 
چنين دعوت عامي صورت مي گرفت و راه هاي بهتري 
براي سرمايه گذاري مردم در بازار سرمايه وجود داشت. 
اما امسال سازمان خصوصي سازي با يك مزايده بلوكي 
بدون اينكه لطمه اي به بازار سرمايه بزند، همان حدود 
درآمد س��ال ۱399 را براي دولت تامين كرد و سالانه 
حدود 27 هزار ميليارد تومان ديگر نيز در چهار س��ال 

آينده دولت از اين مزايده، كسب درآمد خواهد كرد.
وي تصريح كرد: نكته ديگر اينكه در اين مزايده تاريخي 
هرگز رقابت ص��وري نبود و اتفاقا بس��يار تنگاتنگ و 
نفسگير بود و از رهگذر اين رقابت تمام عيار در سه روز 
متوالي بيش از 27 هزار ميليارد تومان افزايش نسبت 
به قيمت پايه نصيب دولت شد. شركت اهداف وابسته 
به صندوق بازنشستگي نفت و شركت پالايشگاه نفت 
تهران يك رالي بي نظيري را در س��ه روز پش��ت س��ر 
گذاشتند كه نهايتا شركت اهداف برنده اين رقابت بود.

رييس سازمان خصوصي سازي با تاكيد بر اينكه در 
خصوص شايستگي و اهليت خريدار نيز هيچ حرف 
و حديثي وجود ندارد، توضيح داد: چون اين شركت 
خودش سهامدار هلدينگ خليج فارس است و اساسا 
همه تجربه و تخصصش در اين صنعت بوده و پرتفو 
بس��يار ارزنده اي در اين صنعت دارد. كارگروه پايش 
اهليت مركب از نمايندگان هيات واگذاري، نهادهاي 
نظارتي و دستگاه تخصصي نيز اهليت خريدار را تاييد 
كرده اند. وي افزود: اين تامين مالي با ملاحظه قيمت 
ارزنده، وضعيت بازار سرمايه و صلاحيت خريدار در 
حالي انجام ش��د كه دولت به اين فروش بسيار نياز 
داش��ت و اين تامين مالي غيرتورمي باعث مي شود 
كه از اس��تقراض از بانك مركزي و افزايش پايه پولي 
جلوگيري ش��ود. قربان زاده درخص��وص نگراني ها 
درباره توقف طرح هاي توس��عه اي ش��ركت و ايفاي 
وظايف حاكميتي شركت نيز گفت: از سال ۱392 كه 
اين شركت واگذار شده به همان نسبت سودآوري و 
توسعه شركت بيشتر شده است. سياست هاي اصل 
44 ايجاب مي كند كه دولت نقش تنظيم گري داشته 
باشد و تصدي گري را رها كند. در اين حوزه نيز دولت 
بايد از طريق ابزار وضع قاع��ده و تنظيم گري بتواند 
وظايف حاكميتي خود را ايف��ا كند؛ اين موضوع در 

ستاد اقتصادي دولت نيز تصويب شده است.



گروه راه و شهرسازي| 
ديروز اعضاي شوراي اسللامي شهر در حالي طرح 
الللزام شللهرداري تهران بللراي ارايه لايحلله احيا و 
مديريللت بازچرخاني آب را تصويللب كردند كه هم 
اينك شللهروندان تهراني در سال يك ميليارد و 50 
ميليللون متر مكعب آب مصللرف مي كنند. در عين 
حال، ميزان آبي كه در فضاي سللبز پايتخت سالانه 
مورد استفاده قرار مي گيرد 180 ميليون متر مكعب 
اسللت، و تنها 12 ميليون متر مكعب آن از آب هاي 
سطحي تامين مي شللود، 14 ميليون متر مكعب از 
پللس آب و 21 ميليون متر مكعللب از قنوات و 133 
ميليون مترمكعب آن در سال از چاه استفاده مي شود. 
بر اين اسللاس، طرح »الزام شهرداري تهران به ارايه 
لايحه برنامه عملياتي احيللا و مديريت بازچرخاني 
آب« در يكصد و چهارمين جلسه شورا مورد بررسي و 
تصويب اعضاي شورا قرار گرفت. مهدي بابايي، رييس 
كميته محيط زيست شوراي اسامي شهر تهران در 
خصوص اين طرح توضيح داد: از دلايل بررسي اين 
طرح كاهش برداشت بي رويه از آب هاي زيرزميني و 
جلوگيري از هدررفت آب قنوات، بهينه سازي مصرف 
آب در حوزه هاي مختلف عملكردي در تهران، به روز 
رساني سيسللتم جمع آوري و شبكه توزيع آب مورد 
نياز خدمات شللهري، استفاده حداكثري از پس آب 
شهري و شبكه انهار و مسلليل ها در تامين نيازهاي 
آبي فضاي سبز و ساير مصارف، به روزرساني ضوابط 
و مقررات شهرسازي در راستاي بازچرخاني آب در 
ساختمان هاي شهرداري و ساير ساختمان هاي در 
حال سللاخت و كاهش مخاطرات خسارات ناشي از 
رخداد فرونشست در شللهر تهران است. وي افزود: 
در حال حاضر دستورالعمل هاي لازم براي استفاده 
از پسآب هاي ساختمان هايي كه به صورت شهرك 
احداث مي شوند يا خود سللاختمان هاي شهرداري 
وجود ندارد، لذا انتظار مللي رود در قالب طرحي كه 
شهرداري را ملزم به ارايه برنامه عملياتي مي كند در 
اين حوزه نيز پيشللنهادات لازم ارايه شود. او با اشاره 
به متن پيشنهادي براي لايحه بازچرخاني آب تهران 
اظهار كرد: بر اين اسللاس شللهرداري موظف است، 
لايحه برنامه عملياتي احيا و مديريت بازچرخاني آب 
را براي يك بازه زماني سه ساله با افق چشم انداز 10 
سللاله و با لحاظ كليه نيازهاي آبي و مصارف خود به 
تفكيك نوع مصللرف، نحوه تامين منابع آب و ميزان 
سهم پسللاب و حدود اختيارات و وظايف هر يك از 
واحدهاي تابع خود ظرف مدت سلله ماه با همكاري 
دسللتگاه هاي ذيربط تهيه كرده و بلله همراه برنامه 
زمان بندي و بودجه مورد نياز پروژه اجرايي به شورا 
جهت سير مراحل تصويب ارايه كند. بابايي در انتهاي 
گزارش خود با اشللاره به اين نكته كه در حال حاضر 
مجموعه ميزان آبي كه در فضاي سللبز سالانه مورد 
استفاده قرار مي گيرد 180 ميليون متر مكعب است، 
گفت: از اين 180 ميليون متر مكعب قسمت كوچكي 
به آب هاي سطحي تخصيص يافته و تنها 12 ميليون 
متر مكعب از اين آب هاي سطحي مورد استفاده قرار 
گرفته اسللت، 14 ميليون متر مكعب از پساب و 21 
ميليون متر مكعب از قنوات و 133 ميليون متر مكعب 
آن در سللال از چاه استفاده مي شللود؛ يكي از دلايل 
ارايه اين طرح اين است كه بتوان استفاده از آب هاي 
سطحي و پساب را افزايش داده و ميزان برداشت آب 

از چاه ها و قنوات را به حداقل رساند. 
در ادامه مهدي عباسي، رييس كميسيون معماري و 
شهرسازي شورا نيز تاكيد كرد: شايد مهم ترين اولويت 
ما در شللهر تهران، توجه به مسللاله آب و حفاظت از 
منابع آبي است كه قطعا بدون مديريت مصرف آب و 
همچنين بازچرخاني آن محقق نخواهد شد؛ در نتيجه 
اگر روزي قرار باشللد در گونه انسان و درخت مجبور 
به انتخاب شللويم، قطعا بايد اولويت را با انسان قرار 
دهيم اما چرا بايد امروز منتظر زماني باشلليم كه آب 
به ميزان كافي در تهران وجود نداشته و ما را در اين 
دوگانه قرار دهد. عباسي ادامه داد: با لحاظ وضعيت 

موجود و كاهش بارندگي ها و نزولات آسللماني بايد 
اين پيش بيني را داشته باشيم اگر اين شرايط براي 
سنوات آتي ادامه يابد، آن چيزي كه قطعي و حتمي 
است تامين آب براي شهروندان تهراني است. امروز 
شهروندان تهراني در سال يك ميليارد و 50 ميليون 
متر مكعللب آب مصرف مي كنند. ايللن ميزان مازاد 
مصرف و ميانگين هاي جهاني است و لذا از شهروندان 
تهراني تقاضا مي شود به گونه اي عمل كنند كه شرايط 
با اسللتانداردهاي جهاني در مصرف برابر باشللد، اما 
تامين آب مصرفي و آب شرب، يك ضرورت است و به 
راحتي از پساب و بازچرخاني آب، نه تنها مي توان آب 
مورد نياز فضاي سبز تهران را تامين كرد بلكه مي توان 
نسبت به توسعه آن نيز انديشيد؛ از اين رو اين طرح 
با اين رويكرد در شللهرداري مبني بر اجراي تصفيه 

خانه هاي محلي مي تواند كارآمد باشد.

   نشست 15 متري سفره هاي آب زيرزميني
سلليد محمد آقاميري رييس كميته عمران شللورا 
با بيان اينكه فرونشسللت يكي از مباحث اصلي در 
تهران اسللت، يادآور شللد: چون بازچرخاني آب به 
درستي انجام نمي شود، شاهد فرونشست هستيم.  
 او افزود: سللال ۹8 در منطقه 4، 8 و 13 سفره هاي 
زير زميني آب 15 متر نشسللت كللرده و دليل آن 
مصللرف آب چاه ها بللراي آبياري اسللت. ما همين 
امروز 35 تا 40 ميليون متر مكعب كسللري ذخاير 
آب زيرزميني داريللم و به 1۷5 ميليون متر مكعب 

در سال هاي آينده خواهد رسيد. 
اينكه تصفيه خانه آب راه انللدازي كنيم و از رواناب ها 

بللراي تصفيه و آبياري فضاي سللبز اسللتفاده كنيم، 
سللفره هاي آب زيرزميني از اين ظرفيللت بهره مند 
نخواهند شد، لذا بايد اين موضوع نيز مورد توجه قرار 
بگيرد. نرگس معدني پور، رييس كميسيون فرهنگي 
و اجتماعي شوراي اسامي شهر تهران نيز ضمن تشكر 
از طرح كميسيون سامت و محيط زيست و تاكيد بر 
اينكه اين يكي از ضروريات جامعه فعلي اسللت، بيان 
كرد: در واقع در بسياري از كشورها اين موضوع عملي 
مي شللود و بيش از 52 درصد از فاضاب هاي شهري 
آنها بازچرخاني مي شود و يكي از مولفه هاي موثر در 
مديريت هاي بلندمدت منابع آبي اسللت. معدني پور 
افزود: هرچنللد كه بازچرخاني آب به عنوان راهكاري 
براي تامين نيازهاي رو به رشللد آب و كاهش تلفات 
و تبخير تلقي مي شللود اما به عنوان منبع جديد آب 
محسوب نمي شود و از طريق تصفيه خانه هاي ثانويه 
و جايگزيني با مصارف غير شرب مي تواند در بسياري 
از مصارف از جمله آبياري بوسللتان ها و شستشللوي 
خيابان ها و خدمات شهري در تهران استفاده شود كه 

از اين منظر بسيار حائز اهميت است.

   فضاي سبز به جاي كوير
علي محمد مختاري، رييس سللازمان  بوستان ها و 
فضاي سللبز شللهرداري تهران در روند بررسي اين 
طللرح توضيح داد: طرح جامع آب خام فضاي سللبز 
شللهر تهران در سال 13۷1 آغاز شللده و در دستور 
كار شهرداري قرار گرفت. وضعيت فعلي شهر تهران 
در مديريللت آب بلله دليل پيش بيني هايي اسللت 
 كه در گذشللته انجام شده اسللت. اين طرح همواره

 به روزرساني مي شللود وگرنه در حال حاضر بايد به 
جاي فضاي سللبز، با كوير مواجه بوديم.  مختاري با 
بيان اينكه در حال حاضر 5۹ هكتار فضاي سبز درون 
شهري و برون شهري نگهداري مي شود، تاكيد كرد: 
براي حفظ اين فضا صد درصد از آب خام اسللتفاده 
مي شود  واين درحالي است در سال 65 براي حفظ 
فضاي سبز تهران از آب شرب استفاده مي شد كه در 
قالب طرح جامع آب خام تهران بود.  رييس سازمان  
بوسللتان ها و فضاي سبز شهرداري تهران با اشاره به 
اينكه در حال حاضر از ميزان 133 ميليون متر مكعب 
از ذخيره چاه ها استفاده مي شود، به اين ترتيب 1۹ 
ميليون متر مكعب از قنوات، 12 ميليون متر مكعب 
از روان آب ها و ۷ ميليون متر مكعب تا سال گذشته 
از پسللاب كه الان به 14 ميليون متر مكعب رسيده، 
بهره برداري مي شود. در هفته آينده نيز 2.5 ميليون 
متر مكعب هم از سللازمان آب و فاضللاب دريافت 
خواهد شد. وي افزود: برنامه سال جاري با توافقي كه 
در قالب تفاهمنامه اي كه با وزارت نيرو منعقد شده 
است، بنا داريم اين ميزان را به 30 ميليون متر مكعب 
افزايش دهيم. بر اسللاس اين تفاهنامه قرار است تا 
سللال 1410، 145 ميليون متر مكعب از پسللاب و 
مابقي به ميزان 80 ميليون متر مكعب براي جبران 
فرونشسللت رخ داده در منطقلله 18 و 1۹ از چاه ها 
كاهش دهيم. برداشت از آب هاي زيرزميني اشتباه 
اسللت.  چمران در ادامه جريان بررسللي اين طرح 
پيشنهاد داد استفاده از بخش خصوصي نيز براي اين 
منظور در دستور كار قرار گيرد. اين طرح در نهايت با 

18 راي موافق به تصويب اعضاي شورا رسيد. 

ايرانشهردر شهر

ادامه از صفحه اول
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ادعاي تامين بودجه شهرداري 
بدون فروش تراكم

شهردار تهران گفت: براي تامين بودجه يك سانت 
تراكم نفروختيم و يك گام خاف برنداشتم چرا كه 
شللهر در درون خود دُر و جواهر دارد و مي توان يك 
بازي برد-برد را طراحي كرد و اين مساله را مي توان 
به كل كشور تعميم دهيم و ما روي دريايي از امكانات 
خوابيديم. عليرضا زاكاني، شهردار تهران ديروز طي 
سخناني در يكي از دانشگاه ها اضافه  كرد: در ابتداي 
كار شهرداري را از تنش مالي خارج كرديم و خروجي 
6 ماه آخر سال گذشته اين شد كه ۹۹ درصد بودجه 
نقد و غير نقد خودمان را محقق كرديم و امسال 30 تا 
40 درصد فراتر از بودجه تعيين شده را مد نظر داريم، 
البته براي تامين بودجه يك سانت تراكم نفروختيم 
و يك گام خاف برنداشتم چرا كه شهر در درون خود 
در و جواهر دارد و مي توان يك بازي برد برد را طراحي 
كرد و اين مساله را مي توان به كل كشور تعميم دهيم 
و مللا روي دريايي از امكانللات خوابيديم. به گزارش 
تسللنيم، وي با بيان اينكه 1200 حساب را به يك 
خزانه واحد تبديل و منابع خود را مديريت كرديم، 
يادآور شد: امروز تمام كان پروژه هاي تهران پس از 
چندين سال فعال شده و از مردادماه تا 12 بهمن هر 
شنبه يك طرح در مقياس شهر افتتاح مي كنيم كه 
يا شروع مي شود يا خاتمه پيدا مي كند و از12 بهمن 
تا پايان سال هر روز افتتاح داريم؛ چند روز پيش نيز 
يك قرارداد عمراني 40 هزار ميليارد توماني بستيم.

ممانعت از ورود 1۲ هزار تن 
پسماند حجيم به آرادكوه 

معاون امور مناطق سازمان مديريت پسماند از بازيافت 
12 هزار تن پسماند حجيم و جلوگيري از ورود آنها به 
مركز آرادكوه خبر داد و گفت: پسماندهاي الكترونيكي 
در تمامي غرف پسماند بازيافت مي شوند. به گزارش مهر، 
شادي مالكي با ابراز خرسندي از استقبال شهروندان از 
روش هاي نوين دريافت پسماند خشك توسط عوامل 
مربوطه و بهبللود وضعيت مراكز ثابت جمللع آوري و 
خريد پسماند خشللك گفت: ادارات مديريت پسماند 
مناطق با تعامل اين سازمان زيرساخت هاي لازم را در 
خصوص اجراي طرح تفكيك در شهرك ها، مجتمع هاي 
مسكوني، سللاختمان هاي اداري، آموزشي، مذهبي و 
مراكز صنفي با انجام اقداماتي شللامل جلسات انعقاد 
قرارداد آموزش شهروندي و جانمايي مخازن در مراكز 
مربوطه فراهللم آورده و برنامه ريللزي لازم را در زمينه 
تخليه مستمر و به موقع مخازن توزيعي انجام مي دهند. 
او با اشللاره به هماهنگي هاي لازم در خصوص اجراي 
طرح تفكيك در مراكز مذكور، از روش جديد واگذاري 
مديريت ذخيره سللازي به مبادي توليد طي يك سال 
گذشته خبر داد و افزود: تعداد 4۷4۹ مبدا توليد پسماند 
از مراكز مسكوني كم واحد، مجتمع مسكوني بالاي 50 
واحد و شللهرك هاي محصور، مراكز اداري، آموزشي و 
مذهبي با انجام تمهيدات لازم، مديريت ذخيره سازي 
را برعهللده گرفته اند و همچنين در بيللش از 15 هزار 
واحد صنفي و 1۹ شللهرك موجود در پايتخت نيز اين 
طرح اجرا شده است. وي با تاكيد بر اقدامات فراسازماني 
در خصوص حق مالكيت معنوي پسماند و جلوگيري 
از فعاليت عوامل غيرمجاز خاطرنشللان كرد: سازمان 
مديريت پسماند ضمن مكاتبه با شركت و فروشگاه هايي 
كه به اقتضاي فعاليت خود توليد انبوه پسماند خصوصاً 
پسماند خشللك دارند هماهنگي هاي لازم را به عمل 
آورده تا فروشگاه هاي زنجيره اي، كارخانجات و مبادي 
توليد انبوه پسللماند با پيمانكاران رسمي بازيافت در 
اين زمينه ارتباط داشته باشند. مالكي با اشاره به توليد 
روزانلله حدود 5500 تن مواد زائد در شللهر تهران و در 
راستاي كاهش توليد پسماند و مديريت يكپارچه آن 
جهت عدم رهاسازي پسماند ارزشمند به داخل مخازن 
گفت: در ميان اين دورريزها، فلللزات باارزش، ظروف 
شيشه اي قابل استفاده، كاغذ، پاستيك قابل بازيافت، 
مواد ارزشمند قابل بازيافتي هستند كه تاش مديريت 
شهري بر اين است با هدايت هر نوع پسماند توليدي در 
كوتاه ترين مسير، آن را به مقصد بازيافت و بازگشت به 
طبيعت برساند. او با بيان مضرات وجود مواد خطرناكي 
نظير جيوه درون باطري ها كاديوم لامپ هاي مهتابي و 
انواع زباله هاي الكترونيكي در پسماندهاي شهري اظهار 
كرد: با توجه به ضللرورت برطرف كردن اين عوامل كه 
عاوه بر اينكه محيط زيست و سامت انسان را به خطر 
مي اندازند، هزينه هاي سنگيني را به مديريت شهري 
تحميل مي كند، تاش گران اين سازمان در قدم نخست 
غرفه هايي را به صورت اختصاصي براي دريافت باطري ها 
و پسماند الكترونيكي شللهروندان راه اندازي كردند و 
هم اكنون به منظور سهولت دسترسي شهروندان به ارايه 
اين دسته از پسماندها همه غرف مستقر در سطح شهر 
كه تعداد آن هم اكنون به 445 غرفه رسيده است، آمادگي 
دريافت اين پسماندها را دارند. طرح جمع آوري جداگانه 
پسللماند تر ميادين ميوه و تره بار با هللدف توليد كود 
كمپوست با كيفيت با پذيرش روزانه 80 تن پسماندتر از 
ديگر اقدامات اين سازمان از ابتداي سال جاري تاكنون 
بوده كه شادي مالكي به تشللريح آن پرداخت و افزود: 
با درايت مديرعامل سللازمان و تاش كارشناسان اين 
سازمان از ابتداي فروردين ماه تاكنون در سايت توليد 
كمپوست و همچنين با ساماندهي پسماندهاي حجيم 
در منطقلله 18 موفق به بازيافت بيللش از 12 هزار تن 
پسماند شهري و ممانعت از ورود آن به مجتمع پردازش 
و دفع آرادكوه شده ايم. مالكي با اشاره به لزوم ممانعت 
از فعاليت عوامل و مراكز غيرمجللاز خريد و فروش 
و جمع آوري پسللماند خشك و توقيف خودروهاي 
غيرمجاز تفكيك زباله گفت: اين سازمان ضمن اخذ 
دسللتور قضايي از معاونت پيشگيري از وقوع جرم و 
حقوق عامه دادسراي عمومي و انقاب تهران مبني 
بر شناسايي و توقيف خودروهاي غيرمجاز در زمينه 
جمع آوري، حمل، خريد و فروش غيرمجاز پسماند، با 
همكاري اجراييات شهرداري تهران و به كارگيري 30 
نفر ضابط قضايي و انجام گشت هاي شبانه نسبت به 
جمع آوري و انتقال بار غيرمجاز پسماند اقدام مي كند.

رايزني براي جذب سرمايه چيني ها 
پرويز فتاح، رييس بنياد مستضعفان از مذاكره با چيني ها 
براي سرمايه گذاري در آزادراه تهران - شمال خبر داد 
و گفت: تا بهار سللال آينده باند رفت منطقه 2 آزادراه 
تهران - شمال زير بار ترافيك مي رود. فتاح در حاشيه 
بازديد از منطقه 2 آزادراه تهران - شمال اظهار كرد: سال 
گذشته تونل البرز شرقي به طول 6.4 كيلومتر افتتاح 
شللد و قول داديم ادامه منطقه 2 با سرعت كار شود. به 
گزارش تسنيم، وي ادامه داد: متعهد هستيم تا پايان سال 
باند رفت منطقه 2 را به اتمام برسانيم و آن را براي عبور 
خودروها آماده كنيم. اگر بتوانيم تاسيسات و مخصوصا 
جت فن ها را آماده كنيم تا آخر سال عبور ايمن را براي 
مردم فراهم مي كنيم اما ممكن است در بهار سال آينده 
خودروها بتوانند از اين بند تردد داشته باشند. رييس 
بنياد مستضعفان با اشاره به اينكه منطقه 2 آزادراه تهران 
- شمال 22 كيلومتر طول دارد كه 18 كيلومتر آن تونل و 
پل است افزود: اين منطقه با فناوري ايراني و پيمانكاران 
داخلي در حال ساخت است كه تاكنون به قيمت روز 
11 هزار ميليارد تومان براي آن هزينه شده است. فتاح 
با بيان اينكه براي اتمام باند رفت و برگشت حدود 11 
هزار ميليارد تومان ديگر اعتبار نياز است، تصريح كرد: 
در حال حاضر حدود 3 هزار نفر به صورت شبانه روزي 
در پروژه فعال هستند. همچنين براي اجراي اين پروژه 
حدود 1500 دستگاه ماشين آلات در حال كار هستند.

سياست هاي جديد براي بازارها
اين روزها باتوجه به ارزنده بودن قيمت سللهام در بازار 
سرمايه و رشد ساير بازارهاي موازي، فعالان اين حوزه 
ريسك سرمايه گذاري در بازار سهام را پذيرفته و عملگرا 
بودن را به نظاره گر بودن ترجيح داده اند. به نظر مي رسد 
صدور اجازه ورود نقدينگي به بازار توسط سياست گذاران 
بازارسرمايه در كف قيمتي سهام، بي ارزش شدن پول 
ملي، رشد قيمت هاي جهاني، افزايش بهاي نفت و تمايل 
به herd behavior موجب شده تا بازار سرمايه اين 
روزها از قرمزِ اناري به سللبزِ پسته اي تغيير رنگ داده و 
سللرمايه گذاران را به آينده بازار و ادامه دار بودن شرايط 

موجود خوشبين كند؛ اميد است ادامه دار باشد.

 اكران نمايش 
افزايش قيمت بنزين 

تصميمات تيم اقتصادي دولت، اما همه اين خطوط 
قرمز را درنورديده اسللت. اين تصميمات، سودهاي 
بادآورده و بزرگللي را از طريق افزايش قيمت ها براي 
برخي افللراد ايجاد كرده و مردم را با فقر مطلق مواجه 
ساخته است. در همه جاي دنيا از طريق نظام مالياتي 
تاش مي شللود از برندگان سياسللت هاي اقتصادي 
ماليات هاي كان بگيرند تا كسللري بودجه ها تامين 
شللوند، اما در ايران دسللت در جيب مردم مي شود تا 
كسللري بودجه اي كه سللودش به جيب سوداگران 
مي رود، جبران شللود. در سال 1401 بودجه عمومي 
دولت از ۹00 هزار ميليارد تومان در سللال 1400 به 
1500 هزار ميليارد تومان در سال 1401 افزوده شد. 
افزايشللي كه حدود 60 درصد بر بودجه كشور افزود. 
بخش قابل توجهي از آن افزايش ها در بودجه، ترميم 
تورمي است كه ايجاد شده و بخش هاي ديگر آن هم 
ولخرجي ها و خاصه خرجي هايي است كه دولت انجام 
مي دهد. آنچه كاستي اصلي نظام تصميم گيري هاي 
اقتصادي و بودجه ريزي و برنامه ريزي در كشور است، 
اين اسللت كه چاه هزينه ها را عميق تر حفر مي كنند 
بدون اينكه مشخص شود، منابع آنها از كجا قرار است 
تامين شود. در يك روال عادي در صورت عدم تامين 
منابع، برنامه هاي اقتصادي ياد شده بايد متوقف شوند. 
اما اين فعاليت ها به دليل فشللارهاي ذي نفعان انجام 
مي شللود، بدون اينكه منابع آن محقق شللده باشند. 
سوال اينجاسللت كه چرا مردم عادي و عامي و عموم 
طبقه متوسط بايد هزينه هاي يك چنين وضعيتي را 
پرداخت كنند و طبقه سوداگر و فاسدي كه طي 30 
سال گذشته منابع بزرگي به جيب زده يا از كشور خارج 
كرده انللد، ماليات پرداخت نمي كنند و مردم بايد اين 
 بار را به دوش بكشند. چرا هزينه سوءمديريت اقتصاد 
كشور را اقشار محروم و متوسط جامعه بايد بپردازند. 
اين روند باعث شده تا مردم واكنش تندي نشان بدهند.

تهرانيهاسالانهبيشازيكميلياردمترمكعبآبمصرفميكنند

بانكهايمتخلفدرانبوهسازيدولتي60هزارميلياردتومانجريمهميشوند

بازچرخاني آب براي عبور از بحران

تاوانتمردازتخصيصتسهيلاتبهمسكنسازي
گروه راه و شهرسازي|

مكانيسللم »تسللهيات تكليفي« همانند مكانيسللم 
»قيمت گذاري دسللتوري« عمل مي كند. اگر در تعيين 
قيمت دستوري، انگيزه ها و مطلوبيت هاي توليدكنندگان 
)سمت عرضه( دسللتكاري شده و به نوعي از بين مي رود، 
در تسللهيات تكليفي نيللز انگيزه هللا و مطلوبيت هاي 
ارايه كنندگان وجوه وام دادني )بانك ها( تضعيف يا تحليل 
مي رود. البته در شرايط كنوني نظام بانكي كشور، مساله 
فراتر از تضعيف يا تحليل انگيزه بانك ها است به گونه اي كه 
مي توان گفت، »توان مالي« آنها مورد اصابت قرار مي گيرد. 
در شرايطي كه بانك ها، منابع مورد نياز خود را با سودهايي 
بالاتر از سللودهاي دريافتي ناشللي از بازپرداخت اقساط 
وام هاي تكليفي، تامين مي كنند، هيچ گونه توجيهي براي 
اعطاي چنين وام هايي وجود نداشللته و نخواهد داشت. 
بانك ها ترجيح مي دهند در شرايط تورمي اقتصاد كشور، به 
جاي اعطاي منابع مالي گرانبهاي خود به وام هاي بلندمدت 
داراي بهره هاي انللدك، به وام هاي كوتاه مدت و پربازده تر 
اختصاص دهند. اما گويا اين مساله براي بخش هايي از دولت 
)وزارت راه و شهرسازي( مغفول است و در عوض بخش هاي 
ديگري همچون وزارت امور اقتصادي و دارايي با ارايه لايحه 
به مجلس درصدد اسللت تا سهم 20 درصدي تسهيات 
تكليفي بانك ها را به ۷ درصد تقليل دهد. لايحه اي كه البته 

نمايندگان مجلس آن را نپذيرفته و نخواهند پذيرفت. در 
اين حال، ابوالفضل نوروزي، سرپرست دفتر اقتصاد مسكن 
وزارت راه و شهرسازي از جريمه 60 هزار ميليارد توماني 
بانك هاي متخلف در نهضت ملي مسكن خبر داده است.  
نوروزي با اشللاره به اينكه تاكنون حدود 20 هزار ميليارد 
تومان توسط بانك مسكن به پروژه هاي طرح نهضت ملي 
مسكن اختصاص يافته اسللت، همكاري ساير بانك ها را 
نامناسب اعام و اظهار كرد: بانك هايي كه در اجراي طرح 
نهضت ملي مسكن همكاري لازم را نداشتند بايد حدود 
60 هزار ميليارد تومان جريمه مالياتي به سازمان مالياتي 
پرداخت كنند. وي با بيان اينكه مجموعا 24 هزار ميليارد 
تومان تسهيات در طرح نهضت ملي مسكن پرداخت شده 
است، ادامه داد: جريمه مالياتي بانك هايي كه در اجراي 
طرح نهضت ملي همللكاري نكردند جزو منابع صندوق 
ملي مسكن است. به گزارش تسنيم، وي يادآور شد: طبق 
ماده 4 قانون جهش توليد مسكن، بانك ها موظف شدند 
تا 20 درصد تسهيات پرداختي خود را به بخش مسكن 
اختصاص بدهند. اين قانون هم در قانون بودجه 1400 و 

هم در قانون جهش توليد مسكن تاكيد شد.
وي با اشاره به اينكه جلسات متعددي با بانك مركزي براي 
اجراي قانون جهش توليد در بخش تامين مالي انجام شد، 
گفت: بانك مسكن از جمله بانك هايي است كه همكاري 

مناسللبي با اجراي قانون جهش توليد مسكن داشت و 
تاكنون حدود 20 هزار ميلياردتومان توسط بانك مسكن 
به پروژه هاي طرح نهضت ملي تخصيص يافته است. در 
عين حال برخي بانك ها به ويژه بانك هاي دولتي منابعي 
را به اجراي طرح نهضت ملي اختصاص دادند ولي ساير 
بانك ها همكاري حداقلي داشتند. سرپرست دفتر اقتصاد 
مسكن وزارت راه و شهرسازي گفت: بر اساس بخشنامه 
اباغي بانك مركزي، بانك ها مكلف شده اند حدود 500 
هزار ميلياردتومان را بللراي اجراي طرح نهضت ملي 

مسكن تخصيص بدهند.

   لايحه براي كاهش سهم مسكن از تسهيلات
در تحولي ديگر، مجتبي يوسللفي، عضو كميسيون 
عمران مجلس با اشاره به پرداخت 50درصد تسهيات 
بانكي به حوزه سوداگري در 10 سال اخير گفت: وزارت 
اقتصاد به دنبال كاهش سللهم تسهيات مسكن به ۷ 
درصد است. يوسفي در خصوص عدم همراهي بانك ها 
با نهضت ملي مسللكن، اظهار كرد: اگر امروز در حوزه 
تامين منابع مالي در بخش مسكن دچار مشكل هستيم 
بايد ببينيم نگاه برخي افراد تصميم گير در حوزه پولي و 
مالي كشور نسبت به پرداخت تسهيات و تامين منابع 

مورد نياز براي حوزه مسكن چه بوده است. 

 به موجب پرونده اجرائی کلاسه ۱۴۰۰۰۰۳۲۰ دو دانگ مشاع از شش دانگ یک باب /قطعه 
پلاک شصت و پنج فرعی از سی و پنج اصلی بخش دو مالک مرحوم مهدی امیری شماره 
ملی ۰۷5۲5۰۹۱۸. نام پدر احمد مالک دو دانگ مشاع از شش دانگ عرصه و اعیان متن 
س�هم: ۲ دانگ مشاع از ۶ دانگ دارای سند مالکیت اصلی با شماره چاپی ۱۰۸۹۳۲ سری 
الف سال ۹۷، مساحت ششدانگ  ۷۱۹/۳5متر مربع با حدود ومشخصات شمالا" بطول های 
۸5.۲ و ۱5.۳۰ و ۸.۲5 و ۸.۱۰ و ۴.55 متر وش�رقا" بطول ه�ای ۴5.۳ و ۰.۳ و ۷۶ و ۴.55 و 
۳.۱۰و۱5.۲ و ۶5.5 و ۹.۶متر وجنوبا" به طو ل های ۹۰۰5 و 5.۱۰و ۱5.۱۲متر وغربا" به طول 
۱۶۶ متر به آدرس جاده س�رخرود به آمل بعداز اس�لام محله . روستای گل محله پائین 
محل پ۳۸ که سند آن با شماره چاپی ۱۰۸۹۳۲ ثبت و صادر و مع الواسطه به خانم/آقای 

مهدی امیری منتقل شده است که طبق نظر کارشناس رسمی ۲دانگ مشاع به مبلغ 
۹.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال ارزیابی شده و پلاک فوق دارای ۲۰۰ متر مربع اعیانی مسکونی قدیمی 
دوخوابه سرویس کامل با سربندی شیروانی و کف سرامیک واعیانی از نوع مصالح بنایی 
غیر مس�لح دارای انش�عابات آب و برق و گاز که برابر گزارش مامور اجرا ملک مزبور در 
تصرف مدیون می باشد و پلاک فوق از ساعت ۹ الی ۱۲ روز دوشنبه مورخ سی ام آبان ماه 
هزار و چهارصدویک ) ۱۴۰۱/۸/۳۰( در اداره ثبت اسناد محمود آباد واقع در خیابان آزادی 
از طریق مزایده به فروش می رس�د. مزایده از مبلغ نه میلیارد ریال شروع و به بالاترین 
قیمت پیشنهادی نقدأ فروخته می شود. لازم به ذکر است پرداخت بدهی های مربوط 
به آب، برق، گاز اعم از حق انشعاب و یا حق اشتراک و مصرف در صورتی که مورد مزایده 
دارای آنها باشد و نیز بدهی های مالیاتی و عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ مزایده اعم از 
اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده است و نیز در صورت 
وجود مازاد، وجوه پرداختی بابت هزینه های فوق از محل مازاد به برنده مزایده مسترد 
خواهد شد و نیم عشر و حق مزایده نقداً وصول می گردد ضمنا چنانچه روز مزایده تعطیل 
رسمی گردد، مزایده روز اداری بعد از تعطیلی در همان ساعت و مکان مقرر برگزار خواهد 
شد. وجه: شرکت در مزایده منوط به پرداخت ۱۰ درصد از مبلغ پایه کارشناسی به حساب 
سپرده ثبت وحضور خریدار و نماینده قانونی و در جلسه مزایده است.  م الف ۱۴۰۶55۸

تاریخ انتشار چهارشنبه : ۱۴۰۱/۸/۱۸ 

 آگهی مزايده 
اموال غير منقول )اسناد ذمه(

مسئول واحد اجرای اسناد رسمی محمودآباد - مرتضی خواجوی

سامانه 
پيامكي 
روزنامه 
 تعادل 

30005320

رییس شوراي اسلامي شهر تهران با اشاره به مسدود كردن آب در ایران 
و عراق از س�وي تركیه، در خصوص این طرح بیان كرد: موضوع آب در 
دنیا به عنوان یك بحث مهم مطرح اس�ت. وضع آب در تهران بحراني 
است و مردم باید به این موضوع توجه داشته و آن را جدي بگیرند و اگر 
بارش�ي رخ ندهد، این وضعیت تشدید خواهد ش�د. مهدي چمران در 
جریان بررسي طرح الزام شهرداري به احیا و مدیریت بازچرخاني آب در 
 تهران با تایید موضوع فرونشست تصریح كرد: با توجه به این نكته همه 
پشت بام ها و پیاده روها یا آسفالت یا موزاییك است امكان نفوذ آب به منابع 
زیرزمیني وجود ندارد، یكي از اقداماتي كه شهرداري مي تواند در این باره 

 انجام دهد، جمع آوري آب هاي س�طحي است. ما مي توانیم از ظرفیت 
پس�اب ها در تمام پارك ها اس�تفاده كنیم. اصراري نیس�ت كه لزوما 
جوي هاي آب از بتن س�اخته ش�ود یا اگر قرار است چنین باشد از بتن 
نفوذپذیر براي این منظور استفاده شود.  وي درباره آب هاي جمع شده 
در پشت بام ها نیز گفت: این آب ها به فاضلاب ها هدایت مي شود در واقع 
در یك چرخه معیوب قرار دارد به این معنا كه ما آب پاكیزه را با هدایت به 
سمت فاضلاب آلوده كرده و مجددا براي تصفیه مي فرستیم. این آب ها 
در برخي مناطق هدر مي رود براي تاثیرگذاري بیش�تر مي توان در این 

زمینه از مشوق هایي نیز استفاده كرد.

چمران: وضعيت آب تهران بحراني است
 ذره بين



روز گذش��ته قيم��ت بيت كوين ب��راي اولين بار در 
۱2 روز گذش��ته به زير 20/000 دلار سقوط كرد؛ 
قيمت بيت كوي��ن همزمان با برگ��زاري انتخابات 
ميان دوره اي امريكا نوسانات بيشتري پيدا مي كند 
و اواخ��ر اين هفت��ه، داده ه��اي ش��اخص قيمت 
مصرف كننده نيز ممكن اس��ت تأثير قابل توجهي 

بر بازار ارزهاي ديجيتال داشته باشد.
قيمت بيت كوين روز گذش��ته براي اولين بار در ۱2 
روز گذش��ته به زير 20/000  دلار سقوط كرده و در 
پايين ترين سطح قيمت ۱9/35۱ دلار را تجربه كرد. 
پس از كاهش حدود 5درص��دي ارزش بيت كوين 
و س��قوط قيم��ت ب��ه زي��ر 20/000  دلار، بيش از 
3۶0ميليون دلار موقعيت معاملاتي ليكوييد ش��د. 
بر اس��اس داد ه هاي كوين گلس، حدود ۸۶ميليون 
دلار از اي��ن دارايي ها مربوط به معام��لات اتريوم، 
۶9.۶ميلي��ون دلار مربوط به معاملات بيت كوين و 
2۶.2ميليون دلار مربوط به معاملات س��ولانا بوده 
اس��ت. همچنين، ارزش كل بازار ارزهاي ديجيتال 
با كاهش 3.۷درصدي در 2۴ س��اعت گذش��ته به 
9۸5ميليارد دلار كاهش يافت. توكن بومي صرافي 
اف تي ايك��س ، FTT نيز با س��قوط ۱۸.5درصدي 
قيمت، بيش��ترين كاهش ارزش را تجرب��ه كرد. با 
توجه به تلاطم هاي اخير در بازار ارزهاي ديجيتال 
كه منجر به كاهش ارزش دارايي ديجيتال پرچمدار 
به زير 2۱ هزار دلار شده است، گاوها شروع به مبارزه 
با خرس ها براي بازپس گيري ارزش 2۱ هزار دلاري 
به عنوان سطح حمايتي حياتي كرده اند. با نوسانات 
قيمت بيت كوين، متخصص تجارت كريپتو، مايكل 
ون د. پ��وپ، ورودي هاي قابل توج��ه بيت كوين را 
براي نظارت در اين هفته برجسته كرد. پوپ اظهار 
كرد كه بيت كوين به س��مت 2۱ه��زار و 500 دلار 
حرك��ت كرده و اكنون به دنبال پايين ترين س��طح 
براي ادامه حركت اس��ت. ما در حال بررس��ي چند 
سطح پشتيباني هستيم تا ترجيحاً ارزش بيت كوين 
حفظ شود و شامل سطح 20 هزار و 500 و 20 هزار 
و 300 دلار است. در واقع مناطقي هستند كه براي 
موقعيت هاي طولاني بالقوه آنه��ا را در نظر خواهم 
گرفت. دليل اينكه كارشناس معاملاتي به اين حوزه 
اشاره كرد اين است كه سطح 20 هزار و ۴00 تا 20 
هزار و 500 دلار بيش از يك ماه اس��ت كه به عنوان 
مقاومت عمل مي كند. وي اف��زود: تغيير بالقوه اين 
منطقه نش��ان مي دهد كه خري��داران در آنجا قدم 
مي گذارن��د و اگر ما در اطراف اين منطقه باش��يم و 
حدود 20 ه��زار و ۴00 دلار را نگه داري��م، آنگاه با 
محدوده بالاي 22ه��زار و 500 دلار ادامه خواهيم 
داد، در نتيجه بازار ارزش زيادي را براي آلتكوين ها 
نيز به همراه خواهد داش��ت. از نظر عملكرد قيمت 
بيت كوين، مي توان اس��تدلال كرد كه اگر به سطح 
جديد بالاتري برس��د ارزش آن ت��ا 22هزار و 500 
دلار را نيز ثبت خواهد كرد و احتمالًا روند خود را تا 

محدوده بالاي 25هزار دلار كه در حال حاضر سطح 
مقاومت بسيار مهم است، ادامه خواهد داد. از آنجايي 
كه بازدهي در حال افزايش اس��ت، گزارش شاخص 
قيم��ت مصرف كننده يا انتخابات مي��ان دوره اي از 
اين پس احتمالًا يك محرك بسيار مهم خواهد بود. 
پوپ گفت كه در آينده يا داده هاي ش��اخص قيمت 
مصرف كننده يا انتخابات ميان دوره اي احتمالًا تأثير 
قابل توجه��ي بر قيمت بيت كوين خواهند داش��ت 
بنابراين نظارت بر تأثير آن در بازار عاقلانه است. اگر 
بازدهي به رشد خود ادامه دهد، تقريباً مطمئناً تأثير 
منفي بر قيمت بيت كوين خواهد داشت. با اين حال، 
اگر شاخص قيمت مصرف كننده كمتر از حد انتظار 
باشد، بيت كوين و نزدك به احتمال زياد به افزايش 
خود ادامه خواهند داد. در حالي كه قيمت بيت كوين 
پس از ۱2 روز به زير حمايت رواني 20/000  دلاري 
سقوط كرده است، داده هاي درون زنجيره اي نشان 
مي دهد كه نهنگ ها از اواخر ماه اوت )اوايل شهريور( 
رفتاري متضاد با س��رمايه گذاران خرد داش��ته اند. 
در حقيقت، به نظر مي رس��د ك��ه نهنگ ها هنوز با 
احساسات صعودي س��رمايه گذاران خرد نسبت به 
روند آينده بازار همراه نش��ده اند. به گزارش كريپتو 
اسليت، س��رمايه گذاران خرد )با موجودي كمتر از 
يك بيت كوين( مشغول انباشت هستند، در حالي 
ك��ه نهنگ هايي ب��ا بي��ش از ۱0/000 بيت كوين، 
دارايي هاي خود را مي فروشند. در طول ركود بازار در 

ماه مه )ارديبهشت( كه با فروپاشي شبكه ترا آغاز شد، 
سرمايه گذاران به انباشت بيت كوين ادامه دادند. با 
اين حال، اين روند در ماه اوت )مرداد( با منفي شدن 
احساس��ات بازار به پايان رسيد و باعث شد تا قيمت 
بيت كوين در طول سه ماهه سوم سال 2022 تقريباً 
ثابت بماند. با اينكه در اين دوره تعداد فروشندگان 
از خريداران بيش��تر بود، اين نيرو ظاهراً به اندازه اي 
نبود ك��ه بيت كوين را براي ي��ك دوره طولاني زير 
۱۸/000  دلار نگه دارد. حفظ قيمت بيت كوين در 
محدوده 20/000  دلاري در طول سه ماهه سوم و 
در ميانه فشار فروش بي وقفه، وجود حمايت قوي در 
اين سطح را نشان مي دهد. از واسط ماه اوت )اواخر 
مرداد( بيت كوين بازاري رِنج را تجربه كرده و در بازه 

۱۸/000  تا 22/000  دلاري معامله شده است. 
بررس��ي ش��رايط هولدرها به تفكي��ك موجودي 
بيت كوي��ن كيف پول ش��ان، بين��ش  دقيق تري را 
درباره اين روند فراهم مي كند. س��رمايه گذاراني با 
كمتر از يك بيت كوين موج��ودي، در اواخر اكتبر 
)اواي��ل آبان( دوباره وارد مرحله انباش��ت ش��دند؛ 
مشابه س��رمايه گذاراني كه بين ۱/000 تا ۱0/000 
بيت كوين موجودي دارند. آدرس هايي كه بيش از 
۱0/000 بيت كوين در اختي��ار دارند نيز همانطور 
كه از اواسط ژوئيه )اواخر تير( شروع كرده بودند، به 

فروش خود ادامه دادند.
نمودار زي��ر تصوير روش��ني را از روندهاي مختلف 

ميان گروه هاي گوناگون سرمايه گذاران بيت كوين 
ارايه مي كند. س��رمايه گذاراني كه كمتر از يك بيت 
كوين در اختيار دارند، از لحاظ تاريخي در زمان هايي 
متفاوت از نهنگ هاي بزرگ تر در حال خريد بوده اند.

سرمايه گذاران خرد در ماه مارس )اسفند( به شدت 
مش��غول خري��د بيت  كوي��ن بودن��د، در حالي كه 
نهنگ ه��ا تقريباً در هم��ان دوره ش��روع به فروش 
كردند. ژوئ��ن و ژوئيه )تير و خرداد( امس��ال، تنها 
دوره اي ب��ود كه ميان رفتار س��رمايه گذاران خرد و 
نهنگ ها شباهت هايي آشكار وجود داشت. در حالي 
كه نهنگ ه��اي بيت كوين ممكن اس��ت همچنان 
دارايي هاي ش��ان را از طريق فروش مستمر توزيع 
كنند، در هفته هاي اخير نش��انه هايي از تغيير اين 
روند ديده مي ش��ود. امتياز روند انباشت نهنگ ها از 
اواسط اوت )اواخر مرداد( تاكنون از ناحيه قرمز تيره 
)فروش ش��ديد( به نارنجي روشن تغيير كرده است 
كه نشان دهنده موضع خنثي تري است. با توجه به 
نوسان بسيار كم قيمت بيت كوين از تابستان، هر دو 
گروه نهنگ ها و سرمايه گذاران خردي كه در ماه هاي 
ژوئن و ژوئيه )خرداد و تي��ر( بيت كوين خريده اند، 
احتمالًا يا در س��ود هس��تند يا در موقعيتي نزديك 
به قيم��ت خريد خود. اگرچ��ه نهنگ هاي بزرگ تر 
همچنان به فروش ادامه مي دهند، سرمايه گذاران با 
موجودي ۱/000 تا ۱0/000 بيت كوين نيز از پايان 

اكتبر )اوايل آبان( شروع به انباشت كرده اند.
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 خطر ايجاد سلسله گراني ها 
در كشور

 حمل و نقل به ش��كل مستقيم اس��تفاده مي كنند. 
يعني يا مالك خوردو هستند يا از حمل و نقل عمومي 
اس��تفاده مي كنند. بنابراي��ن افزايش قيمت بنزين 
مجموعه ايرانيان را تحت تاثير ق��رار مي دهد. مثلا 
راننده تاكس��ي اعلام مي كند به دليل گراني بنزين 
بايد كرايه خ��ود را افزايش بدهد. اين روند به صورت 

سلسله وار همه مشاغل را دربر مي گيرد.
3( ش��ايد در بدو امر به نظر برسد، دولت مي خواهد 
از اين طريق بخشي از كسري بودجه خود را جبران 
كند اما هزينه سياسي و اقتصادي اين تصميم بيش از 
جبران كسري بودجه خواهد بود؛ يعني خسارت هاي 
اين تصميم از منافع احتمالي اش بيشتر خواهد بود. 
در ماجراي حذف ارز ترجيحي نيز اعلام شد كه قرار 
اس��ت نظام يارانه اي اصلاح شود، اما عملا اين اتفاق 
رخ نداد و دولت ناچار شد پس از حذف ارز ترجيحي 
يارانه هاي 300 و ۴00 ه��زار توماني پرداخت كند. 
معتقدم سياستگذار نهايتا با پيشنهاد افزايش قيمت 
حامل هاي انرژي، حداقل در اين بازه زماني موافقت 
نكند. چون اقتصاد تحمل ش��وك هاي تازه  را ندارد. 
ضمن اينكه همين حالا و طي روزهاي اخير با افزايش 
قيمت دلار، شوك جديدي به اقتصاد ايران وارد شده 
است و جامعه توان شوك جديدي را نخواهد داشت. 
بدون تردي��د افزايش اخير قيمت دلار در هفته هاي 
آينده خود را در افزايش قيمت كالا و خدمات نشان 

مي دهد.
۴( در يك برآورد كلي با توجه به تجربه ارديبهش��ت 
سال جاري و حذف ارز ترجيحي، نوسانات نرخ ارز و 
مجموعه مسائل سياسي اخير كه باعث بروز برخي 
ناآرامي ها در كشور شده است، به نظرم انجام چنين 
تصميمي به لحاظ اقتصادي و اجتماعي به نفع دولت 
نخواهد بود، مگر اينكه در ي��ك مقطع زماني ديگر 
يك چنين تصميمي را اجرايي كند. به عنوان نمونه 
مي توان اين تصميم را در قال��ب بودجه ۱۴02 قرار 
بدهد تا پ��س از بحث و تبادل نظ��ر در خصوص آن 
تصميم گيري شود. البته در هر موعدي يك چنين 

تصميمي با مخالفت هاي فراواني مواجه مي شود.

ماليات ستاني  و فرار سرمايه 
اين در حالي است كه در سال هاي گذشته فعاليت 
در مناطق آزاد به دليل سهولت فرآيند اداري موجب 
تس��ريع در توليد محصولات مي ش��د، اما در چند 
سال اخير به دليل اجراي قوانيني همچون قوانين 
گمركي و ثبت س��فارش، قوانين مالياتي و صدور 
مجوز و گواهي توليد و... فرآيند اداري زمانبر و دچار 
پيچيدگي شده است. پيچيدگي فرآيندهاي اداري 
به اين دليل است كه اساسا بسياري از اين قوانين با 
قوانين مناطق آزاد منطبق نيس��ت و سرمايه گذار 
مجبور به طي كردن چندباره و موازي پروس��ه ها 
اس��ت. مس��اله »تحريم« از ديگر موانعي است كه 
توليد كنندگان را با چالش جدي مواجه كرده است. 
چرا كه در حال حاضر به دليل تحريم هاي بانكي و 
هزينه بالاي انتقال پول به خارج از كشور جهت خريد 
مواد اوليه خارجي و همچنين افزايش قيمت مواد 
اوليه داخلي، قيمت تمام شده محصولات داخلي، 

تفاوت چنداني با قيمت مشابه ندارد.

بازار آيفون هاي كاركرده 
در ژاپن داغ شد

خريداران ژاپني كه سال ها از خريد جديدترين گجت ها 
استقبال مي كردند، با سقوط ارزش ين، ديگر قادر به 
خريد مدل هاي جديد آيفون نيستند كه اين باعث رونق 
خريد و فروش گوشي هاي دست دوم اپل شده است. به 
گزارش ايسنا، سقوط ارزش ين به پايين ترين ركورد 32 
ساله در برابر دلار امريكا، قدرت خريد مصرف كنندگان 
ژاپني را كاه��ش داده و باعث تغيي��ر الگوهاي خريد 
در س��ومين اقتصاد بزرگ جهان ش��ده است. ناظران 
صنعت مي گويند با افزايش سايت هاي حراجي آنلاين، 
خريداران ژاپني تمايل بيشتري براي خريد گوشي هاي 
دست دوم پيدا كرده اند. اپل در ماه ژوييه قيمت مدل 
استاندارد آيفون ۱3 را حدود يك پنجم افزايش داد. مدل 
استاندارد آيفون ۱۴ با اينكه قيمت امريكايي آن در ۷99 
دلار ثابت مانده، بيش از 20 درصد گرانتر از آيفون ۱3 در 
ژاپن عرضه شده است. هرچند دلار امريكا امسال در برابر 
ارزهاي بزرگ جهاني صعود كرده اما ين آسيب بيشتري 
ديده و 22 درصد نزول كرده است. اپل درباره اين گزارش 
اظهارنظر نكرد اما ماه گذشته در يك اظهارنامه سالانه 
اعلام كرد كه فروش ژاپن در سال منتهي به 2۴ سپتامبر 
به دليل افت ارزش ين، 9 درصد كاهش پيدا كرده است. 
لوكا مائستري، مدير مالي اپل ماه گذشته به تحليلگران 
تصديق كرد كه دلار قوي، باعث افزايش قيمت بعضي 
از محصولات اين شركت در بعضي از كشورها شده اما 
فروش اپل در اندونزي، ويتنام و بازارهاي ديگري كه با 
چالش هاي ارزي روبرو هستند، رشد دو برابري داشته 
است. طبق آمار شركت تحقيقات بازار فناوري انستيتوي 
تحقيقات ام ام، فروش تلفن هاي هوشمند دست دوم در 
ژاپن سال مالي گذشته، حدود ۱5 درصد رشد كرده و به 
ركورد 2.۱ ميليون دستگاه رسيد. حتي پس از افزايش 
قيمت، آيفون ۱۴ كه در ژاپن فروخته مي شود، با در نظر 
گرفتن ماليات، همچنان ارزان ترين قيمت را در ميان 3۷ 
كشور دارد. افت بيشتر ارزش ين ممكن است باعث 
شود اپل دوباره قيمت ها را بالا ببرد و احتمالا سهم 
50 درصدي اين ش��ركت از بازار تلفن هوشمند 
ژاپن كمتر مي شود. به گفته دايسوكه اينو، مدير 
شركت بيلانگ كه زيرمجموعه شركت بازرگاني 
ايتوچو است، قيمت جديدترين مدل هاي آيفون 
از ۱00 هزار ين شروع مي شود كه مرز رواني بزرگي 
براي بسياري از خريداران است. بر اساس گزارش 
رويترز، بس��ياري از مردم ژاپ��ن معمولا در خريد 
اقلام دست دوم از جمله دستگاه هاي الكترونيكي، 

محتاط بودند اما وضع اكنون فرق كرده است.

مخالفت آلمان با فروش 
كارخانه تراشه به چيني ها

دولت آلمان احتمالا مانع خريد كارخانه تراشه الموس 
توسط چيني ها مي ش��ود. به گزارش ايسنا، وزارت امور 
اقتصادي آلمان در حال بررس��ي فروش كارخانه توليد 
تراش��ه الموس به شركت سوئدي س��يلكس است كه 
زيرمجموعه گروه چيني ساي ميكروالكترونيكس است. 
شركت الموس اعلام كرد اين توافق احتمالا در يك تحول 
جديد، ممنوع خواهد شد. وزارت اقتصاد تا روز دوشنبه به 
دو طرف اعلام كرده بود اين معامله به احتمال زياد تاييد 
مي شود اما اكنون به آنها اطلاع داده است معامله مذكور 
احتمالا در جلسه 9 نوامبر هيات دولت، ممنوع خواهد شد.

سرمايه گذاران خرد مشغول انباشت و نهنگ ها در حال فروش بيت كوين هستند

سقوط دوباره بيت كوين به 19 هزار دلار

نوع آگهی: مناقصه عمومی
موضوع آگهی: انجام عملیات جهت تامین مكانیزم مكنده ،سوئیپر و واترجت در مجتمع فولاد سبا

شماره مناقصه:  48564292   
متن آگهی: ش�رکت فولاد مبارکه در نظر دارد جهت تامین مکانیزم مکنده، س�وئیپر و واترجت در مجتمع فولاد سبا نسبت به شناسایی و 
ارزیابی شرکت های توانمند و فعال دراین زمینه جهت شرکت در این مناقصه اقدام نماید . لذا در این خصوص از شرکت های فعال و توانمند 
در این حوزه دعوت می گردد نامه اعلام آمادگی جهت همکاری و همچنین مدارک مورد نیاز و رزومه خود را در اسرع وقت به این امور جهت 

بررسي ارسال نمایند .
مدارک مورد نیاز:

1- تکمیل پرسشنامه ارزیابی کیفی پیمانکاران
2- ارسال رزومه و سوابق مرتبط شرکت و مجوزها و گواهینامه های شرکت

نحوه دریافت مدارک : 
1- سایت شرکت فولادمبارکهwww.msc.ir   2- خرید و تأمین کنندگان 3- قراردادهاي خرید 4- پرسشنامه هاي ارزیابي

کیفي پیمانکاران   5- پیمانکاران عمومی حقوقی
مهلت ارسال مدارک : 1401/09/01

 نحوه ارس�ال م�دارک : از طریق پس�ت به آدرس »اصفه�ان- 75کیلومتری جنوب غربی ، ش�رکت ف�ولاد مبارکه اصفهان - کد پس�تی
 11131 -84881 واحد قراردادهای حمل و نقل ارسال یا از طریق پست الکترونیک a.azimi@msc.ir و mh.abbasi@msc.ir ارسال نمایید.

-  کلیه شرکت کنندگان در فراخوان عمومی ملزم به ارائه تأییدیه صلاحیت ایمنی از اداره کار می باشند.
اطلاعات تماس با کارش�ناس : در صورت نیاز به اطلاعات فنی با آقای مهدیه به شماره تلفن 52752796- 031 و اطلاعات بازرگانی با آقای 

عظیمی به شماره تلفن 52735164- 031 و یا آقای عباسی به شماره  52733602-031 تماس حاصل نمایید.
روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه اصفهانارایه مدارک و سوابق هیچگونه حقی را برای متقاضیان ایجاد نخواهد کرد.

1401-63

آگهی فراخوان شرکت فولاد مبارکه اصفهان

آگهي تجديد  مناقصه عمومي* يك مـرحله اي* شماره 1401/29 
همراه با ارزيابی کيفی

1- مناقصه گزار : شركت   گاز استان   چهار محال  و بختياري
2- موضوع مناقصه: انجام عمليات مقاوم سازی و بازسازی در شهرستان لردگان

3- شرکت گاز استان چهارمحال و بختیاری در نظر دارد: مناقصه موضوع فوق را از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت برگزار نمايد.کليه مراحل برگزاری مناقصه از دريافت اسناد مناقصه تا ارائه پيشنهاد 
مناقصه گران و بازگشايی پاکت ها از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )ستاد( به آدرس WWW.setadiran.ir انجام خواهد شد.

لازم به ذکر است کد فراخوان در پايگاه ملی مناقصات     53۱3۱۱00  می باشد.
4- تاریخ انتشار مناقصه در سامانه : ساعت ۱0 روز چهارشنبه تاريخ ۱۴0۱/0۸/۱۸ می باشد.

5-  مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت: تا ساعت ۱۸ روز شنبه تاريخ ۱۴0۱/0۸/2۱ می باشد.
6- مهلت زمانی ارائه پیشنهاد: تا ساعت ۱۸ روز شنبه تاريخ۱۴0۱/09/05 می باشد. 

7- تاریخ بازگشایی پاکت ارزیابی مناقصه : ساعت ۸ صبح روز يکشنبه تاريخ  ۱۴0۱/09/0۶   
8- تاریخ بازگشایی پاکت پیشنهاد : ساعت ۸:30 روز سه شنبه تاريخ ۱۴0۱/09/0۸   

9- نوع و مبلغ تضمین فرایند ارجاع كار  : يكي ازتضامين معتبر درآيين نامه تضمين معاملات دولتي مصوبه شماره ۱23۴02/ت50۶59ه�  مورخ 9۴/09/22 هيات محترم وزيران به مبلغ3.۷50.000.000 
)سه ميلياردو هفتصدو پنجاه ميليون ( ريال مي باشد.

   اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دريافت اطلاعات بيشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت های الف: آدرس شرکت گاز استان چهارمحال و بختياری واقع در شهركرد � خيابان فارابي شمالي به 
شماره تلفن ۴-33339002-03۸ )داخلی 20۸۱(

چاپ نوبت اول : روز سه شنبه مورخ 1401/08/17
چاپ نوبت دوم : روز چهارشنبه مورخ 1401/08/18

نوبت دوم

شناسه آگهي : 1406538 شركت ملي گاز ایران  
شركت گاز استان چهار محال و بختیاري

 )سهامي خاص(  شماره ثبت :5500

روابط عمومی شرکت گاز استان چهار محال و بختیاری

ش�ركت توزیع نیروي برق استان یزد در نظر دارد کالاهای  مشروحه ذیل را از طریق برگزاري مناقصه عمومي دومرحله ای از  فروشندگان دارای 
تائید شرکت توانیر و واجد شرایط خریداری  نماید . لذا متقاضیان شركت در مناقصه  مي توانند از تاریخ 1401/08/18  لغایت 1401/08/23 .از طریق 
سامانه ستاد ایران به آدرس  www.setadiran.ir  نسبت به دریافت اسناد مناقصه اقدام نمایند و  پیشنهادات خود را باتوجه به مندرجات دفترچه 
مناقصه ظرف مهلت مقرر در جدول زیر در سامانه ستاد ایران بارگذاری و ضمنا پاکت های مناقصه را به دبیر خانه این شركت تحویل نمایند .ضمناً 

به پیشنهادهاي تحویل داده شده بعد از انقضاء  مدت و بارگذاری نشده در سامانه ،  ترتیب اثر داده نخواهد شد .

هزینه درج آگهي مناقصه و كسورات قانوني به عهده برنده مناقصه مي باشد.
به پیشنهادات مشروط، مبهم، مخدوش و فاقد سپرده و پیشنهاداتي كه بعد از موعد مقرر ارسال گردد و یا در سامانه ستاد بارگذاری نگردد ترتیب 

اثر داده نخواهد شد. 
داوطلبان مي توانند جهت كسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن : 36248989-035 و 36243111-035 امور تدارکات تماس حاصل نمایند .     

روابط عمومی شركت توزیع نیروي برق استان یزد

آگهي مناقصه عمومي )دو مرحله اي(

شماره فراخوان مناقصه در سامانه ستاد :       2001005066000072

تضمین شرکت در مقدار عددشرح مناقصهشماره مناقصهردیف
زمان  بازگشائي پاکت زمان تحویل پاكتهانوع ضمانتنامهمناقصه

الف و ب 

11401/152/603

9*200 H 500تیر سیمانی

2.980.000.000
1-ضمانتنامه بانکی
2- از محل مطالبات

3-فیش نقدی
ساعت1401/09/03ساعت 14

1401/09/05 10:30 صبح

9*400 H 500تیر سیمانی

12*400 H 500تیر سیمانی

12*600 H 50تیر سیمانی

12*800 H 100تیر سیمانی

شركت توزیع نیروي برق استان یزد

نوبت اول

شناسه آگهي : 1406408



تعادل|
كاهش دسترس��ي بيماران به بس��ياري از دارو ها كه طي 
سال هاي اخير تعدادشان به تدريج آب رفته و از چند ماه پيش 
تقريبا كمياب و ناياب هم شده اند، اما حالا بيش از هر زمان 
ديگري دودش به چشم مردم مي رود و سلامتي آنها را نشانه 
گرفته است و طي روزهاي گذش��ته احمد توكلي، رييس 
هيات مديره ديده بان ش��فافيت و عدالت، كمبود ها را ۲۰۰ 
قلم دارو عنوان كرد، اما پدرام پاك آيين، س��خنگوي وزارت 
بهداشت، اين ادعا را تاييد نكرد. حال اينكه مشكل كمبود دارو 
چيست؛ دلايلي مختلفي مطرح مي شود. برخي، تخصيص 
ارز و تغيير ارز دولتي به نيمايي را عامل اين وضعيت مي دانند. 
برخي هم مي گويند: قيمت هاي دستوري و عدم حمايت از 
توليدكنندگان دارويي، صنعت داروسازي را با چالش جدي 
مواجه كرده است. برخي اما تحريم دارويي ايران از سوي امريكا 
را پيش مي كشند، موضوعي كه البته از سوي نايب رييس 
اتحاديه واردكنندگان رد مي شود. او مي گويد: ايران داروهايي 
توليد شده از كمپاني هايي امريكايي را از دفاتر اين كمپاني ها 
در كش��ورهاي اروپايي مانند »هلند يا روسيه« خريداري و 
وارد مي كند؛ امريكا دارو را تحريم نكرده ولي مكانيزم مالي 
ما محدود شده اس��ت. از اين رو با دشواري مي توان دارو وارد 
كرد و به نوعي تحريم مالي منتهي به تحريم دارويي مي شود.

    چاره جويي دير هنگام براي كمبود دارو!
آيا نوس��ان هاي نرخ ارز بر روند واردات دارو تاثير گذاشته 
است؟ نايب رييس اتحاديه واردكنندگان دارو در پاسخ به 
اين پرسش مي گويد: نوسان هاي نرخ ارز در قيمت نيمايي 
اثر ملموسي نمي گذارد چراكه وزارت بهداشت ارز حاصل 
از واردات دارو را تخصيص مي دهد؛ 5 درصد تغيير در نرخ 
نيمايي اثري در بازار نمي گذارد و پيش بيني تغيير متاثر از 
نوسان نرخ ارز نداريم؛ به نظر مي رسد نوسانات در تامين ارز 
چالش هاي را ايجاد كند و تامين ارز دير و زود  شود.  مجتبي 
بوربور با اشاره به تغييرات ايجاد شده در ساختار سازمان غذا 
و دارو، به »ايلنا« گفت: احتمال اينكه بتوان كمبودها را در 
يك بازه زماني مشخص مديريت كرد وجود دارد؛ چراكه 
تيم جديدي كه در سازمان مستقر شدند از نظر عملياتي 
تجربه خوبي دارند و مي توانند كمبودها را مديريت كنند. 
نايب رييس اتحاديه واردكنندگان دارو درباره چرايي كمبود 
دارو در ماه هاي گذش��ته، گفت: شركت هاي توليدكننده 
و واردكننده بع��د از تغييرات نرخ ارز دچار مش��كلات در 
قيمت گذاري شدند كه اگر به اين مشكلات زودتر رسيدگي 
مي شد شاهد اين كمبودها با اين شدت نبوديم. بوربور ادامه 
داد: بازنگري نرخ آنتي بيوتيك ها متاثر از نرخ نيمايي نبود و 
قيمت آن درست و واقع بينانه نبود؛ بعد از كنترل بيماري 
كرونا، مدارس و دانشگاه ها باز شدند و بيماري ها ديگر مانند 
سرماخوردگي، آنفلوآنزا و بيماري هاي تنفسي در كشور 

شايع شدند؛ از اين رو مصرف دارو رشد قابل توجهي كرد. 
البته بخشي از اين كمبودها و افزايش نرخ دارو به تورم جهاني 
قيمت دارو باز مي گردد اين در حالي است كه پيش بيني 
افزاي��ش قيمت دارو در بازارهاي جهاني مطرح نيس��ت و 
همواره روندها از نظر قيمت كاهشي بودند. او با بيان اينكه 
وزارت بهداشت بايد بر ليس��ت داروهاي هشدار متمركز 
شود، گفت: 3 نوع گروه دارويي در وزارت بهداشت تعريف 
شده؛ گروه اول داروهايي سبز هستند كه وزارت بهداشت 
براي مواد اوليه و تامين آنها مشكلي ندارد و بيشتر داروها در 
اين دسته جايي مي گيرند، گروه دوم داروهاي قرمز هستند 
كه ما در تامين آنها كمبود داريم مانند دارو اطفال، س��رم 
و كلريدسديم؛ دسته س��وم داروهاي ليست زرد يا هشدار 
هستند اگر به اين داروها توجه نشود در ليست دارو كمبود 
مي روند. اين فعال اقتصادي به سازمان غذا و دارو پيشنهاد 
داد كه بر تامين داروهاي زرد تمركز شود و افزود: اين گروه 

نبايد در ليست كمبود برود.

    امريكا تحريم نكرده
به گفته اين فعال اقتصادي؛ كمبود سرم در ماه هاي اخير را 
با واردات از هند و تركيه جبران كرديم البته حجم محدودي 
سرم از اروپا وارد كشور شد. او اينكه امريكا ما را تحريم دارويي 
نكرده است، گفت: ايران داروهايي توليد شده از كمپاني هايي 
امريكايي را از دفاتر اين كمپاني ها در كشورهاي اروپايي مانند 
هلند يا روسيه خريداري و وارد مي كند؛ امريكا دارو را تحريم 
نكرده ولي مكانيزم مالي ما محدود ش��ده اس��ت از اين رو با 
دشواري مي توان دارو وارد كرد و به نوعي تحريم مالي منتهي 
به تحريم دارويي مي شود. او طرح دارويار را مثبت توصيف كرد 
و افزود: برخي از كمبودها ناشي از نبود دارو نيست؛ داروخانه 

نمي تواند اقتصادشان را بچرخاند بنابراين دچار كمبود ناشي 
از عدم وصول پول ها از بيمه گذار مي شوند. بوربور در پاسخ به 
اين پرسش كه افزايش قيمت دارو از توان مردم خارج شده 
است آيا دولت در اين زمينه برنامه اي دارد، گفت: طرح دارويار 
يا همان واقعي سازي قيمت ها در يك بازه زماني مشخص 
درست اجرا شد اما ادامه پيدا نكرد؛ دولت بايد نقدينگي را وارد 
چرخه دارويي توليد و پخش كند و بودجه بيمه گذاران را بدهد 
و بيمه ها مطالبات داروخانه ها را بدهند و در نهايت اين پول به 
پخش و تامين كنندگان برسد.  اين فعال اقتصادي با اشاره به 
تورم موجود در كشور، گفت: قيمت دارو نيز متاثر از تورم است؛ 
واردات دارو همچنان با ارز ترجيحي انجام مي شود و قرار است 
در سال جاري قرار است واردات دارو با ارز نيمايي انجام بشود. 
به نظ��ر من صنعت دارو به دنبال س��ودهاي غيرواقعي 
نيست و حمايتي عمل مي كند. بنابر آمار او، 95 درصد 
از تعداد دارويي كشور را در داخل كشور توليد مي شود 
و 5 درص��د آن را وارد مي كنيم ارزش داروهاي وارداتي 
گران است و ۲5 درصد از ارزش داروهاي ما وارداتي است. 

    مانع گمرك و بانك مركزي! 
بنابه اظهارات رييس س��نديكاي توليدكنن��دگان مواد 
دارويي، با تغيير قانون، ارز ۴۲۰۰ توماني به غير از برخي 
اقلام محدود دارويي تمام شده، وجود ندارد. مابقي داروها 
با ارز نيمايي وارد مي شود. در حال حاضر دو دسته كالا در 
گمرك وجود دارد؛ اول كالاهايي كه در مقطعي با ارز ۴۲۰۰ 
توماني وارد شدند، اما در زمان ترخيص نرخ ارز تغيير كرده و 
اين مابه التفاوت بسته به ميزان حجم واردات، رقم سنگيني 
است. اين افراد بايد حدود هفت برابر پول پرداخت كنند، 
اما منابع مالي مهيا نيست. برهمين اساس، واردكنندگان 

بايد بتوانند وام بگيرند يا پرداخت را زمان دار كنند. گمرك 
هم سلسله مقرراتي براي كمك تعيين كرده است. در اين 
شرايط جديد بانك ها بايد ورود كنند و تسهيلات ارايه كنند، 
اما بانك ها هم سياست هاي انقباضي دارند. در شرايطي كه 
نياز به سرمايه در گردش واحدها 7 تا 8 برابر شده، اتخاذ اين 
سياست ها مساله عجيبي است. دولت بايد بانك ها را مكلف 
كند كه براي صنايع دارويي تسهيلات را افزايش دهند و 
شرايط نشدني مقرر نكنند. بانك مركزي بايد به سرعت 
براي صنايع دارويي، اس��تثنا قائل ش��ود تا اين مشكلات 
برطرف ش��ود.  فرامرز اختراعي همچنين »ايسنا« گفت: 
ماليات بر ارزش افزوده قبلًا بر اس��اس نرخ ۴۲۰۰ توماني 
محاسبه مي شد، اما الان بر اساس ارز نيمايي است. البته 
هفته گذشته براي دارو از 9 درصد به ۲ درصد كاهش پيدا 
كرد. اما به دليل شوك وارد شده در تغيير نرخ، در مجموع 
مشكل تامين نقدينگي براي ترخيص همچنان پابرجاست. 
البته به گفته او، كمبود برخي از اقلام دارويي از اين وضعيت 
اثرپذير نبوده، چراكه تامين مواد موثره دارويي، مواد جانبي 
و بسته بندي وضعيت بدي ندارد و عمدتا توليدكنندگان 
داخلي براي تامين اين مواد براي توليد داروهايي كه كمبود 
داشتند، مشكلي ندارند. اما برنامه ريزي شركت هاي دارويي 
كه بايد اين مواد را به شكل نهايي دارو در بياورند و قيمت 
منطقي هم گرفته باشند تا توليد براي آنها توجيه داشته 
باش��د، دچار چالش هايي است كه بايد سازمان غذا و دارو 
آنها را حل كند، وگرنه مس��اله پابرجا مي ماند. او در پاسخ 
به س��والي درباره كمبود آنتي بيوتيك و سرم، نيز عنوان 
كرده: دليل كمبود آنتي بيوتيك، مواردي است كه گفته 
شد. اما كمبود سرم تعجب آور است، چون ظرفيت توليد 
سرم خيلي بالاست. بخش درمان بايد دليل مصرف بالا را 
بررس��ي كند. به گفته اختراعي، ظرفيت توليد كشور ۱5 
ميليون سرم در ماه اس��ت و با صدور مجوز واردات، سه تا 
چهار ميليون سرم هم وارد مي شود. در اين شرايط كمبود 
سرم منطقي نيس��ت.  رييس سابق س��ازمان غذا و دارو 
گفته بود كه افزايش عمل هاي جراحي بعد از كرونا باعث 
افزايش تقاضاي سرم شده، اما اين موارد نمي تواند باعث 
كمبود سرم شود. حتما اشكالي وجود دارد كه بايد بررسي 
شود. بنابر اظهارات او، شركت هاي پخش بايد در تقسيم 
منطقي س��رم دقت بيشتري كنند. ممكن است برخي از 
داروخانه ها و بيمارس��تان هاي مصرف كننده پول كافي 
پرداخت نكرده باشند و شركت هاي پخش نيز به مراكزي 
كه بدهي كمتر دارند يا بيشتر مورد اعتماد هستند پخش 
مي كنند. اما به رغم اينكه وصول مطالبات مهم است، نبايد 
اجازه دهيم كمبود غير عادلانه ايجاد شود و برخي شهرها 
و مراكز دچار بحران شوند. به نظر مي رسد اين موضوع از 
هم گسستگي انضباط ساماندهي است، وگرنه نبايد كمبود 

سرم داشته باشيم.
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جلسه بررسي مشكلات پيك ۱۴۰۲ 
به ميزباني برق باختر برگزار شد

با حض��ور معاون انتق��ال و تجارت خارجي ش��ركت 
توانير نشس��ت مديران صنعت برق در اس��تان هاي 
لرستان، مركزي و همدان با موضوع بررسي مشكلات 
و آماده سازي شبكه برق براي تابستان ۱۴۰۲ در برق 
باختر برگزار شد. به گزارش دفتر روابط عمومي شركت 
برق منطقه اي باختر معاون انتقال و تجارت خارجي 
شركت توانير در اين نشست بر لزوم آماده سازي شبكه 
براي عبور از تابستان ۱۴۰۲ و همچنين زمستان ۱۴۰۱ 
تاكيد كرد. »محمداله داد«، ضمن تقدير از اقدامات انجام 
شده در شركت برق منطقه اي باختر وصنعت برق در 
سه استان لرستان، مركزي و همدان افزود: همه تلاش 
همكاران در صنعت برق عبور از پيك مصرف در تابستان 
۱۴۰۲ و زمس��تان ۱۴۰۱ ب��وده و از اين رو برنامه هاي 
مدوني جهت اجرايي شدن اين موضوع صورت پذيرفته 
است. معاون انتقال و تجارت شركت توانير در ادامه گفت: 
سيستم تامين برق شامل بخش توليد، انتقال و توزيع 
است كه اگر هركدام از اين بخش ها دچار اختلال شوند 
تامين برق پايدار نخواهد بود. وي در پايان گذر موفق 
از پيك بار تابس��تان ۱۴۰۱ را افتخار بزرگي براي كل 
مجموعه صنعت برق و وزارت نيرودانس��ت. بر اساس 
اين گزارش، مديران عامل ش��ركت هاي توزيع برق 
لرستان، مركزي و همدان نيز در اين نشست گزارشي 
از وضعيت شبكه در تابستان سال جاري، مشكلات 
پيك س��ال ۱۴۰۲ و اقدامات لازم براي آماده سازي 
شبكه جهت عبور از تابستان سال آينده ارايه كردند.

ركود در بازار لوازم خانگي
به دنبال ركود در بازار لوازم خانگي، كسبه مجبورند براي 
فروش محصولات بين ۱۰ تا ۲۰ درصد تخفيف بدهند.به 
گزارش تسنيم، در طول چندماه اخير بازار لوازم خانگي 
با ركود قابل توجهي روبرو شده است و همين امر عاملي 
ش��د تا كارخانجات در قالب طرح هاي مختلف اقدام به 
فروش محصولات كنند با اين وجود خريداران رغبتي به 
خريد لوازم خانگي نداشته و آن را در اولويت چندم خود 
قرار داده اند. البته بروز برخي اغتشاشات اخير در سطح 
بازار هم تأثيرات خود را بر كاهش مراجعه مردم به خريد 
لوازم خانگي داشته است و كسبه به ندرت معامله اي را 
انجام مي دهند. به اعتقاد فروشندگان، اجناس خريداري 
شده در ماه هاي خرداد ماه هنوز در انبارشان وجود دارد 
اما ركود معاملات و بروز اغتشاشات عاملي شده تا مردم 
تمايلي به خريد نداش��ته باشند، از آن طرف كسبه نيز 
مجبورند براي كس��ب درآمد كالاها را اقساطي و حتي 
با قيمت پايين تر از مصرف كننده عرضه كنند. برخي از 
كسبه در همين رابطه به تسنيم مي گويند: ما مجبوريم 
براي فروش محصولات آنها را چهار تا پنج ميليون تومان 
)۱۰ ت��ا ۲۰ درصد تخفيف( ارزانت��ر عرضه كنيم. ولي 
نكته مهم اينجاست خريداري نيست و انبارهاي ما نيز 
پر از كالا اس��ت. در حال حاضر يخچال سايدباي سايد 
3۴ ميليون توماني در بازار به قيمت ۲9 ميليون تومان 
فروخته مي شود. مش��اهدات بازار لوازم خانگي نشان 
مي دهد ركود در سطح عرضه تاثيرات خاص خود را بر 
توليد نيز گذاشته است. از يك طرف توليدكننده براي 
چرخه فعاليت خود ملزم به توليد است اما از آن طرف 
بازار با كمبود مشتري روبروست.به نظر مي رسد دولت 
بايد در اين رابطه راهكار مناسبي را براي فروش لوازم 

خانگي و بازگشت رونق به اين بازار داشته باشد.

رشد 3 درصدي توليد پوشاك!
سخنگوي وزارت صمت گفت: در 7 ماهه امسال توليد 
پوشاك در كشور 3 درصد نسبت به مدت مشابه سال 
قبل رشد داشته اس��ت. اميد قاليباف با اشاره به اينكه 
برآوردهاي مختلف��ي از ميزان قاچاق پوش��اك ارايه 
مي شود، گفت: بر اس��اس اعلام اتحاديه پوشاك در 7 
ماهه امسال يك و نيم ميليارد دلار پوشاك قاچاق وارد 
كشور شده است. وي الزام پوشاك به اخذ شناسه كالا را 
راهكار اصلي مبارزه با قاچاق دانست و افزود: در مجموع 
تاكنون 357۲55 شناسه براي گروه پوشاك صادر شده 
است كه با پيوستن ساير توليدكنندگان براي دريافت 
شناسه مسير برخورد با پوشاك قاچاق هموارتر مي شود. 
مشاور وزير صمت ارزش صادرات 7 ماهه پوشاك را 37 
ميليون دلار ذكر كرد و گفت: هدف گذاري صادراتي 
پوشاك براي سال جاري 8۴ ميليون دلار است كه در 

نيمه دوم سال بايد صادرات شتاب بيشتري بگيرد . 

آمادگي براي راه اندازي
منطقه آزاد مشترك ايران و روسيه

دبير ش��وراي عالي مناطق آزاد تجاري � صنعتي و ويژه 
اقتصادي ضم��ن اعلام آمادگي براي تس��هيل فرآيند 
گمركي در مناطق آزاد ايران و روسيه و همچنين استقبال 
از سرمايه گذاران روسي در حوزه هاي نفت، گاز و انرژي 
در مناط��ق آزاد ايران، گفت: در نظ��ر داريم منطقه آزاد 
مشتركي بين همه كشورهاي حاشيه درياي خزر تشكيل 
دهيم تا اين منطقه مشترك محلي براي حضور فعالان 
اقتصادي همه كشورها شود. به گزارش ايسنا، حجت الله 
عبدالملكي در ديدار با مديرعامل منطقه ويژه اقتصادي 
لوتوس آس��تراخان روسيه و نايب رييس دوماي روسيه 
بر تشكيل اتحاديه مش��ترك مناطق آزاد با كشورهاي 
حاشيه درياي خزر تاكيد كرد. عبدالملكي در خصوص 
ايجاد منطقه آزاد مشترك با كشور روسيه گفت: در نظر 
داريم منطقه آزاد مشتركي بين همه كشورهاي حاشيه 
درياي خزر تشكيل دهيم تا اين منطقه مشترك محلي 
براي حضور فعالين اقتصادي براي همه كشورها شود. 
طبق اعلام شوراي عالي مناطق آزاد تجاري � صنعتي و 
ويژه اقتصادي، دبير اين شورا بر تسهيل روند تشريفات 
گمركي در مناطق آزاد دو كش��ور تاكيد ك��رد و افزود: 
آمادگي خود را براي توافقات اوليه جهت تسهيل فرآيند 
گمركي در مناطق آزاد دو كش��ور اع��لام مي كنيم و از 
سرمايه گذاران روسي كه علاقه مند به سرمايه گذاري در 
حوزه هاي نفت، گاز و انرژي در مناطق آزاد ايران هستند، 
استقبال مي كنيم.  عبدالملكي بر تشكيل كارگروه هاي 
تخصصي بين دو كشور تاكيد كرد و افزود: دولت ايران اراده 
قطعي دارد تا در حوزه ترانزيت امن ترين، سريع ترين و 
به صرفه ترين مسير را براي روسيه و ساير كشورهاي فراهم 
كند و ماموريت ما در دبيرخانه شوراي عالي مناطق آزاد 
اين است كه زمينه هاي لازم را فراهم كنيم. مديرعامل 
منطقه ويژه اقتصادي لوتوس آستراخان روسيه نيز در 
اين ديدار گفت: هدف ما توسعه روابط اقتصادي با ساير 
كشورهاست. سرگئي ميلوشكين نقاط اصلي تعاملات دو 
كشور را مناطق آزاد؛ به ويژه انزلي و چابهار عنوان كرد و با 
اشاره به فرصت هاي همكاري در بسترهاي لجستيكي و 
ترانزيتي، افزود: بايد فعال سازي كريدور شمال � جنوب 
در اولويت كاري دو طرف باشد و بهترين سازوكار براي 
عملياتي س��ازي آن ايجاد اپراتور واحد جهت مديريت 
حمل و نقل در مسير كريدور با مشاركت ايران و روسيه 
است. وي ادامه داد: تضمين مي كنيم سرمايه گذاري هاي 
مشترك ايران و روسيه به تعامل هر چه بهتر اين دوكشور 
كمك مي كند. اين مساله مهمي است، از اين تعامل براي 
ارايه خدمات به تمام شركت هاي ايراني و روسي استفاده 
خواهيم كرد. مديرعامل منطقه ويژه اقتصادي لوتوس 
آس��تراخان روس��يه، به امضاي موافقت سه جانبه بين 
مناطق آزاد انزلي، چابهار و منطقه ويژه اقتصادي لوتوس 
آستراخان روسيه اشاره كرد و افزود: يكي از بندهاي اين 
موافقت نامه براي توسعه كريدور شمال � جنوب و حمل 
و نقل بار از اين كريدور است. سرگئي ميلوشكين بر لزوم 
ايجاد پايگاه باري در ايران و روسيه براي ساماندهي تجارت 
باري تاكيد كرد و گفت: مهم است براي ارايه خدمات به 
فرستندگان حمل و نقل بارها، سيستم واحدي بين بنادر 
شمال و جنوب داشته باشيم كه به آنها خدماتي همچون 
بيمه بار و ماشين هاي باربري ارايه شود. نايب رييس دوماي 
روسيه نيز در اين نشست گفت: ما در چارچوب دستورات 
رييس جمهور روسيه و همچنين توافقات صورت گرفته 
با رييس جمهور جمهوري اسلامي ايران فعاليت مي كنيم. 
اولك س��او چنك و با بيان اينكه تجارت روسيه نيازمند 
دسترسي به اقيانوس هند هستند و بايد شناخت كامل 
نسبت به مناطق آزاد ايران و شركت هاي مشتركي كه با 
دو كشور همكاري دارند وجود داشته باشد، افزود: در سفر 
اخير ما به هندوس��تان و در مذاكره اي كه با بزرگ ترين 
شركت سرمايه گذاري هندي داشتيم از همكاري با ايران 
و روسيه استقبال كردند. نايب رييس دوماي روسيه افزود: 
پيشنهاد مي شود مركز هماهنگي با حضور منطقه آزاد 
لوتوس روسيه و مناطق آزاد انزلي و چابهار تشكيل شود 
تا بتوانيم با تعامل دو كشور كريدور شمال � جنوب را هر 
جه سريعتر راه اندازي كنيم و به بهره برداري برسانيم. در 
اين نشست هر يك از مديران عامل سازمان هاي مناطق 
آزاد انزلي و چابهار، به ارايه پيشنهاداتي براي همكاري هاي 

گسترده تر با مناطق آزاد كشور روسيه پرداختند.

قيمت ديگنيتي پرستيژ
به طور رسمي اعلام شد

رييس س��ازمان فروش و خدمات پس از فروش گروه 
بهمن گفت: ديگنيتي پرس��تيژ با قيمت يك ميليارد 
و ۱۲۰ ميليون تومان به فروش مي رس��د. به گزارش 
خبرگزاري مهر به نقل از بهمن موتور، امير ميرمنصف 
رييس س��ازمان فروش و خدمات پس از فروش گروه 
بهمن با اشاره به اولين عرضه ديگنيتي پرستيژ گفت: 
اين suv يك مدل زيبا، اسپرت و بسيار قوي و در حال 
حاضر زيباترين و با قدرت تري��ن خودرو توليد داخل 
است. ميرمنصف ضمن اشاره به تغييرات ظاهري اين 
خودرو نسبت به مدل پرايم و اضافه شدن آپشن هايي 
نظير ش��ارژر وايرلس تلفن همراه، نورپردازي كابين، 
سيس��تم صوتي پايونير با آمپلي فاي��ر ۱5۰ وات و ...  
است. رييس سازمان فروش و خدمات پس از فروش 
گروه بهمن گفت: مهم ترين مشخصات اين موتور ۲ 
ليتر توربوشارژ GDI كه با قدرت ۲3۰ اسب بخار و 
 )HYUNDAI POWERTECH( گيربكس ۶ سرعته
است كه آن را نس��بت به خودروهاي ساخت داخل 
س��رآمد مي كند. به گفته وي، چگونگي فروش اين 
خ��ودرو منحصر به فرد به زودي از طريق وبس��ايت 
رسمي و صفحات شركت بهمن موتور در شبكه هاي 

اجتماعي به اطلاع عموم مشتريان خواهد رسيد.

آغاز تدوين دستورالعمل 
نوسازي و بازسازي صنايع كشور

معاون وزير صنع��ت، معدن و تج��ارت از آغاز تدوين 
دستورالعمل نوسازي و بازسازي صنايع كشور خبر داد. 
به گزارش خبرگزاري تسنيم، كارگروه طرح نوسازي و 
بازسازي صنايع كشور در دومين نشست خود با حضور 
نمايندگان دستگاه هاي مختلف دستورالعمل نوسازي 
و بازسازي صنايع كشور را بررسي كرد. در اين جلسه 
علي نبوي معاون وزير صمت و رييس هيات عامل ايدرو 
گفت: به دنبال آن هستيم تا فرآيند ها و شاخص هاي 
دقيق و كارشناس��ي را با همراهي خود صنعتگران به 
منظور طراحي بهينه مدل نوسازي و بازسازي صنايع 
شناس��ايي و عملياتي كنيم. كارگروه طرح نوسازي و 
بازسازي صنايع كشور بر پايه مصوبه هيات دولت و در 
اجراي بند »ح« ماده ۴۶ قانون برنامه ششم توسعه براي 
عملياتي كردن طرح نوسازي و بازسازي صنايع كشور 
با مسووليت ايدرو به دستور وزير صمت تشكيل شده 
است. طبق مصوبه هيات دولت، وزارت جهاد كشاورزي، 
وزارت ارتباطات، بانك مركزي، سازمان برنامه و بودجه، 
سازمان حفاظت محيط زيس��ت، سازمان استاندارد، 
معاونت علمي رياس��ت جمهوري و ات��اق بازرگاني و 
صنايع و معادن اعضاي اين كار گروه هستند. بر اساس 
برآورد هاي اوليه بيش از ۲۰ هزار واحد صنعتي در كشور 
نيازمند بازسازي و نوسازي است. در اين جلسه تشكيل 
كميته فني صنعت و كشاورزي به منظور هماهنگي 
و يكپارچگي سياس��ت گذاري در حوزه نوسازي و 
بازسازي واحد هاي صنعتي داراي مجور از وزارت 
صمت، جهاد كش��اورزي و نظام صنفي پيش��نهاد 
شد.  همچنين استفاده از منابع صندوق ملي محيط 
زيست براي اعطاي تسهيلات به واحد هاي صنعتي 
كه نوسازي و بازس��ازي آنها در كاهش آلايندگي 
زيست محيطي موثر است، با تاييد ايدرو مطرح شد.

امريكا تحريم نكرد؛ اشكال در مكانيزم محدود مالي است!

مشكل دارو جاي ديگري است

چرا ظرفيت تجارت ۳۰ ميليارد دلاري ايران با تركيه فعال نشد؟

غفلت از شريك عمده تجاري
تعادل| 

آمار ها نش��ان مي دهد كه در 7 ماه ابتدايي س��ال جاري 
صادرات ايران به تركيه 3.۱ ميليارد دلار و صادرات تركيه 
به ايران 3.۲ ميليون دلار بوده است. البته مسوولان سازمان 
توسعه تجارت مي گويند: پتانسيل همكاري 3۰ ميليارد 
دلاري با تركيه وجود دارد كه ممكن است با ديگر كشورهاي 
همسايه وجود نداشته باشد حتي پتانسيل برآورد شده براي 
تجارت با عراق ۲۰ ميليارد دلار است. رييس اتاق بازرگاني 
ايران و تركيه مي گويد هر چند مي��زان صادرات ايران به 
تركيه نزديك به 5 ميليارد دلار تخمين زده مي شود، اما 
در قياس با حجم كل واردات اين كشور سهم ايران بسيار 
محدود است. البته بايد اين از متوليان اين حوزه بپرسيد كه 

چرا اين ظرفيت ها تاكنون فعال نشده است؟ 

    ظرفيتي تجاري كه مغفول ماند
مديركل دفتر غرب آسياي سازمان توسعه تجارت در مراسم 
آسيب شناسي تجارت با تركيه اظهار داشت: در حوزه تجارت 
با تركيه نيازمند هم افزايي و هم سويي ميان بخش هاي 
خصوصي و دولتي مختلف مانند وزارت جهاد كشاورزي، 
وزارت صنعت، سازمان استاندارد و وزارت بهداشت هستيم.

فرزاد پيل تن افزود: پتانسيل همكاري 3۰ ميليارد دلاري با 
تركيه وجود دارد كه ممكن است با ديگر كشورهاي همسايه 
وجود نداشته باشد حتي پتانسيل برآورد شده براي تجارت 
با عراق ۲۰ ميليارد دلار است. مديركل دفتر غرب آسياي 
سازمان توسعه تجارت ادامه داد: تجارت ايران با تركيه موازنه 
دارد كه اين امر باعث ايجاد وابستگي متقابل ميان دو كشور 
شده است اما هر موقع مي خواهيم با عراق تسهيلات تجاري 
و تجارت آزاد بر قرار كنيم اما اين كشور موافقت نمي كند زيرا 
تراز تجاري با عراق به نفع ايران سنگين است. وي در واكنش 

به اينكه چرا بخش زيادي از كالاهاي تركيه ورودشان به 
ايران ممنوع است تصريح كرد: در تجارت ترجيحي بخش 
توليد ما معترض است؛ در صورتي كه بخش هاي كشاورزي 
و صنعت موافق باشند، سازمان توسعه تجارت مانعي براي 
برقراري تجارت بدون محدوديت هاي وارداتي ندارد. وي 
تاكيد كرد: واردات بدون محدوديت بر توليد داخلي، تامين 
ارز و اشتغال كش��ور تاثيرگذار است. پيل تن گفت: با بُعد 
مس��افت كمي كه داريم مي توانيم نيازهاي وارداتي خود 
را از اين كش��ور تامين كنيم. مديركل دفتر غرب آسياي 
سازمان توسعه تجارت گفت: براي توسعه تجارت با تركيه 
ابتدا بايد زيرساخت هاي آن فراهم شود تا برنامه ريزي هايي 
كه انجام مي ش��ود روي زمين نماند؛ گمرك، وزارت راه و 
دستگاه هاي مرتبط با تجارت با تركيه نيز بايد اين مهم را در 
اولويت كاري قرار دهند.  مهرداد سعادت دهقان در همايش 
بررسي و آسيب شناسي روابط تجاري ايران با تركيه اظهار 
كرد: متاسفانه آن طور كه سازمان توسعه تجارت به ديگر 
كشورهاي همس��ايه و منطقه اهميت مي دهد ما چنين 
رويكردي را در رابطه با تجارت با تركيه مشاهده نمي كنيم. 
اين در حالي است كه چه حجم بازار اين كشور و چه توانايي 
ما براي ورود به اين بازار بسيار گسترده است. وي با اشاره 
به برخي مقدمات تجاري فراهم نشده ميان دو كشور بيان 
كرد: با وجود آنكه ما توافقاتي ب��راي تجارت ترجيحي با 
تركيه داشتيم اما در عمل تكليف آن مشخص نيست. در 
كنار آن رايزن بازرگاني ايران در تركيه نيز انتخاب ش��ده 
اما با اين وجود به اين كش��ور اعزام نشده است. همه اينها 
در حالي است كه نگاهي به حجم بالاي اقتصاد و تجارت 
در تركيه نشان مي دهد كه ما فرصت حضور در بازار بزرگ 
را از دست مي دهيم. رييس اتاق بازرگاني ايران و تركيه با 
اشاره به آمارهاي ثبت شده در سال ۲۰۲۲ ميلادي اظهار 

كرد: ما درباره كشوري صحبت مي كنيم كه نزديك به ۲5۰ 
ميليارد دلار صادرات و 3۰۰ ميليارد دلار در سال واردات 
دارد. اين در حالي است كه نقش ما در اين بازار بزرگ هنوز 
ناچيز است. سعادت دهقان ادامه داد: هر چند آمارها از رشد 
بيش از ۱۰۰ درصدي صادرات ما به تركيه حكايت دارد، 
اما در حال حاضر ما تنها پنج ميليارد دلار در س��ال به اين 
كشور صادر مي كنيم كه اگر سهم گاز را نيز كم كنيم اين 
عدد بسيار محدودتر مي شود. اين در حالي است كه تنها با 
استفاده از ظرفيت هاي مرزهاي مشترك ميان دو كشور 
امكان دسترسي به آمارهاي بالاتر وجود داشت. وي ادامه 
داد: ما امروز در تركيه شبكه ديپلماسي خوبي داريم، اما اين 
موضوع در حوزه اقتصاد فعاليت نمي كند. در حال حاضر 
۱۴۴ مركز تجاري از سوي تركيه در نقاط مختلف دنيا فعال 
شده اما ما حتي هنوز رايزن بازرگان خود را نيز اعزام نكرده ايم 
در صورتي كه مقدمات لازم لجستيكي فراهم شود و مشكل 
عدم دريافت گواهي اس��تاندارد برخي كالاهاي ايراني در 
تركيه برطرف شود مي توان انتظار داشت كه تجار ايراني در 

اين بازار عملكرد گسترده تري را به ثبت برسانند.

    مهم ترين همسايه براي توسعه تجار
مديركل مديترانه و شرق اروپاي وزارت خارجه مي گويد 
سياست خارجه جمهوري اس��لامي ايران براي توسعه 
روابط با همسايگان همواره اولويت گذاري جدي داشته و 
اين موضوع در دولت سيزدهم به طور خاص دنبال شده 
است و در اين ميان تركيه يكي از مهم ترين همسايگان 
براي توس��عه روابط محسوب مي ش��ود. محمدحسن 
حبيب الله زاده در همايش بررسي و آسيب شناسي روابط 
تجاري ايران با تركيه بيان كرد: ا ز حدود ۱5 همسايه كشور 
ايران شرايط تركيه خاص و منحصر به فرد است. يكي از 

آنها بحث اش��تراكات فرهنگي و ديني ايران با تركيه در 
كنار پيوستگي هاي تمدني دو كشور است. وي ادامه داد: 
از سوي ديگر ما حدود 5۶۰ كيلومتر مرز مشترك و سه 
گذرگاه مرزي ميان دو كشور داريم كه از نظر توسعه روابط 
و همكاري ها اهميت فراواني دارد. از اين رو در سال هاي 
گذشته ملاقات هاي فراواني ميان سران دو كشور انجام 
شده و در دولت س��يزدهم نيز اين موضوع به طور جدي 
دنبال شده است. مديركل مديترانه و شرق اروپاي وزارت 
خارجه با بيان اينكه توسعه روابط تجاري ميان دو كشور 
براي دولت اي��ران اهميت فراواني دارد توضيح داد: ما در 
حال حاضر در كنار س��فارتخانه س��ه كنسولگري فعال 
در تركي��ه داريم كه حتي به دنبال آن هس��تيم كه يك 
كنس��ولگري ديگر به آن اضافه كنيم در كنار آن تعداد 
زيادي از ايرانيان و دانش��جويان ايراني در تركيه حضور 
دارند و از اين رو طراحي ديپلماس��ي با زيرس��اخت هاي 
حقوقي مشترك مي تواند براي ما به توسعه روابط جاري 
منجر شود. حبيب الله زاده ادامه داد: در سال هاي گذشته 
سندهاي مختلفي در حوزه هايي مانند گمرك، حمل و 
نقل و حتي يك سند همكاري جامع ميان ايران و تركيه 
ب��ه امضا رس��يده و در چارچ��وب آن هدف گذاري هاي 
متعددي در زمينه هايي مانند بازرگاني، انرژي، محيط 
زيست و آب نهايي شده كه البته براي اجرا نياز به فراهم 
شدن مقدمات لازم دارد. وي با بيان اينكه حجم تجارت 
ميان دو كشور بيش از 7۰ درصد رشد كرده تاكيد كرد: 
در هدف گذاري هاي كلان دو كش��ور اع��لام كردند كه 
مي توانند سهم تجارت مشترك خود را به 3۰ ميليارد دلار 
در سال برسانند. در صورتي كه نرم افزار و سخت افزارهاي 
لازم اين موضوع فراهم شود مي توان انتظار داشت كه 

در مدتي كوتاه دستيابي به اين هدف ممكن باشد.

در پي انتش��ار گزارش هايي با تيتره��اي »عامل گراني 
خودرو؛ دلار يا كمبود عرضه؟« و »لابي، پيروز شكست 
استيضاح« وزارت صمت جوابيه هايي را به دفتر نشريه 

ارسال كرده است  كه در زير مي خوانيد:
جناب آقاي حضرتي 

مدير مسوول محترم روزنامه تعادل 
موضوع: روشنگري 

با سلام؛ 
احتراما پيرو درج خبري با عنوان »عامل گراني خودرو؛ دلار 
يا كمبود عرضه؟« كه در روز۱۶ آبان ۱۴۰۱ روي خروجي 
روزنامه تعادل قرار گرفت به استحضار مي رساند؛ در يك 
سال گذشته، اوضاع نامساعد بازار سرمايه در كشور باعث 
روانه شدن سرمايه مازاد مردم به بازار خودرو شده است. به 
همين دليل تقاضاي كاذب در بازار خودروي كشور باعث 
تغيير نسبت عرضه به تقاضا در كشور شده است كه همين 

امر سبب اختلاف بين قيمت كارخانه و بازار شده است. از 
اين رو افرادي كه سرمايه خود را در اين صنعت وارد نموده اند 
به دنبال بهره برداري بيشتر از هر شرايطي در داخل كشور 
هستند. از اين رو به واسطه افزايش قيمت دلار و تأثير رواني 
آن بر روي آحاد جامعه باعث ايجاد شرايطي مساعد براي 
سوءاستفاده دلالان اين حوزه شده است. لازم به ذكر است 
كه قيمت كارخانه محصولات در ماه هاي گذشته تغييري 
نداشته است و در پي دستور وزير محترم صنعت، معدن و 
تجارت براي افزايش تيراژ صنعت خودرو، اين وزارتخانه در 
حال نزديك كردن نسبت عرضه و تقاضا به يكديگر است 
كه اين امر باعث كاهش اختلاف قيمت بازار و خودروساز 
در بسياري از محصولات شده است. همين امر باعث شده 
تا تقاضا در محصولاتي كه هنوز اختلاف قيمت وجود دارد 
افزايش يابد كه اين امر سرعت نزديك شدن قيمت كارخانه 
و بازار را كاهش داده است. با اين حال در ماه هاي پيش رو با 

برنامه ريزي انجام شده در اين وزارتخانه اين اختلاف بيش 
از پيش در محصولات باقي مانده نيز كاهش خواهد يافت كه 
همين باعث كوتاه شدن دست دلالان از اين صنعت خواهد 
شد. لازم به ذكر است كه خودرو نه تنها در سال هاي اخير 
بلكه از دهه هاي گذشته به كالاي سرمايه اي تبديل شده 
بود و تغيير اين امر نياز به برنامه ريزي بلندمدت دارد كه در 
حال حاضر در برنامه هاي تدوين شده توسط اين وزارتخانه 

اين موارد مطرح شده است.

جناب آقاي حضرتي 
مدير مسوول محترم روزنامه تعادل 

موضوع: روشنگري 
با سلام؛ 

احتراما پيرو درج خبري با عنوان »لابي، پيروز شكست 
اس��تيضاح« ك��ه در روز۱۱ آب��ان ۱۴۰۱ روي خروجي 

روزنامه تعادل قرار گرفت به استحضار مي رساند؛ طرح 
استيضاح دكتر فاطمي امين وزير صنعت، معدن و تجارت 
با تقاضاي تعدادي از نمايندگان به مجلس شوراي اسلامي 
ارايه گرديد.در جريان بررسي اين استيضاح كه با چهار 
محور خودرو، معادن، ف��ولا د و تنظيم بازار ارايه گرديده 
بود، جلس��ات متعددي با حضور نمايندگان محترم در 
كميسيون ها، فراكسيون ها و مجامع استاني برگزار گرديد. 
در اين جلس��ات و گزارش هاي مكتوب ارايه شده سعي 
گرديد آخرين اقدامات اين وزارتخانه در چهار محور فوق 
و ساير محورها به استحضار نمايندگان محترم رسانده 
شود. علاوه بر اين وزير محترم نيز در جلسه كميسيون 
صنايع و معادن و همچنين صحن علني مجلس گزارش 
كاملي از اقدامات صورت پذيرفته و برنامه هاي پيش رو 
ارايه نمود كه منجر به قانع شدن نمايندگان در خصوص 

طرح استيضاح گرديد.

جوابيه
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خبرروز

بارش برف و باران در راه است
رييس مركز ملي پيش بيني و مديريت بحران مخاطرات وضع هوا از بارش باران در برخي استان ها و در مناطق مرتفع و سردسير بارش برف و وزش 
باد شديد و خيزش گردوخاك در شرق و شمال شرق كشور خبر داد. صادق ضياييان درباره شرايط جوي كشور اظهار كرد: چهارشنبه )۱۸ آبان( 
در استان هاي فارس، بوشهر، كرمان، هرمزگان، كهگيلويه و بوير احمد، جنوب استان هاي خوزستان و سيستان و بلوچستان و غرب آذربايجان 
غربي پيش بيني مي شود. به گفته رييس مركز ملي پيش بيني و مديريت بحران مخاطرات وضع هوا روز پنجشنبه )۱۹ آبان( در استان هاي 
واقع در شمال غرب، غرب، سواحل غربي خزر و دامنه هاي جنوب البرز مركزي و روز جمعه )۲۰ آبان( در نيمه غربي كشور بارش خواهيم داشت. 
ضياييان افزود: شنبه )۲۱ آبان( بارش در شمال غرب كشور قطع مي شود ولي در غرب، جنوب غرب، مركز و شمال شرق بارش ادامه خواهد داشت.

رويداد

در حالي بيش از هفت سال از تدوين »تشكيل پليس 
ويژه اطفال و نوجوانان« مي گذرد و لايحه آن اواخر سال 
۹۹ در دولت قبل نهايي و ارديبهش��ت ۱۴۰۰ تقديم 
مجلس شد كه لايحه مذكور همچنان در كميسيون 
قضايي مجلس است اين در حالي است كه حدود ٣٠ 
درصد جمعيت كشور را كودكان زير ۱۸ سال تشكيل 
مي دهند و تصويب آن مي تواند گامي مهم در حس��ن 
انج��ام وظايف ضابط��ان در قبال اطف��ال و نوجوانان، 
حمايت از آنها و پيشگيري از بزه ديدگي يا نقض قوانين 
جزايي از سوي آنان باشد. به دنبال تصويب قانون آيين 
دادرس��ي كيفري كه در ماده ۳۱ آن به تشكيل پليس 
ويژه اطفال و نوجوانان در نيروي انتظامي در راس��تاي 
حسن اجراي وظايف ضابطان در مورد اطفال و نوجوانان 
اشاره شده، خردادماه سال ۱۳۹۴ سرگرد جمشيد راد، 
رييس وقت اداره حقوقي پليس آگاهي ناجا اعلام كرد كه 
با همكاري قوه قضاييه و نمايندگان ناجا از جمله نماينده 
حقوقي پليس آگاهي، پيش نوي��س مقدماتي لايحه 
پليس ويژه كودكان و نوجوانان در حال تهيه و تنظيم 
است. دو س��ال پس از آن لايحه تشكيل پليس اطفال 
نهايي و به دولت ارس��ال ش��د. در روزهاي پاياني سال 
۹۹ بود كه معصومه ابتكار- معاون امور زنان و خانواده 
رييس جمهوري در دولت دوازدهم از نهايي شدن اين 
لايحه در كميسيون لوايح دولت خبر داد و در نهايت اين 
لايحه عليرغم فراز و نشيب هاي خود در كمسيون دولت 
به تصويب رسيد، ارديبهشت ماه سال گذشته به مجلس 
تقديم شد و در كميسيون قضايي مجلس مورد بررسي 
قرار گرفت. سارا باقري، نايب رييس وقت هيات مديره 
انجمن حمايت از حقوق كودكان درخصوص اين لايحه 
كه توسط برخي وكلا، سمنها، مرجع ملي حقوق كودك 
و فعالان حقوق كودك مورد بررس��ي قرار گرفته بود، 
گفت: قانون نيروهاي خاصي را در لايحه پليس اطفال 

در نظر گرفته است براساس اين لايحه، پليسي در زمينه 
اطف��ال فعاليت خواهد كرد كه در يكي از رش��ته هاي 
روانشناسي يا علوم تربيتي يا انتظامي تحصيل كرده 
باشد و همچنين متاهل و ترجيحا داراي فرزند باشد. در 
صورت تاييد اين لايحه در مراجع قضايي، اتاقي خاص 

در اختيار پليس ويژه اطفال قرار خواهد گرفت. 

   احتمال اتمام بازنگري لايحه 
طي سه هفته آتي

در اين ميان اما محمدرضا حيدرهايي، سرپرست دفتر 
امور آسيب ديدگان اجتماعي سازمان بهزيستي كشور 
با بيان اينكه لايحه پليس اطفال در كميسيون قضايي 
مجلس در حال بازنگري نهايي است، به ايسنا اعلام كرد 
كه به نظر طي سه هفته آينده موضوع بازنگري لايحه در 
كميسيون قضايي به اتمام مي رسد و در كميسيون اصلي 
مورد بررسي قرار مي گيرد. حيدرهايي در پاسخ به سوالي 
درخصوص تاثير پليس اطفال در صورت تصويب لايحه 
قانوني آن بر موضوع س��اماندهي كودكان كار و خيابان 
توضيح داد و تصريح كرد: در لايحه پليس اطفال نيروي 
انتظامي موظف شده است تا در تيم بدنه پليس، مددكار 
و روانشناسي كه آموزش ديده هستند و درخصوص نوع 
رفتار با كودكان آگاهي دارند را به عنوان پليس اضافه كند.

   اما لايحه پليس ويژه اطفال و نوجوانان 
داراي چه ويژگي هايي است؟

لايحه تشكيل پليس ويژه اطفال و نوجوانان، مشتمل 
بر ۶ فصل و ۴۹ ماده است كه ماده ۳ آن نيروي انتظامي 
را مكلف مي سازد تا ظرف يك سال از تاريخ لازم الاجرا 
ش��دن اين قانون، پليس ويژه را تشكيل دهد و نسبت 
به انتخاب، ج��ذب و آموزش افراد واجد ش��رايط و به 
كارگيري آن��ان در پليس ويژه اقدام كن��د. در ماده ۴ 

لايحه، شرايط و ويژگي هاي ماموران پليس ويژه اطفال 
و نوجوانان علاوه بر شرايط عمومي استخدام در ناجا، 
اينگونه تبيين شده كه عبارت از تأهل و ترجيحا داشتن 
فرزن��د، دارا بودن ش��رايط مندرج در م��اده ۳۰ قانون 
آيين دادرسي كيفري مصوب ۱۳۹۲، داشتن مدرك 
تحصيلي كارداني يا بالاتر در يكي از رشته هاي ذي ربط 
علوم انتظامي و همچنين رشته هاي روانشناسي، علوم 
تربيتي، علوم اجتماعي، حقوق و مددكاري اجتماعي و 
در نهايت گواهي گذراندن آموزش هاي تخصصي علاوه 
بر آموزش هاي مربوط به ضابطان اس��ت و در تبصره ۱ 
اين ماده بيان شده اس��ت كه: »نحوه انتخاب ماموران 
پليس ويژه بايد به گونه اي باشد كه حداقل ۳۰ درصد از 
پليس ويژه مستقر در كلانتري ها را زنان تشكيل دهند.«

از ديگر مواد قابل توجه، لايحه ماده ۱۶ به شمار مي رود 
كه بر اساس آن، پليس ويژه مكلف است به منظور كاهش 
حضور فيزيكي طفل يا نوجوان مش��مول اين قانون در 
مراجع انتظامي و قضايي و جلوگيري از ورود آس��يب 
به وي، اظهارات و اطلاعات طفل يا نوجوان مذكور را با 
اطلاع وي و ولي او با شيوه هايي مانند استفاده از اتاق هاي 
نظارت يا سامانه هاي دور س��خني )ويديو كنفرانس( 
و ساير سامانه هاي ارتباط الكترونيكي يا ضبط فيلم با 
رعايت مقررات قانون آيين دادرس��ي كيفري مصوب 
۱۳۹۲ با اصلاحات بعدي آن به ويژه مقررات دادرسي 
الكترونيك اخذ كند. در ماده ۱۹ لايحه آمده است كه 
پليس ويژه نمي تواند در جرايم مشهود، طفل كمتر از 
۹ س��ال را دستگير يا بازداش��ت يا بازجويي كند و بايد 
پس از احراز هويت و ارزيابي وضعيت طفل و انجام ساير 
وظايف ضابطيت وفق ماده ۴۴ قانون آيين دادرس��ي 
كيفري-مصوب ۱۳۹۲- با اصلاحات بعدي آن، فورا او 
را با تنظيم صورت مجلس به اين اشخاص تحويل دهد و 
گزارش اقدامات خود را بلافاصله به دادستان اطلاع دهد.

آخرينروندبازنگريلايحه»پليسويژهاطفال«
رويخطخبر ادامهازصفحهاول

 والدين معتاد
و اعتماد كودكان

 توجهي به ك��ودكان خ��ود ندارند. ام��ا كودكان 
نمي فهمن��د چرا به آنه��ا توجه نمي ش��ود و تنها 
مانده اند. گاه��ي  اوقات تص��ور مي كنند خطايي 
مرتكب ش��ده اند و به همين دليل والدين با ناديده 
گرفتن شان، آنها را تنبيه مي كنند. اين وضعيت در 
آينده عزت نفس شان را دچار خدشه مي كند و آنها 
احساس بي ارزشي مي كنند و هرگز نمي توانند در 
مدرسه يا زندگي بزرگسالي شان درخششي داشته 
باش��ند. از س��وي ديگرزنان بارداري كه به مصرف 
مواد مخدر يا الكل معتاد هستند، جنين خود را در 
خطر نقص هاي م��ادرزادي فيزيكي، اختلال هاي 
ذهني يا حتي س��قط و مرگ نوزاد قرار مي دهند. 
درضمن مصرف م��واد مخدر، مادران ب��اردار را با 
سوء تغذيه مواجه مي كند كه جلوي رشد جسمي و 
ذهني جنين را مي گيرد. خطر ديگري كه كودكان 
والدين معتاد با آن مواجه هستند، مشكلات ژنتيكي 
است. بررسي هاي علمي نشان داده است، حتي اگر 
والدين پيش از اقدام به فرزندآوري، اعتياد خود را 
كاملا درمان كرده باشند، كودكان از نظر ژنتيكي در 
معرض خطر هستند. بدين منظور كه ۴۰ تا بيش 
از ۶۰درصد كودكان اين والدين در آينده احتمال 
دارد به مصرف مواد مخدر گرايش داشته باشند. در 
واقع نوزادان والدين معتاد از همان روز تولد تحت 
تاثير ع��وارض منفي مواد مخدر ق��رار مي گيرند. 
نوزادان براي قرار گرفتن در مس��ير صحيح رش��د 
بايد ارتباطي قوي با والدين خود داشته باشند. اما 
مواد مخدر والدين را بي حوصله و بي توجه مي كند. 
نبود اين ارتب��اط ضروري، عملكردهاي مغز نوزاد، 
همچون سيستم پاداش و دلبستگي آنها را در خطر 
قرار مي دهد و نوزاد ممكن است به عوارض بدي از 
جمله عدم اعتماد يا حتي مرگ ناگهاني مبتلا شود. 
بسياري از تحقيقات نشان داده اند، كودكان والدين 
معتاد به اشتباه تصور مي كنند، اعتياد و شرايط بد 
والدين شان تقصير آنهاست. بايد براي اين كودكان 
مشخص كرد كه آنها هرگز مسوول رفتار و وضعيت 
والدين شان نيس��تند و نبايد خودشان را سرزنش 
كنند. كودكان والدين معتاد به اين باور مي رسند 
كه تنها و بي پناه هستند. آنها مدام تلاش مي كنند تا 
شرايط والدين خود را از همكلاسي و دوستان خود 
پنهان كنند و گاهي زير فشار اين پنهان كاري خسته 
و درمانده مي شوند . بايد با اين كودكان صحبت شود 
و به آنها گفته شود ميليون ها كودك و فرزند ديگر در 
دنيا وجود دارد كه مشكل آنها را دارند. پس آنها هرگز 
تنها نيستند و نبايد خود را از همكلاسي هاي خود 
پايين تر بدانند. متاسفانه اين روزها اعتياد به يكي از 
معضلات مهم جامعه ما تبديل شده و در اين روند 
كودكان هم از گزند آن در امان نيستند، فراهم آوردن 
ش��رايط روحي و رواني مناسب براي اين كودكان 
يكي از بزرگ ترين وظيفه نهادها و سازمان هايي 

است كه در اين زمينه فعاليت مي كنند.

۱۴باندسرقتدرپايتختمنهدمشد
فرمانده انتظامي تهران بزرگ از شناسايي و انهدام 
۱۴ باند سرقت، كش��ف ۱۳ قبضه سلاح جنگي و 
۷۷ قبضه سلاح سرد در شصتمين طرح رعد پليس 
پيشگيري پايتخت خبر داد. سردار حسين گفت: 
در شبانه روز گذشته با تلاش بي وقفه كلانتري هاي 
تهران، تعداد ۶۰۴ س��ارق به عنف، س��ارق منزل، 
زورگير، خفت گير، موبايل قاپ دس��تگير ش��دند 
همچنين ۱۴ باند س��رقت در اي��ن مرحله از طرح 
رعد شناس��ايي و منهدم ش��دند. او ادامه داد: ۱۳ 
قبضه سلاح جنگي و شكاري در شصتمين مرحله 
طرح رعد كشف ش��د كه عدد قابل توجهي است. 
او با بيان اينك��ه در اين مرحله از طرح رعد به ۹۰۷ 
پرونده رسيدگي ش��ده است، افزود: ۲۳۸ خودرو و 
موتورسيكلت سرقتي در مخفيگاه سارقان كشف 
شده است. س��ردار رحيمي خاطرنش��ان كرد: دو 
هزار و ۹۰ مورد اموال سرقتي در اين مرحله از طرح 
كشف ش��د كه ارزش اين اموال بالغ بر ۲۹ ميليارد 
تومان قيمت گذاري شده است. همچنين ۷۷ قبضه 
سلاح سرد از اراذل و اوباش و سارقان گرفته شده و 

۳۳ پاتوق سارقان و ۱۳ محل مال خران شناسايي 
و منهدم شدند همچنين س��ه محل تردد اراذل و 
اوباش، ۵۴ پاتوق فروشندگان مواد مخدر شناسايي 
و منهدم ش��دند. رحيمي تاكيد ك��رد: ۲۰ درصد از 
سارقان كه در اين مرحله از طرح رعد دستگير شده اند، 
سارقان اماكن خصوصي و دولتي، ۱۹ درصد سارقان 
معابر، ۲۶ درصد سارقان قطعات و لوازم و تجهيزات 
وسايل نقليه، هفت درصد قاپ زنان و موبايل قاپان، 
۱۴ درصد سارقان آپارتمان و ويلا و ۲۴ درصد جيب بر 
و سارق مغازه بودند. به گفته او همچنين ۱۱ هزار قرص 

متادون غيرمجاز از سارقان كشف شد.

پرداختكارانهپرستاريبهكجارسيد؟
 رييس كل س��ازمان نظام پرس��تاري، در ارتباط با 
روند اجراي قانون تعرفه گذاري خدمات پرستاري 
و نحوه پرداختي به پرستاران، توضيحاتي ارايه داد.

محمد ميرزابيگي گفت: بعد از اجلاس اخير روساي 
دانشگاه هاي علوم پزش��كي كشور، متوجه شديم 
سه دس��تورالعمل ابلاغي مربوط به اجراي قانون 
تعرفه گذاري خدمات پرس��تاري، آن طور كه بايد 
مورد توجه قرار نگرفته است. او در توضيح اين سه 
دس��تورالعمل ابلاغي، اظهار داشت: ثبت خدمات 
پرستاران در HIS، رسيدگي به اسناد و بازتوزيع، به 
عنوان سه دستورالعمل ابلاغي هستند. ميرزابيگي 
از ثب��ت خدمات به عنوان پاي��ه اجراي تعرفه هاي 
پرس��تاري نام برد و افزود: بيمه ها بر اس��اس ثبت 
خدمات، پول پرداخت مي كنند. ميرزابيگي افزود: 
درآمد پرس��تاران از محل اجراي دو دستورالعمل 
ثبت خدمات و رسيدگي به اسناد مشخص مي شود 
و بر اساس دستورالعمل بازتوزيع، سهم پرستاران از 
غير پرستاران از محل درآمد بيمارستان ها و نحوه 
پرداخت آن، مشخص مي ش��ود. بنابراين، اجراي 
اين سه دستورالعمل، از مهم ترين اقدامات در مسير 
اجراي تعرفه هاي پرستاري است. رييس كل سازمان 
نظام پرستاري تاكيد كرد: روساي دانشگاه هاي علوم 
پزشكي، مي بايست اين سه دستورالعمل ابلاغي را به 
تمامي بيمارستان ها ارجاع مي دادند تا خدماتي كه 
پرستاران انجام مي دهند، ثبت شود. اما، متأسفانه 
متوجه شديم كه ثبت خدمات پرستاران به صورت 
ناقص انجام ش��ده اس��ت. ميرزابيگي با عنوان اين 
مطلب كه نظارت وزارت بهداش��ت بر روند اجراي 

دستورالعمل هاي ابلاغي خيلي كامل نبوده است، 
ادامه داد: بر همين اساس، قرار شد كميته نظارتي 
متشكل از نمايندگان وزارت بهداشت، سازمان نظام 
پرستاري، سازمان بيمه سلامت و دست اندركاران 
حرفه پرس��تاري، روند اجراي س��ه دستورالعمل 
ابلاغ��ي را پيگيري كند كه متناظر همين كميته، 
در استان ها نيز تشكيل مي شود. وي از تعرفه هاي 
پرستاري به عنوان هويت حرفه پرستاري نام برد و 
افزود: با اجراي تعرفه ها، پرستاران بايد پاسخگوي 
خدماتي كه ارايه مي دهند؛ باش��ند. اين خدمات، 
تحت عن��وان مراقبت هاي پرس��تاري در صورت 
حس��اب بيمار مي آيد، چنانچه قصوري نسبت به 
بيمار رخ دهد؛ برخوردهاي حقوقي و انتظامي، بر 
اساس مُهر و امضاي كسي است كه به بيمار خدمت 
ارايه داده است. ميرزابيگي با اشاره به اعتبار ۵۲۰۰ 
ميليارد توماني كه در بودج��ه ۱۴۰۱ براي اجراي 
قانون تعرفه هاي پرستاري مصوب شده است، افزود: 
۱,۶۰۰ ميليارد تومان هم بابت كارانه پرس��تاران 
از قبل موجود اس��ت كه اين پول ها بايد به دس��ت 

صاحب حق برسد.

امحايانواعدارويفاسدشدهتوسطوزارتبهداشتبدونآزمايش

مرگ3۱بيمارمبتلابهآنفلوآنزاطييكماهاخير

سرگرداني بيماران همچنان ادامه دارد

گليماندگار|
 ما اگر هر روز هم از كمبود دارو در كشور 
بنويس��يم باز هم كم است، چرا كه اين 
اتفاق كم كم دارد به قيمت جان مردم تمام مي شود 
و بالاخره بايد مس��وولاني باش��ند كه در اين رابطه 
توضيحي داده يا كاري انجام دهن��د. كمبود و نبود 
دارو يك معضل زودگذر نيس��ت، مساله اي است كه 
با جان ميليون ها نفر ارتباط دارد، مساله اي است كه 
نمي توان آن را پشت شعارها و وعده ها پنهان كرد. سه 
سال تمام چندين پيك كرونا را پشت سر گذاشتيم 
و بنا بر آمارهاي رس��مي نزديك به ۱۵۰ هزار نفر از 
هموطنانمان بر اثر اين بيماري جان باختند. اتفاقي 
كه مي توانست در سايه احساس مسووليت و واردات 
به موقع واكس��ن به كش��ور رخ ندهد، اما شد. حالا 
اين بار اين آنفلوآنزا است كه دارد جان هموطنانمان 
را مي گيرد، بيماري كه بر س��ياق هر ساله پاييز از راه 
مي رس��د و تا اواخر زمستان ادامه دارد، اما اين ميزان 
از ابتلا و مرگ قدري ترسناك به نظر مي رسد. اينكه 
قرار باش��د براي تهيه داروهاي درمان آنفلوآنزا از اين 
داروخانه به آن داروخانه بروي و در نهايت هم دست 
خالي باز گ��ردي، ماجرا را ترس��ناك مي كند. عدم 
مصرف دارو يعني رفتن تا يك قدمي مرگ و ش��ايد 
هم از دس��ت دادن جان عزي��زي. آنفلوآنزا هم مثل 
كرونا مي تواند به ريه آس��يب برس��اند و آن را درگير 
كند و اگر داروهاي مورد نياز به موقع مصرف نشوند، 
خطرناك تر از آن چيزي اس��ت كه به نظر مي رسد، 
به خصوص براي افرادي ك��ه بيماري هاي زمينه اي 
دارند يا دچار بيماري هاي تنفسي هستند. اين كمبود 
دارو در كش��ور چه زماني قرار است خاتمه پيدا كند. 
داروهايي كه اغلب س��اخت ايران هستند اما حالا در 
دسترس بيماران قرار ندارند. نه آنتي بيوتيك هست، 
نه سرم شستشو و نه حتي ش��ربت هايي كه براي از 
بين بردن سرفه هاي بي وقفه به آن نياز داريم. اينكه 
برخي كارشناسان حوزه سلامت اعلام كرده بودند در 
پاييز ممكن است با كمبود ۴۰۰ قلم دارو مواجه شويم 
و برخي مس��وولان هم اين موضوع را تكذيب كرده 

بودند، حالا به مدد تحقيق هاي انجام شده مشخص 
ش��ده اين كمبودها به بيش از ۷۰۰ قلم دارو رسيده 
است. مگر مي شود اين بحران را به سادگي پشت سر 
گذاش��ت. چرا توليد كنندگان داخلي دست از توليد 
كش��يده اند. چرا داروهاي وارداتي جوابگوي ميزان 
نياز مردم نيس��ت. چرا وزارت بهداشت و درمان طي 
ماه هاي گذشته تعداد زيادي از داروها را بدون اينكه 
تاريخ انقضاي آنها بررسي شود منهدم كرده است. كدام 
يك از مسوولان مسووليت اين بي مسووليتي ها را به 
عهده خواهند گرفت. حالا بايد بنشينيم و شاهد مرگ 
و مير هموطنانمان به دليل ابتلا به آنفلوآنزا باشيم. اين 
بيماري خطرناك است، اين بيماري مي تواند منجر به 
مرگ شود، اما اينكه طي يك ماه بنا به آمارهاي رسمي 
۳۱ فوتي در اين زمينه داشته باشيم نمي تواند خيلي 
عادي باش��د. كمبود دارو بيداد مي كند و هيچ يك از 

مسوولان بنا ندارند دراين رابطه كاري انجام دهند. 

   امحاي 782 ميليارد تومان انواع كالا
و داروي فاسد شده در7 ماه اول امسال

قائم مقام سازمان اموال تمليكي اظهار داشت: اواخر 
سال گذش��ته حجم وسيعي از سرم ها امحا شد در 
حالي كه با كمبود شديد سرم مواجه بوديم. ما در 
شرايط جنگ اقتصادي هستيم و تمام سازمان ها و 
دستگاه ها بايد به دولت و مردم كمك كنند. صاحب 
حجتي همچنين درباره ميزان كالاي انهدام شده 
در سال جاري اظهار داش��ت: طبق آمار ۷ ماه اول 
امسال از ابتداي سال تا پايان مهرماه ۷۸۲ ميليارد 
تومان كالا امحا و انهدام ش��ده  ك��ه ۷۵ درصد آن 

مشمول اقلام سريع الفساد درجه ۲ بوده است.

   در وزارت بهداشت و درمان
چه مي گذرد؟

حال س��وال اينجاس��ت كه چرا بايد اي��ن كالاها و 
داروهاي فاس��د ش��دني در گمرك يا انبارها باقي 
بمانند تا به مرحله امحا برس��ند، چرا هيچ كس به 
اين وضعيت رس��يدگي نمي كند. چرا بايد در حالي 

كه كشور با كمبود س��رم مواجه است به گفته خود 
مسوولان تعداد قابل توجهي سرم به دليل گذشتن 
تاريخ مصرف امحا شوند. در وزارت بهداشت و درمان 
چه مي گذرد؟ چه كساني بايد به اين پرسش ها پاسخ 
دهند. به گفته قائم مقام سازمان امور تمليكي براي 
دس��تور امحاي انواع داروهاي موجود در انبارهاي 
سازمان اموال تمليكي، طبق قانون وزارت بهداشت 
و سازمان استاندارد بايد اين داروها را مورد آزمايش 
قرار دهند و به صورت كتبي، نتيجه آزمايش را اعلام 
كنند كه وضعيت انقضاي اين كالاها چگونه است و 
اما اين قانون در حال حاضر رعايت نمي شود. در واقع 
اين داروها بدون هيچ گونه آزمايشي امحا مي شوند. 

   ما هميشه با مشكل كمبود دارو 
مواجه بوده ايم

دكتر ايرج خسرو نيا، رييس جامعه متخصصان داخلي 
اي��ران درباره دلايل كمبود دارو در كش��ور به تعادل 
مي گويد: اين مساله مربوط به امروز و ديروز نيست، ما 
سال هاست كه با كمبود دارو مواجه هستيم اما شرايط 
هيچ وقت تا اين حد بغرنج نبوده است، اينكه بسياري 
از بيماران خاص هميشه براي تهيه داروهاي خود با 
مشكلاتي مواجه بوده اند مساله اي است كه سال ها با 
آن مواجه ايم اما اينكه الان حتي ساده ترين داروها هم 
در داروخانه ها پيدا نمي شود، مشكلي است كه بايد 
با دقت مورد بررس��ي قرار گرفته و هر چه س��ريع تر 

راهكاري براي آن پيدا شود.
او مي افزايد: كمبود س��رم، داروهاي سرماخوردگي 
و آنت��ي بيوتيك مي تواند دامنه ابت��لا به آنفلوآنزا در 
كشور را گسترش داده و باعث بحراني شدن شرايط 
اين بيماري در كشور شود. نمي توانيم با اما و اگرهاي 
هميشگي كار را پيش ببريم. بايد وزارت بهداشت و 
درمان و سازمان غذا و دارو در اين رابطه هر تلاشي كه 

از دستشان بر مي آيد را به انجام برسانند. 
رييس جامعه متخصصان داخلي ايران با اش��اره به 
كاهش توليد دارو در كشور مي گويد: اين مساله بايد 
مورد بررسي قرار بگيرد، بسياري از توليد كنندگان 

دارو ديگر نمي توانند مواد اوليه را وارد كنند، چون 
براي آنها صرف نمي كند، دولت بايد راهكاري پيدا 
كند تا بتواند چرخ توليد دارو در كشور را به گردش 
در بياورد، اينكه توليد كنندگان داخلي هم به دليل 
مشكلات اقتصادي دست از توليد بردارند، اوضاع را 
بدتر و بدتر مي كند. ما نمي توانيم از مردم بخواهيم 
كه مثلا ماس��ك بزنند تا از ابتلا به بيماري در امان 
باشند، اما فكري به حال آنها كه مبتلا شده اند نكنيم.

   فوتي هاي آنفلوآنزا در سال جاري
طبق آخرين آمارمرگ و ميرهاي ناشي از آنفلوآنزا 
در سال جاري، به اين شرح است: مرگ و مير زير ۱۰ 
سال ۶ نفر، بين ۱۰ تا ۲۰ سال دو نفر، بين ۲۰ تا ۳۰ 
سال س��ه نفر، بين ۳۰ تا ۴۰ سال ۴ نفر، بين ۴۰ تا 
۵۰ سال ۳ نفر، بين ۵۰ تا ۶۰ سال ۵ نفر، بين ۶۰ تا 

۷۰ سال يك نفر و بالاي ۷۰ سال ۷ نفر بوده است.

   آنفلوآنزا زود آمد و مسوولان باز هم
 غافلگير شدند

شيده مروتي، پزشك داخلي درباره وضعيت ابتلا به 
آنفلوآنزا در كشور به تعادل مي گويد: امسال آنفلوآنزا 

كمي زودتر از هميش��ه در كشور ش��يوع پيدا كرد و 
همين امر باعث شد تا باز هم مسوولان غافلگير شوند. 
البته مساله واقعا غافلگيري نيست، مساله كمبود دارو 
است كه نمي توان با وعده آن را جبران كرد. اينكه هر 
روز داروخانه ها اعلام مي كنن��د دارو ندارند و هر روز 
مسوولان وزارت بهداش��ت و درمان اعلام مي كنند 
در حال واردات دارو هس��تند، مش��كل مردم را حل 
نمي كند. آنفلوآنزا هم مانند كرونا مي تواند عامل مرگ 
و مير باشد. اگر دير تشخيص داده شود، اگر داروهاي 
مورد نياز براي درمان در دسترس نباشد. يك مساله 
پيشگيري است كه مي توانيم با رعايت پروتكل هاي 
بهداشتي آن را انجام دهيم اما مساله ديگر درمان است 

كه به دليل كمبود دارو با مشكل مواجه شده است.
او مي افزايد: به هر حال كمبود دارو مي تواند زنگ 
خطري ب��راي افزايش ابتلا به بيماري در كش��ور 
باشد، مساله اينجاست كه اگر سري به داروخانه ها 
بزنيم متوجه مي ش��ويم كه ك��دام داروها كمبود 
دارند و ك��دام داروه��ا اص��لا در داروخانه ها پيدا 
نمي ش��وند. اين بررس��ي ميداني مي تواند كمك 
بزرگي ب��ه رفع مش��كلات دارويي كش��ور بكند. 

مساله اي كه متاسفانه ناديده گرفته مي شود.

   هنوز از موج آنفلوآنزا گذر نكرديم
اين در حالي است كه ش��هنام عرشي، رييس مركز 
مديريت بيماري هاي واگير وزارت بهداشت درپاسخ به 
سوالي درباره موج آنفلوآنزا، گفت: ما هنوز از موج گذر 
نكرديم. معمولا از اواس��ط آبان ماه انتظار شروع موج 
آنفلوآنزا را داريم كه تا سه يا چهار ماه هم مي تواند طول 
بكشد. امسال برخلاف انتظار ما موج بيماري حتي در 
ساير كش��ورها هم زودتر آغاز شده است. انتظار ما از 
اوج موج يا پيك آن تقريبا ۶ هفته است. واكسيناسيون 
آنفلوآنزا نيز هر زماني انجام شود مفيد فايده خواهد بود 
اما طبيعي است كه اگر آخر موج واكسن تزريق شود، 
اثر كمتري بگذارد. واكسن از شهريورماه در اختيار همه 
بوده اس��ت و امكان تزريق وجود داشته و نبايد صبر 
كنند تا بهمن ماه و آن موقع اقدام به تزريق واكس��ن 
كنند. بهترين زمان تزريق واكس��ن مهرماه و آبان 
ماه اس��ت كه براي گروه هاي پرخطر به جد توصيه 
مي شود. او تاكيد كرد: پيش بيني موج آنفلوآنزا علم 
غيب نياز ندارد. اين روندي اس��ت كه در طول ۱۰ 
سال گذشته در فصل پاييز و زمستان مي ديديم. در 
دو سال كرونا اين روند حتي به نزديك صفر رسيده 

است. امسال مقداري زودتر با موج مواجه شديم.

گزارش
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